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صفحه 3    

غلامرضا ظریفیان
در گفت و گو با »آرمان ملی«:: 

کار از واژه
 مهاجرت 
آرمان ملی:   3۰ دی سال 9۴ بود که آیت ا... هاشمی تاکید کرد: »چند گذشته  است 

سالی است که در جمهوریت نظام، اشکالاتی به خاطر وضع انتخابات، رد 
صلاحیت ها، رأی گرفتن ها و رأی خواند ن ها به وجود آمده اســت. اگر به 

قوانین خوب عمل می شد...

صفحه 7

گام نخست تغییر،  در ساختارهاى فعلی است

بازگشت به دیدگاه آیت ا... هاشمى
          مساله مردم اشخاص نیست بلکه عملکردهاست

گره ها باز کنیم 
 سیدحسن موسوى چلک 

رئیس انجمن مددکاران اجتماعى ایران 

جاى خالى تجدیدپذیرها  اثرگذارى محدود 

رئیس جمهور: 
برجسته شدن نقش مردم در اربعین باعث خنثى شدن تلاش دشمنان خواهد بود

توقف  بدون  آگاهى    @ armanmeli armanmeli.ir

armanmeliarmanmeli هر روز هفته و هر ساعت از شبانه روز با تازه ترین اخبار، تحلیل ها و ویدئوها در رسانه های آنلاین آرمان ملی

تامین برق در سراسر جهان تبدیل به یک چالش عظیم شده است که ایران 
نیز از این دایره خارج نیست. استفاده از تجدیدپذیرها به عنوان یک جایگزین 
برای تامین برق در کشــور گزینه ای است که از سوی بســیاری از کشورها 
شناسایی و اجرایی شده است؛ چرا که تامین برق از این طریق علاوه بر تامین 
برق مورد نیاز خود به یک الگوی معرفی شده زیست محیطی در سراسر جهان 
معرفی شده اســت، اما ایران با وجود برخورداری از منابع غنی انرژی پاک در 
سواحل دریا، روزهای آفتابی، باد فقط سهمی حدود یک درصد در تامین انرژی 
از طریق انرژی های تجدیدپذیر را داراست و هر سال تابستان در اندیشه تعیین 
روزهای خاموش صنایع و یا تراز برق در روزهای گرم سال مانند این روزهای 
داغ کشور را دارد. اما ایران در مقایســه با کشورهای دیگر با پتانسیل کمتری 
از ظرفیت های موجود بهره مند می شــود و قطعی های برق بسیاری را تحمل 
می کند، قطع برق صنایع و گاهی برق خانگی کشــور را با چالش هایی مواجه 
ساخته است که این روزها با تشــدید گرمای هوا این امر افزایش یافته است. 
از ســوی دیگر تعطیلی بنگاه های خرد و کلان اقتصادی به دلیل قطعی های 
برق تحقق شــعار رونق تولید و مهار تورم را دشوار ساخته است. وجود ذخایر 

گاز و نفت در کشور و در دســترس بودن این منابع تا مدت های مدید، برنامه 
ریزی های کشــور در خصوص تجدیدپذیرها را کند و حتی متوقف کرد، این 
درحالی است که بنا بر قوانین حاکم بر جهان در حوزه مسائل زیست محیطی، 
به زودی جرایم سنگینی برای کشورهایی که از طرق مختلف اقدام به آلودگی 
هوا یا محیط زیســت می کنند در نظر گرفته می شود و استفاده از انرژی های 
فسیلی از جمله این موارد محسوب می شود که باعث رونق تجدیدپذیرها در 
سراسر دنیا شده اســت. طرح جایگزینی تجدیدپذیرها با نیروگاه های با عمر 
بالا ، از بسیاری هزینه های تولید انرژی در کشور کاسته و علاوه بر آن از میزان 
آلایندگی نیروگاه های بزرگ نیز کمتر شده است. اســتفاده از ظرفیت های 
بخش خصوصی و همچنین واگذاری تســهیلات با درصد ســود کم ازجمله 
راهکارهایی به شمار می آید که تاکنون در حد و اندازه کم توسط دولت به آن 
پرداخته شده است، اما به هیچ وجه متناسب با نیاز و ظرفیت های موجود در 
کشور نیست چراکه بر اســاس برنامه ریزی های صورت گرفته ظرفیت تولید 
برق از محل پشت بام های منازل بالغ بر ۱۱۰ واحد کیلووات است که هیچ راه 
گریزی هم از آن نیست و باید با سیاست های تشویقی مردم به حضور در طرح 
نصب پانل های تجدیدپذیرهای تولید برق دعوت کنند که از جمله آنها می توان 
به ارائه تسهیلات کم بهره به مردم اشاره کرد تا متقاضیان بتوانند حدود 8۰
تا 9۰ درصد از مبلغ کل پنل های پشت بامی تجدیذیرها به قیمت مناسبی را 
خریداری کنند و سپس از محل خرید برق تولید شده آنها توسط دولت توانایی 

پرداخت اقساط تجهیزات خریداری شده را بیابند.

 رئیس جمهور در جلســه فعالان 
مردمــی ســتاد اربعین، زیــارت و 
پیاده روی اربعیــن را حرکتی تمدنی 
دانست که با اتحاد ملت ها در برابر نظام 
ســلطه، امروزه به نماد تحول و جلوه 
شــاخص مقاومت تبدیل شده است. 
سید ابراهیم رئیسی در این جلسه با 
قدردانی از همه زحمات و تلاش هایی 
که در سال های گذشته برای برگزاری 
مراسم اربعین صورت گرفته است، بر 
بهره گیری از همه تجــارب اندوخته 
شــده و همچنین به کارگیری همه 
ظرفیت های موجود، به ویژه ظرفیت 
عظیم مردمی برای هرچه باشــکوه و 
دلنشین تر برگزار شدن آن، تاکید کرد. 
وی همچنین کارکــرد اصلی زیارت 
و پیاده روی اربعین را جامعه ســازی 
و تمدن ســازی قرآنی آن دانست و بر 
فراهم کردن پشــتیبانی های لازم و 
کمک به تقویت ظرفیت های معنوی 
و فرهنگی و همراهی و همدلی دولت 

و ملت ایران و عراق بــرای کمک به 
تســهیل زیارت زائــران تاکید کرد. 
رئیس جمهور با اشــاره به نقش موثر 
مردم و نیروهــای مردمی و جهادی 
در برگزاری پیاده روی اربعین، از فعال 
نمودن شــورای راهبردی اربعین با 
محوریت فعالان و تشکل های مردمی، 
با حضور فعالان با تجربــه مردمی و 
شخصیت های مورد اعتماد استقبال 

کرد. رئیســی برجســته شدن نقش 
مردم در برگزاری مراســم اربعین را 
باعث خنثی شــدن تلاش دشمنان 
برای تحت تاثیر قرار دادن شــکوه و 
اثرگذاری مراســم اربعین دانســت 
و توجه بــه طرح هــای نویــن در 
برنامه ریزی برای تســهیل و ارتقای 
کیفیت ســفر و برگزاری مراســم 
اربعین را خواستار شد. رئیس جمهور 

همکاری فرمانداران و اســتاندارها 
بــا ســتادهای مردمــی اربعین را 
ضروری دانست و با تاکید بر تقویت 
ظرفیت های رسانه ای مردمی برای 
انعکاس عظمت این حماســه بزرگ 
و مردمی گفــت: ما خــود را خادم 
زائران اربعین می دانیم و برای تقویت 
گروه های مردمی در این مسیر همه 
تلاش خــود را انجــام خواهیم داد. 
همچنین رئیس جمهور در نشست 
ویژه اعضای شورای راهبردی توسعه 
سیســتان و بلوچســتان با اشاره به 
خدمات برجســته ای کــه در طول 
دوران انقلاب اسلامی برای توسعه و 
آبادانی این استان صورت گرفته است، 
بر ضرورت استمرار این خدمات تاکید 
کرد و گفت: استفاده از ظرفیت ها و 
استعدادهای برجسته مردمی برای 
ســرعت بخشــیدن به روند توسعه 
استان باید بیش از پیش مورد توجه 

قرار گیرد. 

چند شــب پیش به پمپ بنزین رفته بودم تا بنزین بزنم. جایگاهی 
که تعداد سکوهای زیادی داشــت و ترافیک زیادی ایجاد شده بود و با 
اینکه تعداد زیاد بود ولی تقریبا بیش از یک ساعت ایستاده بودیم. وقتی 
نزدیکتر شدیم متوجه شــدیم که کل این مجموعه یک کارت بیشتر 
ندارد. از طرفی به صف نانوایی مراجعه کردم و آنجا هم فضا همین طور 
بود و حرف های مردم حاکی از این بود که طوری کار می کنند که مردم 
ناراضی بشوند. من هم شنونده بودم و مشارکتی نمی کردم. به مطب هم 
مراجعه کردم و آنجا هم دوباره همین حرف ها بود و موضوع اینکه مردم 
احساس می کنند گره مشکلاتشان باز نمی شــود و گره ها دارد بیشتر 
می شود. این درحالی است که این حرف ها بوده و خاص این دولت یا آن 
دولت نیست ولی این روزها زیاد شــده به طوری که نمایندگان همراه 
دولت هم گاهی مواقع این حرف ها را می زننــد. وقتی با مردم صحبت 
می کنیم، دقیقا این جمله را می گفتند که آدم هایی که قرار است گره ها 
را باز کنند، یا گره را نمی شناسند و یا آن توانمندی را ندارند تا بتوانند 
گره ها را باز کنند. یکی می گفت هر زمانی که می گویند نگران نباشید، ما 
کنترل می کنیم باید نگران بود. همه اینها انباشت ناراضیان را به دنبال 
خواهد داشت و انباشت ناراضیان برای ثبات و آرامش در هر جامعه ای 
خطرناک است. هرچه این انباشت بیشتر شــود، موج آسیبش بیشتر 
خواهد شد. باید مراقبت کنیم تا این ناراضیان اولا تعدادشان زیاد نشود 
و دوما ناراضیان جدیدی را اضافه نکنیم. سوما افرادی که یک کمی امید 
داشتند را ناراضی نکنیم و چهارم آنها که ناراضی هستند را با اقداماتی 
که انجام می شود، تبدیل کنیم به افرادی که از حالت نارضایتی خارج 
می شوند. واقعیت این است که نشــانه ها را نمی بینیم. نه تنها من بلکه 
هرجا می نشینید همین اســت و انباشت ناراضیان برای آرامش جامعه 
یک تهدید است. باید تدبیر کرد تا آن چهار گروه از این حالت خارج شوند 
و امیدی در آنها ایجاد شــود و همگرایی و همبستگی و احساس تعلق 
بیشتر شود. هرچه احساس تعلق کمتر شــود، جامعه باید هزینه های 

زیادی را در حوزه های مختلف بپردازد. 

آتش گرفتن کشتى خارجى در عسلویه 
روز پنجشنبه یک کشــتی پانامایی که حامل محوله ۴۰ تن گاز ال پی 
جی بود، در آب های عسلویه دچار آتش سوزی شد که ۲۲ خدمه کشتی 
نجات یافتند اما آتش سوزی همچنان ادامه دارد.معاون سیاسی استاندار 
بوشهر گفت: آتش سوزی رخ داده در کشتی خارجی در عسلویه با تلاش 
مدیران و تدبیر انجام شده، تحت کنترل است. اکبر پورات بعد از ظهر جمعه 
در جمع خبرنگاران با اشاره به حادثه پیش آمده برای کشتی حامل ال پی 
جی در جنوب استان بوشهر اظهار داشــت: بلافاصله پس از اعلام حریق، 
مدیریت استان نســبت به بررســی ابعاد مختلف حادثه اقدام و مدیریت 
بحران استانداری و اداره کل بنادر و دریانوردی و مدیران نفتی را به محل 

اعزام کرد. 

ادامه یادداشت
...که در صورت در دســترس بودن آن اثری زیادی بر اقتصاد 
ایران داشته باشد. ضمن اینکه حدود۶ میلیارد دلار از دلارهای 
ایران در کره آزاد شده حال اینکه بر اساس اطلاعات قبلی  ایران حدود 
7 میلیارد دلار از کره طلب داشــت.  اما چرا  از این مبلغ فقط۶ میلیارد 
دلار پرداخت شده است، جای ســوال دارد؟ نکته مهم تر آنکه اگر این 
۶ میلیارد دلار دو ســال قبل دریافت می شــد و این مبلغ صرف خرید 
کالاهای اساسی  یا تجهیزات پزشکی می شــد طبیعتا مقدار کالاهای 
بیشتری وارد کشور می کردند . این پول به یکی از بانک های کشورهای 
حاشیه خلیج فارس منتقل می شود نه اینکه به حساب ایران واریز شود 
و این دلارها صرف خرید کالاهایی خواهد شــد که عنــوان آنها تعیین 
شده اســت. بنابراین اینکه تصور کنیم تحولی در بخش خارجی اتفاق 
افتاده،  درست نیست و  تحولات اخیر یک مســکن بسیار کوتاه مدت 
است اما اینکه این  آزادسازی ها مبنایی برای حل سایر مسائل باشد، به  
همین میزان می تواند نقطه مثبتی باشد. نکته کلیدی آن است که اگر 
برجام احیا می شد همه مطالبات کشــور و نقل و انتقالات پولی به روال 
عادی  بازمی گشت اما این تفاهم خارج از برجام روی داده است و کارکرد 
محدودی دارد لذا  اینکه تصور کنیم در بازار  ارزی  ایران  اتفاق خاصی 
خواهد افتاد؛ طبیعتا دور از ذهن اســت. اما اگر ما به ازای این ۶ میلیارد 
دلار کالا به کشور وارد کشور شود، دولت می تواند با فروش کالا به مردم 
بخشی از نقدینگی را از بازار جمع کند آن هم نقدینگی ای که ما به ازای 
پول های بلوکه شده ایران در خارج از کشور در برابرش پول چاپ شده 
بود و چاپ شــدن این پول ها موجب افزایش نقدینگی در اقتصاد ایران 
شد.  در هر حال  این مبلغ نسبت به بزرگی اقتصادی ایران مبلغ کوچکی 
است و اقتصاد کشورمان مدت طولانی درگیر وصول این مطالبات شد و 
آزادسازی این مطالبات با توجه به اینکه یک کشور در منطقه پلی بین 
ایران و آمریکا شد، این اقدام در سایر موارد می تواند با سرعت بیشتری 
صورت گیرد تا اقتصاد ایران بیش از این تحت تاثیر فشــار تحریم های 
خارجی قرار نگیرد.  آزادسازی های اینگونه  فقط مسکن است و اثر کوتاه 
مدت بر اقتصاد دارد و راهکار اینکه اقتصاد به شرایط عادی بازگردد این 

است که اقتصاد از فشار تحریم های ظالمانه خارج شود.

امروز فردى رییس جمهور است که با درد یتیمى 
بزرگ شده

سخنگوی دولت درباره این جمله اش که »رییسی وقتی کالایی گران 
می شود شب خوابش نمی برد«، بیان کرد:  من یکی از شب های محرم در 
یکی از کوره های آجرپزی جنوب تهــران به هیئتی محلی در آنجا رفتم. 
یک شب مهمان آنجا بودم. بعد از مراســم اصرار کردند که درباره مسائل 
و مشکلات معیشــتی صحبت کنیم. می گفتند شــما مشکلات ما را که 
می بینید، به دولت خبر بدهید. من که در پاسخ به این مساله صحبت کردم 
و گفتم که »الحمدا... امروز فردی رییس جمهور و نفر دوم کشور و رییس 
قوه مجریه است که با درد یتیمی بزرگ شده است و تصور نکنید نمی دانند. 

آقای رئیسی حافظ منافع شما در جلسات مختلف دولت است «. 

ادامه در همین صفحه

یاد  د  اشت

چند میلیارد دلار از دارایی های ایــران در عراق و کره 
جنوبی آزاد شده و به بانکی در یکی از کشورهای عربی 
منتقل شده اســت. میزان دارایی های آزاد شده ایران 

آنقدر زیاد نیست ...

اثرگذارى محدود 

 هادى حق شناس
کارشناس اقتصادى

صفحه 2

سخن روز

اخبار ضد و نقیضی در ارتباط با توافــق ایران و آمریکا 
در خصوص مبادله زندانیان شنیده می شود. ولو اینکه 
سخنگوی وزارت امور خارجه گفته زندانی ها هنوز آزاد 

نشده اند. البته آنها را از زندان اوین ...

تبادل زندانیان و چند نکته 

 سیدجلال ساداتیان
سفیر سابق ایران در انگلیس

 حمیدرضا صالحى 
عضو کمیسیون انرژى اتاق بازرگانى ایران 

                

صفحه 9

صفحه 4

صفحه 3

دکتر عبدالحسین مختاباد 
در گفت وگو با »آرمان ملی«: 

آزادى زندانیان آمریکایى  در ازاى آزادسازى 6 میلیارد از دارایى هاى ایران 

وآمریکا توافق مبادلاتى  ایران
صفحه 2

    آیا دارایی هاى ایران در دسترس خواهد بود؟
    عبدالرضا فرجی راد در گفت وگو با »آرمان ملی«: مذاکرات ادامه پیدا خواهد کرد

میراث سیاسی شجریان شأنیت 
موسیقی ایران را بالا برده است 

اندیشمندان و هنرمندان 
ضربه گیر بین حکومت و جامعه 

هستند 

زهرا صدراعظم نورى، در گفت وگو با »آرمان ملی«:

ساختن      بی زیرساخت
  وقتی بدون توجه به ظرفیت هاى شهر ساخت و ساز کرده و تنها به کسب درآمد از محل بارگذارى 

می اندیشید؛ جاى پارک که هیچ، شهر را بند می آورید

 »آرمان ملی« چالش از بین رفتن ثروت ملی در قالب سوخت گاز فلر را بررسی می کند؛ 

ثروتی که آسمان را  گرم  میکند
    سوخت ثروت ملی زیر نگاه سرد دولت

   عکس:  آرمان ملیصفحه 6

مهاجرت مهاجران
به ایران مى تواند
تهدیدزا باشد

در روز خبرنگار برگزار شد 
دیدارى 
به یاد یار سفرکرده 

صفحه 11

 ︡﹠﹞︣﹠﹨ ︡﹠﹞︣﹠﹨
 ︫︡︀ ︀︫︡ ︀︋︡ ︵︣ف ﹝︣دم︋  ︀︋︡ ︵︣ف ﹝︣دم︋   آیا ایران خسارتی پرداخت کرد؟

شعارهای روی دیوار پاك شد اما ...



سیاست 2a r m a n m e l i . i r
سال پنجم

شماره 1619 

کـوتـــاه شنبه 
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  اخبار ضد و نقیضی در ارتباط با توافق ایران و آمریکا در خصوص 
مبادله زندانیان شنیده می شود. ولو اینکه سخنگوی وزارت امور 
خارجه گفته زندانی ها هنوز آزاد نشده اند. البته آنها را از زندان اوین 
به جای دیگری مثل یک هتل منتقل کرده اند که حسب اخباری 
که ایران منتشر می کند بگویند ما آماده تبادل هستیم و اینکه 
ایران معتقد است که این پول ها در اختیار خودمان است و ما آن 
را کنترل می کنیم و هر طور بخواهیم هزینه می کنیم. در حالی 
که طبق اخباری که آمریکایی ها داده اند هنوز توافق شکل نهایی 
خود را نگرفته و این پول ها به قطر انتقال پیدا کرده تا تحت کنترل 
آمریکایی ها صرف دارو، غذا و و اقدامات بشر دوستانه شود. راجع به 
تعداد هم که گفته شده 5 نفر آزاد خواهند شد ظاهرا ایران پنجمین 
نفر را به شکلی رها کرده که او از کشور خارج شود و صحبت ۴ زندانی 
مطرح می شود. چون ایران ابتدا معتقد به آزاد کردن ۲ زندانی بود 
که برای اینکه گره کار بیشتر نشود رفته رفته 5زندانی افزایش یافت. 
همه اینها بر اساس مطالب پراکنده ای است که در فضای رسانه ای 
مطرح می شود، اما از سوی ایران به طور شفاف و روشن کسی 
نیامده این موضوع را تبیین کند یا کنفرانس خبری بگذارند و همه 
خبرنگاران را دعوت کنند و توضیح دهند. در نتیجه در مورد تبادل 
هنوز ابهاماتی وجود دارد. در حالی که حدود ۲ هفته قبل خبری 
منتشر که ایران گفته به دادگاه بین المللی علیه کره جنوبی شکایت 
می کند. چرا که کره جنوبی پول های ایران را آزاد نکرده بود. حال 
صحبت از انتقال پول های بلوکه شده ایران به میزان ۶ میلیارد دلار از 
مبدأ کره جنوبی به قطر است. ضمن اینکه این رقم از ابتدا 7 میلیارد 
بود و معلوم نیست چه شده که صحبت ۶ میلیارد هم مطرح می شود. 
لذا این مساله نیز قابل پیگیری و حل و فصبل سیاسی و حقوقی بود. 
لذا آنطور که گفته شده هنوز ابهاماتی خواهیم داشت. متاسفانه زمان 
زیادی از دست رفت در حالی که اگر واقعا اجازه داده بودند که در 
زمان آقای دکتر ظریف و آقای دکتر عراقچی توافق عملیاتی می شد 
همان موقع نیز این 7 میلیارد بدون هیچ قید و شرطی به دست ایران 
می رسید و آن زندانی ها نیز آزاد شده بودند و منافع این 7 میلیارد نیز 
در این ۲ سال و اندی نصیب ایران می شد. از سوی دیگر اینکه گفته 
شده این توافق میان ایران و آمریکا هیچ ارتباطی به برجام و احیای 
آن توافق ندارد کاملا درست است. برای اینکه توافقات برجامی 
همان بود که در زمان آقای روحانی ادامه توافق ۲۰۱5 را اجرایی 
می کرد و بعد از خروج ترامپ و در اوایل دولت بایدن در حال رسیدن 
به توافقاتی بودند که برخی نگذاشتند این داستان شکل بگیرد و حالا 
پس از گذشت مدت زمان زیاد قصه و شرایط تغییر کرده و اروپایی ها 
در این مدت به شکلی با ایران دچار تعرض شدند و خود آمریکایی ها 
نیز به زمان انتخاباتشان نزدیک شده اند و نمی خواهند که تحت فشار 
لابی اسرائیل)آیپک( قرار بگیرند و انتخابات را از دست بدهند. لذا 
وضعیت و شرایط عوض شده و موقعیت  اقتصادی ایران هم در این 
۲ سال  سحت تر شده و  نارضایت مردم به خاطر وضعیت نابسامان  
اقتصادی افزایش پیدا کرده است. گرانی افسار گسیخته همه چیز بر 
نارضایتی مردم افزوده و مجموعه شرایط بیرونی و داخلی باعث شده 
تا همسایگان ایران از افغانستان تا آذربایجان، ترکیه، عراق و اعراب 
حوزه خلیج فارس هرکدام به شکلی بازی را علیه ایران شروع کنند. 
مثلا کویت و عربستان مدعی میدان گازی آرش شدند، افغانستان 
سر آب هیرمند بازی در می آورد، آذربایجان و ترکیه نیز به شکل های 
دیگر علیه ایران بازی می کنند. این وضعیت ها شرایط ایران را برای 
برجام سخت تر کرده و آمریکا هم از آن طرف اعلام می کند که 
آمادگی بازگشت به برجام ندارد و مساله مذاکره با آمریکا نیز نشان 
داده تاکنون عملا پیشرفتی حاصل نکرده و بی نتیجه بوده است. 
حال طرفین به یک توافق موقتی رسیده اند که ایران اجازه پیدا کند 
نفت بیشتری بفروشد برخی تحریم ها برداشته شود، اما آنطور که 
اشاره شد که هنوز داستان در حد یک انتقال ۶ میلیار دلاری است. 

  تبادل زندانیان و چند نکته
یادداشت

 دعوت قالیباف 
از نبیه بری برای سفر به ایران

رئیس کمیسیون امنیت ملی و سیاست 
خارجی مجلس شورای اسلامی پنجشنبه 
شب در دیدار با »نبیه بری« رئیس مجلس 
لبنان ضمن رایزنی درباره روابط دوجانبه 
و مسائل مهم منطقه ای و بین المللی، پیام 
دعوت محمد باقر قالیباف رئیس مجلس 
شورای اسلامی ایران از همتای لبنانی 
را برای سفر به ایران به وی ابلاغ کرد. در 
این دیدار که »مجتبی امانی« سفیر ایران 
در بیروت نیز حضور داشت، دو طرف 
اوضاع کلی لبنان، منطقه، روابط دوجانبه 
میان تهران و بیروت به ویژه در زمینه 

قانون گذاری را بررسی کردند. 

چه افرادی کاندیدا شوند؟
گفت:  تهران  موقت  جمعه  امام 
صاحب نظران عالم و کسانی که مسائل 
اصلی اقتصادی، فرهنگی و سیاسی کشور 
را فهم می کنند و توجه دارند که تورم ریشه 
در کسری بودجه سالانه کشور دارد و با 
اصلاح ساختار نظام بودجه ریزی می توان 
در مسیر مهار تورم قدم برداشت وارد عرصه 
انتخابات شوند. حجت الاسلام و المسلمین 
ابوترابی فرد گفت: چهره هایی که توجه دارند 
باید منابع ملی را پس انداز و صندوق ذخایر 
ارزی را به صندوق قدرتمند تبدیل کرد تا 
کشور بتواند از این تنگناها عبور کند وارد 
عرصه انتخابات شوند. امام جمعه موقت 
تهران گفت: صاحب نظرانی که می دانند با 
افزایش هزینه های جاری و تأمین هزینه ها 
از منابع نامشروع، استقراض از بانک مرکزی 
و افزایش پایه پولی بر مشکلات کشور 
افزوده می شود و این مسائل را تشخیص 
می دهند برای ورود در این صحنه آماده 

باشند. 
 

 آمادگی کامل هوانیروز 
برای خدمت به مردم

امیر سرتیپ خلبان یوسف قربانی در 
دیدار نماینده مردم فریمان، سرخس، 
احمدآباد و بخش رضویه گفت: هوانیروز در 
همه عرصه های پیش قدم و از آمادگی کامل 
و ۱۰۰ درصدی برای خدمت به مردم و نظام 
مقدس جمهوری اسلامی ایران برخوردار 
گفت:  ارتش  هوانیروز  فرمانده  است. 
هوانیروز برای خدمت به مردم و نظام مقدس 
جمهوری اسلامی ایران در همه عرصه ها 
آمادگی کامل دارد. وی در خصوص تجهیز 
اورژانس ۱۱5 شهرستان فریمان به بالگرد 
و اورژانس هوایی گفت: هوانیروز متعلق به 
همه کشور است و همان طور که در 8 سال 
دفاع مقدس نقش خود را به درستی ایفا 
کرد، در خدمت رسانی به مردم شریف ایران 

نیز همچون گذشته آماده است. 

 ساماندهی کارکنان دولت 
در دستور مجلس قرار گیرد

اسلامی  شورای  مجلس  نایب رئیس 
طرح  سریعتر  هرچه  که  شد  خواستار 
ساماندهی کارکنان دولت در دستور صحن 
علنی قرار گیرد. حجت الاسلام مجتبی 
ذوالنور در واکنش به انتشار مطالبی درباره 
مخالفتش با طرح ساماندهی کارکنان دولت 
و ممانعت از در دستور قرار گرفتن این طرح 
در صحن علنی گفت: بنده اساسا مخالف 
طرح ساماندهی کارکنان دولت نیستم و از 
موافقین سفت و سخت آن به شمار می آیم. 
وی با اشاره به روند تعیین دستور جلسات 
هفتگی مجلس توضیح داد: این کار در جمع 
سه نفره ای انجام می شود که بنده عضو آن 
جمع نیستم؛ لذا هیچگونه نقش و دخالتی 
در تعیین دستور جلسات هفتگی مجلس 
ندارم. نایب رئیس مجلس در پایان بیان 
کرد: بر این اساس، نه تنها هیچ گونه ممانعت 
و مخالفتی برای در دستور قرار گرفتن طرح 
ساماندهی کارکنان دولت ندارم بلکه حتی 
تذکر داده و تقاضا کردم که هرچه سریعتر 

این طرح در دستور مجلس قرار گیرد. 

دسترسی به کشورهای مختلف 
از طریق دریا

معاون پارلمانی رئیس جمهور گفت: 
دسترسی به کشورهای مختلف از طریق 
دریا در بندرچابهار مهیاست و حالا محدوده 
منطقه آزاد چابهار از ۱۴ هزار هکتار به 
8۲ هزار هکتار رسیده است. سیدمحمد 
حسینی بیان کرد: بندرچابهار می تواند به 
ریل متصل شود و هم  کنون از زاهدان تا 
خاش خط راه آهن به افتتاح رسیده است 
و امیدواریم تا سرخس ادامه پیدا کند. 
معاون رئیس جمهور افزود: آماده سازی 
زیرساخت های مختلف در حوزه گردشگری 
و بندری در چابهار موجب ایجاد اشتغال 
منطقه  وظایف  از  و  توسعه می شود  و 
آزاد فراهم کردن امکانات برای توسعه 
سرمایه گذاری است. وی بیان کرد: در 
سفر به چابهار باورم نمی شد که این همه 
زیرساخت خوب برای صادرات و واردات 
دارد و کشتی های اقیانوس پیما در چابهار 

می توانند پهلوگیری کنند. 

سیدجلال ساداتیان
سفیر سابق ایران در انگلیس 

خبــــر
 حسین امیرعبداللهیان:  

آژانس از سیاست کاری دوری کند
وزیر امور خارجه کشورمان در اولین دور از مذاکرات خود در پرتوریا 
با خانم »نالدی پاندور«، وزیر همکاری و روابط بین الملل آفریقای 
جنوبی، ضمن تاکید بر جایگاه مهم آفریقای جنوبی در قاره آفریقا 
و موقعیت استراتژیک جمهوری اسلامی ایران در منطقه غرب آسیا، 
توسعه همه جانبه همکاری های سیاسی و اقتصادی دو کشور را برای 
تعمیق تعاملات بین قاره ای و بین المللی ضروری دانست. حسین امیر 
عبداللهیان با تشریح دیدگاه های  جمهوری اسلامی ایران در خصوص 
موضوعات منطقه ای و بین المللی از جمله جنگ روسیه و اوکراین، 
اوضاع سودان، وضعیت یمن و فلسطین، ضمن ابراز خوشحالی از 
نزدیگی دیدگاه های تهران - پرتوریا در موضوعات فوق الذکر، خواستار 
تعمیق همکاری ها و تبادل نظرات در موضوعات بین المللی شد. وی 
با اشاره به اتهامات برخی از کشورهای غربی در خصوص حمایت 
تسلیحاتی ایران از روسیه، ضمن تکذیب این اتهامات، از عدم دریافت 
اسناد ادعایی طرف اوکراینی در نشست هیات های نظامی جمهوری 
اسلامی ایران و اوکراین در مسقط خبر داد. وزیر امور خارجه کشورمان 
در ادامه با تشریح شرایط امنیتی و سیاسی افغانستان و افزایش قابل 
توجه پناهجویان افغانستانی در ایران، از تضییقات اعمال شده در 
افغانستان نسبت به حقوق زنان ابراز نگرانی کرد . امیرعبداللهیان، 
وضعیت کنونی در ارتباط با مواد مخدر، ناامنی و گسیل پناهجویان 
افغانستانی به ایران را از نتایج ۲۰ سال اشغال این کشور توسط 
نیروهای آمریکایی خواند. وزیر خارجه کشورمان روند روبه رشد 
روابط جمهوری اسلامی ایران با عربستان سعودی را از دستاوردهای 
سیاست همسایگان دولت سیزدهم دانسته و با اشاره به وضعیت یمن، 
از توافقات مربوط به توقف جنگ در این کشور ابراز خرسندی  کرده 
و بر حمایت تهران از گفت وگوهای گروه های یمنی - یمنی تاکید 
کرد . رئیس دستگاه دیپلماسی ضمن ابراز خرسندی از مواضع دولت 
آفریقای جنوبی در مورد فلسطین، طرح مقام معظم رهبری برای حل 
مساله فلسطین مبنی بر برگزاری رفراندوم میان کلیه فلسطینیان را 
تنها راه حل مشروع مساله فلسطین دانست. وی به تشریح آخرین 
وضعیت همکاری های جمهوری اسلامی ایران و آژانس بین المللی 
انرژی اتمی و لزوم تمرکز آژانس به فعالیت های فنی و دوری از سیاست 
کاری توسط آژانس تاکید کرد . وزیر خارجه ضمن تشریح ظرفیت های 
استراتژیک و ژئوپلیتیک ایران در همکاری با بریکس، بر علاقه مندی 
تهران جهت عضویت در این ائتلاف بزرگ اقتصادی تاکید کرده و 

خواستار حمایت آفریقای جنوبی از عضویت ایران در بریکس شد.

آرمان ملی- حمید شجاعی: 
 پنج شنبه بود که زمزمه هایی مبنی 
بر توافق میان ایران و آمریکا در 
بحث تبادل زندانیان میان دو 
کشور مطرح شد و رسانه های غربی 
نیز به این مساله پرداختند. چه 
اینکه یک شبکه خبری آمریکایی 
از یک منبع مطلع در  نقل  به 
خصوص توافق اخیر ایران و آمریکا 
مبنی بر آزادی زندانیان گفت 
که این توافق با مذاکرات بر سر 
توافق هسته ای ایران مجزاست و 
آزادی نهایی آمریکایی ها »شاید 
بتواند به تسهیل مذاکرات در دیگر 
حوزه ها کمک کند. این در حالی 
است که طبق آنچه در رسانه ها 
آمده است مطابق با توافق حاصله 
میان ایران و آمریکا، پنج آمریکایی 
در ازای آزادی چند زندانی ایرانی 
و دسترسی تهران به ۶ میلیارد 
دلار برای اهداف بشردوستانه، 
اجازه ترک ایران را پیدا خواهند.. 
از سوی دیگر نمایندگی ایران در 
سازمان ملل نیز در واکنش به این 
مساله عنوان کرده به عنوان بخشی 
از توافق همکاری بشردوستانه که 
با میانجی گری یک دولت ثالث 
حاصل شده است، ایران و آمریکا 
پذیرفته اند که متقابلا پنج تن را 
آزاد و آنها را عفو کنند. جابه جایی 
آن ها گام ابتدایی حائز اهمیتی در 
جهت اجرای توافق است. به نظر 
می رسد که اگر توافق به همین 
زندانیان  این  برود  پیش  نحو 
احتمالا در حدفاصل )شهریور تا 
مهر( به کشورهای خود بازخواهند 
گشت. نکته مهم اینجاست که 
هیچ یک از طرفین صحبتی در 
خصوص از سرگیری مذاکرات در 
سایر موضوعات به ویژه مذاکرت 
احیای برجام نکرده اند. چنانکه 
کننده  هماهنگ  کربی  جان 
ارتباطات راهبردی کاخ سفید 
در این خصوص گفته که در حال 
حاضر مذاکراتی با ایران درخصوص 
بازگشت به برجام نداریم. این در 
حالی است که برخی تحلیلگران 

تبادل  سر  بر  توافق  معتقدند 
از  بر  بنایی  می تواند  زندانیان 
سرگیری مذاکرات در خصوص 
احیای برجام باشد. هرچند که 
انتخابات ریاست جمهوری آمریکا 
نیز پیش رو است و قدر مسلم آنها 
برای انجام توافق یا مذاکره همه 
مسائل را در نظر خواهند گرفت. 
امری که مقامات کشورمان نیز 

قطعا لحاظ خواهند کرد. 
 واکنش ها به توافق

اعلام خبر توافق ایران و آمریکا 
موجب شد تا مقامات مسئول در دو 
کشور به این توافق واکنش نشان 
دهند. رسانه نزدیک به شورای 
عالی امنیت ملی روز پنج شنبه در 
توییتر نوشت: جمهوری اسلامی 
به دلایل  که  ماه هاست  ایران 
بشردوستانه، گفت وگوهای غیر 
زندانیان  تبادل  برای  مستقیم 
میان ایران و آمریکا را آغاز کرد. 
این مذاکرات با رویکرد سیاسی 
موضوعات  زدن  گره  و  آمریکا 
غیر مرتبط بسیار طولانی شد، 
اما اکنون شرایط در حال تغییر 
است. محمد جمشیدی معاون 
در  نیز  رئیس جمهور  سیاسی 
توئیتی نوشت: بعد از آزاد شدن 
پول های ایران در عراق، فرایند 
آزادسازی کل دارایی های ایران در 
کره جنوبی نیز آغاز شده است. تا 
زمان انتقال کامل پول ها، زندانیان 
مدنظر آمریکا همچنان در ایران 
باقی می مانند. علی باقری معاون 
سیاسی وزیر امور خارجه نیز در 
توئیتی در این ارتباط نوشت: 
»فرایند آزادسازی چند میلیارد 

دلار از دارایی های ایران که چند 
سال است به طور غیرقانونی توسط 
آمریکا توقیف شده، آغاز شد. 
ایران تضمین  لازم برای پایبندی 
آمریکا به تعهدات خود را دریافت 
کرده است.« اما در طرف آمریکایی 
ویژه  به  بود  بسیار  واکنش ها 
جمهوری خواهان که انتقادات 
تندی را به این توافق با ایران وارد 
کرده بودند. جان کربی هماهنگ 
کننده ارتباطات راهبردی شورای 
امنیت ملی کاخ سفید در این 
با  گفت وگوها  گفت:  خصوص 
طرف ایرانی برای آزادی زندانیان 
ادامه دارد. آنتونی بلینکن وزیر 
امورخارجه آمریکا نیز آزادی 5 
آمریکایی بازداشت شده در ایران 
را گامی مثبت ارزیابی و ابراز 
امیدواری کرد که آنها به زودی به 
خانه بازمی گردند. همچنین رابرت 
مالی نماینده سابق ویژه آمریکا در 
امور ایران هم در پیامی از آزادی 
آمریکایی مجرم  پنج جاسوس 
در ایران استقبال کرد. در همین 
راستا محمد عبدالعزیز الخلیفی، 
وزیر مشاور قطر در امور خارجه 
در گفت وگو با شبکه الجزیره گفت 
که قطر به حل اختلافات از طریق 
راه های مسالمت آمیز و گفت وگو 
ایمان دارد. امیدواریم توافق اخیر 
میان تهران و واشنگتن منجر به 

توافق در پرونده هسته ای شود. 
 هر قدم مثبتی را باید به 

فال نیک گرفت
یک تحلیلگر مسائل بین الملل 
در ارتباط با توافق ایران و آمریکا 
برای تبادل زندانیان و آزادسازی 

دارایی های بلوکه شده کشورمان 
اظهار داشت: این توافق قرار بود 
پذیرد  صورت  پیش  ماه  چند 
و بحثی برای ۲۴ تا ۲۶ میلیارد 
دلار در میان بود. به عبارتی هم 
شامل پول بلوکه شده ایران در 
کره جنوبی، عراق و هم وامی که 
صندوق بین المللی پول به ایران 
می داد. لذا به مرحله ای رسیدیم 
که همه احساس کردند توافق 
انجام می شود. عبدالرضا فرجی راد 
گفت: شرایط به نحوی پیش رفت 
که ما قانع شدیم به ۶ میلیاردی که 
در کره جنوبی بوده است. هرچند 
که این رقم نیز 7 میلیارد بوده اما 
به هر صورت راه حلی که پیدا شده 
مثبت است. هر قدم کوچکی که 
برداشته می شود و مشکلاتی از نظر 
اقتصادی حل می شود را باید به 
فال نیک گرفت. سفیر سابق ایران 
در نروژ و مجارستان بیان کرد: 
من تصور می کنم این مذاکرات 
ادامه پیدا کند و اگر دوطرف خوب 
عمل کنند به آن توافقی که قرار بود 
انجام شود برسیم. در واقع توافق 
نانوشته ای که ایران بر روی غنی 
سازی ۶۰ درصد بماند و تنش های 
منطقه ای با آمریکا کاهش پیدا 
کند و بقیه پول های ایران آزاد شود 
و احتمالا ایران بتواند نفت بیشتری 
هم بفروشد. وی افزود: باید تلاش 
کرد که مذاکرات ادامه پیدا کند 
و عمانی ها نیز کار می کنند. البته 
مذاکرات سخت شده بود که آن 
را مرحله ای کردند. یعنی قرار بود 
تفاهم موقتی داشته باشیم و پس 
از انتخابات آمریکا مسائل برجام و 
توافق دراز مدت برسیم. حال به 
سمت تفاهم کوتاه مدت آمدیم و 
آن را دو قسمت کردیم. یعنی در 
بخش نخست ابتدا ۶ میلیارد در 
کره آزاد و زندانی ها آزاد شوند و 
در بخش دوم تفاهم نیز توقف غنی 
سازی ۶۰ درصد و آزادسازی بخش 
بیشتری از دارایی های بلوکه شده 
ایران و احتمالا فروش نفت بیشتر 

صورت بگیرد.

آزادى زندانیان آمریکایی  در ازاى آزادسازى 6 میلیارد از دارایی هاى ایران 

ا︣ن و آ﹝︣ک︀ توافق ﹝ب︀دلات﹩ ا
   عبدالرضا فرجی راد در گفت وگو با »آرمان ملی«: مذاکرات ادامه پیدا خواهد کرد 

   تفاهم 2مرحله اى کوتاه مدت در دستور کار است

 تمام پول صادرات به
کشور بازمى گردد

 امام جمعه مشهد گفت: در 
حالی که صادرات نفتی ما تا 3۰۰ 
هزار بشکه در روز تقلیل یافته 
بود، امروز این میزان به بیش از 
یک میلیون و 5۰۰ هزار بشکه 
در روز رسیده است و پول تمام 
این صادرات به کشور برگردانده 
... علم الهدی با  می شود. آیت ا
بیان اینکه امروز توسعه تجارت 
خارجی کشور و صادرات غیرنفتی 
در حد بی سابقه ای قرار دارد، 
عنوان کرد: در حالیکه صادرات 
نفتی ما تا 3۰۰ هزار بشکه در روز 
تقلیل یافته بود، امروز این میزان 
به بیش از یک میلیون و 5۰۰ 
هزار بشکه در روز رسیده است 
و پول تمام این صادرات به کشور 

برگردانده می شود. 

»آرمان  ملی« آزادسازى دارایی هاى ایران از عراق و کره را بررسی می کند

آیا دارایی های ایران در دسترس خواهد بود؟
 مدیرکل پیشین وزارت خارجه درگفت وگو با »آرمان ملی«: آزادسازى دارایی هاى ایران در مذاکرات اثر می گذارد

قدرت دفاعى ما 
به خلیج فارس 
محدود نمى شود

ابراز ندامت تعدادی از 
محکومان امنیتى 

 معاون فرهنگی و تبلیغات دفاعی 
ستاد کل نیروهای مسلح گفت: 
قدرت دفاعی ما به خلیج فارس و 
دریای عمان محدود نمی شود بلکه 
سطح اقتدار دفاعی ما به سطحی 
رسیده که باید در سطح بین المللی 
بیندیشیم. سردار ابوالفضل شکارچی 
تصریح کرد: آمریکا را به عنوان قدرت 
جهانی به حساب نیاورید؛ چون 
آنها دنبال جلوگیری از فروپاشی 
خود هستند. امروز، هم قدرت های 
نوظهور و هم انقلاب اسلامی ضرباتی 
جنایتکار  آمریکای  پیکره  بر  را 
عنوان  هیچ  به  که  کردند  وارد 
نمی تواند آسیب هایی را که دیده 
است، جبران کند؛ مهم ترین این 
آسیب ها این است که هیبت آمریکا 
در بین ملت های جهان شکسته 
شده است و این تا صد سال دیگر 
هم قابل بازسازی نیست؛ به عنوان 
مثال در جنگ نفتکش ها در دفاع 
مقدس اکثر کشورهای جهان در 
خلیج فارس پرچم آمریکا را روی 
نفتکش های خود نصب می کردند، 
اما امروز پرچم آمریکا بر روی 

نفتکش های خود هم اعتبار ندارد. 

انقلاب  و  عمومی  دادستان   
تهران با حضور در زندان اوین گفت: 
تعدادی از محکومان امنیتی ابراز 
ندامت کرده و درخواست هایشان 
بررسی خواهد شد. علی صالحی 
اظهار کرد: در بازدید از زندان 
اوین پس از انجام دیدار چهره 
به چهره با مددجویان و دریافت 
درخواست هایشان، دستورات لازم 
جهت کمک به آن ها صادر شد. وی 
با اشاره به جزئیات درخواست های 
گفت:  مددجویان،  مطروحه 
درخواست های متعددی توسط 
مددجویان ندامتگاه اوین مطرح 
شد که اعمال ماده ۴77، احقاق 
قانون، تقاضای عفو و درخواست 
مرخصی از جمله مواردی بود که 
زندانیان در دیدار چهره به چهره 
بیان کردند. وی با بیان اینکه برخی 
از مددجویان از افراد دستگیر شده 
محکومان امنیتی بودند، گفت: این 
افراد اظهار داشتند که متنبه شده 
و تقاضای عفو داشتند که در ادامه 
این درخواست ها به دقت بررسی 

خواهند شد.   آرمان ملی- احسان اسقایی: تحولاتی 
در حوزه آزادسازی دارایی های ایران در 
گوشه گوشه جهان که به علت تحریم های 
یک جانبه ایالات متحده دسترسی به آن با 
موانعی روبه رو شده، در شرف رخ دادن است. 
همین چند روز قبل بعد از انتقال دارایی های 
ایران در عراق به امارات مقامات ایران در 
مورد دلارهای نفتی تهران در کره اعلام 
کردند: »از مکانیزم های حقوقی به منظور 
دسترسی به دارایی ها استفاده خواهند 
کرد.« پیش از این تهران اقدامات زیادی 
در این زمینه انجام داده بود اما به نتیجه ای 
نرسید. طرف کره ای البته هیچگاه اعلام 
نکرده بود که دلارهای ایران را نخواهد داد 
و محدودیت های به وجود آمده در عملیات 
بانکی با ایران به علت تحریم های آمریکا را 
دلیل عدم توانایی از پاسخگویی به مطالبات 
ایران اعلام می کرد. با این وجود برخی 
مواقع خبرهایی از تعامل برای آزادسازی 
دارایی های ایران از کره شنیده می شد، اما 
این آزادسازی هیچگاه به نتیجه نرسید. یک 
بارهم آنقدر صحنه کشاکش بین مقامات 
ایرانی و کره اوج گرفت که بعضا مقامات کره 
جنوبی با ادبیاتی نزدیک به ادبیات آمریکا 
پاسخ تهران را دادند. حجم دارایی های ایران 
در کره بالغ بر7 میلیارد دلار اعلام شده است 
که آزادی آن می تواند فضای ثبات گون در 
بازار ارزی ایران را تقویت کند. بر اساس 
اخبار اعلام شده بخشی از این دارایی ها 
بر اساس مذاکرات صورت گرفته در حال 
آزادسازی است. حال اینکه با چه مکانیسمی 
این دلارها آزاد خواهند شد و با چه کیفیتی 
در دسترس ایران قرار خواهد گرفت، جای 

سوال دارد. 
 واکنش مرندى به برخی شایعات

پنج شنبه شب همزمان با خبر آزادی 
زندانیان آمریکایی و انتقال آنها به یک هتل 
و اعلام آمادگی ایران برای تبادل زندانیان 
دارایی های  آزادی  زمینه  در  اخباری 

تهران شنیده شد. وزارت امور خارجه، 
در اطلاعیه ای آورد: »فرآیند آزادسازی 
چندمیلیارد دلار از دارایی های جمهوری 
اسلامی ایران که برای چند سال به طور 
غیرقانونی درکره جنوبی توسط آمریکا 
توقیف شده بود، آغاز شد. ایران تضمین  لازم 
برای پایبندی آمریکا به تعهدات خود در این 
خصوص را دریافت کرده  است. همچنین 
وزارت امور خارجه با اشاره به آزادسازی چند 
میلیارد دلار از دارایی های ایران اعلام کرد: 
نحوه بهره برداری از منابع و دارایی های مالی 
رفع توقیف شده در اختیار جمهوری اسلامی 
ایران بوده و این منابع برای نیازهای مختلف 
کشور حسب تشخیص مراجع ذیصلاح 
هزینه خواهد شد. لازم به ذکر است که چند 
هفته قبل نیز اعلام شد بخشی از دارایی های 
ایران در عراق به یکی از کشورهای عربی 
حوزه خلیج فارس انتقال یافته که انتقال 
دارایی های ایران در کره و عراق به قطر نشان 
می دهد این کشور نقشی مهم در تبادل 
زندانیان؛ آزادی دارایی های ایران و احتمالا 
مذاکرات مخفی با آمریکایی ها در این زمینه 
ایفا کرده است. با این وجود برخی از رسانه ها 
اعلام کردند دلارها فقط از کره و عراق به  
قطر منتقل شده و ایران تنها می تواند در 
موارد غیر تحریمی به این دارایی ها دسترسی 
داشته باشد. این خبر با واکنش یک دیپلمات 
ایرانی مواجه شد. سید محمد مرندی با 
رد برخی ادعاها و شائبه ها در مورد فرایند 
تبادل زندانیان میان تهران و واشنگتن و 
آزادسازی چند میلیارد دلار از دارایی های 
جمهوری اسلامی ایران تاکید کرد که ایران 
به تمام دارایی های آزادشده دسترسی کامل 
و مستقیم دارد. مرندی نوشت: این ادعای 
نادرست، ساخته و پرداخته افراد ناخرسند 
و عصبانی است. ایران به تمام دارایی هایی 
آزادشده خودش دسترسی کامل و مستقیم 
دارد و هیچ شرکت قطری در این میان 

دخیل نیست. 

 دلارها چگونه به دست ایــــران 
می رسد؟

وزارت  خاورمیانه  پیشین  مدیرکل  
امورخارجه در ارتباط با کیفیت استفاده 
ایران از دارایی هایش   که از عراق و کره 
جنوبی آزاد شده به »آرمان ملی« گفت: 
ایران می تواند در هر زمینه ای که از سوی 
آمریکا، اروپا مورد تحریم قرار نگرفته، از 
دارایی های خود استفاده کند. کالاهایی 
که ایران می تواند با توسل به دارایی هایش 
اقدام به خرید آنها کند، کالاهای  انسان 
دوستانه، مواد غذای و دارو است. البته  سایر 
کالاهایی که خزانه داری آمریکا ممنوعیتی 
برای خرید آن برای ایران اعمال نکرده 
می تواند از منابع ایران خریداری شود. وی 
در پاسخ به اینکه ایران باید از خزانه داری 
آمریکا برای دسترسی دلارهایش مجوز 
داشته باشد یا خیر، گفت: ایران به منظور 
هرگونه خرید، درخواست خود را به این 
بانکی که دلارهای ایران در آن است می دهد 
و آن بانک مجوزهای لازم را از خزانه داری 
آمریکا کسب خواهد کرد. یا اینکه ایران از 
یک شرکت خرید می کند و آن شرکت از  
آن بانک پول می خواهد و بانک قطری با 
ارتباط با خزانه داری آمریکا مجوز لازم را 

اخذ می کند. 
 آزادسازى هـــا می تواند زمینــه 

مذاکرات باشد
قاسم محبعلی در پاسخ به این سوال که 
آیا آزادسازی دارایی های ایران می تواند 
زمینه ساز احیای مذاکرات باشد یا خیر گفت: 
حتما آزادسازی دارایی ها و مبادله زندانیان بر 
روند مذاکرات و توافق  برای کاهش تحریم ها 
موثر خواهد بود. چراکه مساله اصلی برای 
آمریکایی ها آزادی زندانیانشان از ایران بود 
اما این مورد را هم باید در نظر گرفت که عملا 
زمان بندی 8 ساله توافق وین گذشته و باید 
مذاکرات صورت گیرد که برجام می تواند 

چارچوب آن مذاکرات باشد. 



 عبدالملکی  طرح توسعه مناطق آزاد را 
به اماراتی ها داد؟

اظهارات اخیر حجت عبدالملکی، دبیر شورای عالی 
مناطق آزاد که مورد توجه گسترده رسانه ها قرار گرفته است، 
دو جمله داشت که تمام توجهات به جمله اول معطوف شد؛ 
اما جمله دوم، کم اهمیت تر از اولی نبود. »اکوایران« نوشت: 
جمله اول این بود که اتاق بازرگانی امارات ابراز آمادگی کرده 
است که ۱۰۰ میلیارد دلار در ایران سرمایه گذاری کند. نقدها 
و اظهارنظرها حول این متمرکز بود که چنین سرمایه گذاری 
کلانی معقول و عملیاتی نیست. جمله دوم این بود که »تمام 
طرح های سرمایه گذاری« در اختیار اماراتی ها قرار گرفته 
است و همچنین طرح هایی به میزان 3۶۰ میلیارد دلار در 
اختیار چینی ها قرار گرفته است تا آن را بررسی کنند. هر 
قدر که جمله اول نادرست و غیرعملیاتی بود، جمله دوم 
بیان واقعیتی است که »متأسفانه« اتفاق افتاده است. تمامی 
طرح های توسعه ای در اختیار طرف خارجی قرار گرفته است 
تا آن بررسی کند. چرا »متأسفانه«؟ چون عقل و منطق 
اقتضا می کند که کل طرح های توسعه کشور یا کل طرح های 
توسعه مناطق آزاد در اختیار یک کشور خارجی به خصوص 
کشور همسایه و رقیب قرار داده نشود. اگر امروز نماینده اتاق 
بازرگانی ایران به امارات مراجعه کند و به مقامات آن کشور 
اطلاع دهد که ایران قصد سرمایه گذاری در آن کشور را دارد 
و درخواست دارد که تمامی طرح های توسعه ای امارات در 
اختیار آن ها قرار گیرد، احتمالا محترمانه به سمت درب 
خروج هدایت خواهد شد. سخن بر سر این نیست که دیگران را 
تشویق به سرمایه گذاری در کشور نکنیم و طرح هایی را جهت 
سرمایه گذاری به خارجیان معرفی نکنیم؛ بلکه موضوع این 
است که ارائه »کلیه طرح های سرمایه گذاری« به خارجیان 
به صرف ابراز تمایل آن ها به سرمایه گذاری رویه ای مرسوم و 
پذیرفته شده نیست. ارائه چنین اطلاعات گسترده و وسیعی، 
یعنی ارائه نقشه توسعه کشور به خارجیان و این نقشه، 
می تواند برای مقاصد مختلف مورد استفاده آن ها و حتی مورد 
استفاده رقبای سیاسی و اقتصادی قرار گیرد. راهکار معقول 
و عملیاتی چیست؟ وقتی یک سرمایه گذار ابراز علاقه به 
سرمایه گذاری در کشور می کند، از او پرسیده می شود که در 
چه حوزه هایی تمایل به سرمایه گذاری دارد و در چه حوزه های 
تجربه و سابقه سرمایه گذاری دارد. سپس در آن حوزه مدنظر، 
یک یا چند طرح به او معرفی می شود. اگر گام های عملی برای 
سرمایه گذاری در آن طرح ها برداشت و جدیت خود را اثبات 
کرد، می توان طرح های دیگری را به او معرفی کرد. ضمنا از آن 
جهت که طرح ها از منظر حقوقی حداقل نوعی ایده محسوب 
می شوند، قواعد »حقوق ایده ها« بر آن ها حاکم است و باید 
هنگام ارائه طرح، قراردادهای مربوط به حمایت از ایده بین 
طرفین امضا شود. بدین معنا که مثلا اگر طرف اماراتی طرح ها 
ما را دریافت کرد و مدتی بعد همان ایده های ما برای توسعه 
مناطق آزاد را در کشور خویش پیاده کرد، موظف به پرداخت 
حقوق مالی مربوط به استفاده از ایده به طرف ایرانی باشد. 
متأسفانه در کشور در رابطه با معرفی طرح ها به خارجیان 
با یک خلأ حقوقی مواجه هستیم و هیچ قاعده حقوقی و 
مقرره ای در رابطه با معرفی طرح ها به طرف های خارجی 
وجود ندارد؛ لذا این خطر بالقوه همواره وجود دارد که یک 
مقام دولتی با نیت خیر و با انگیزه جلب سرمایه گذاری 
خارجی، تمامی طرح های اقتصادی کشور و به نوعی نقشه 
توسعه کشور را در اختیار خارجی ها قرار دهد و از آن ها 
دعوت کند در هر زمینه ای که تمایل دارند سرمایه گذاری 
کنند. این در حالی است که در کشور باید روشن باشد که 
ما می خواهیم کدام کشورهای خارجی در کدام بخش های 
اقتصاد ما سرمایه گذاری کنند و کدام پروژه یا طرح از نظر 
ما بر بقیه اولویت دارد، سرمایه گذاری در کدام طرح های 
به شدت سودآور باید منوط به سرمایه گذاری در طرح های 
کمتر سودآور باشد و مسائل دیگری نظیر اینها. معرفی کلی 
تمامی طرح های سرمایه گذاری - در حد 3۶۰ میلیارد دلار 
و بعضا بیشتر - و قدرت انتخاب را به کشور خارجی یا حتی 
رقیب دادن، به معنای نادیده گرفتن این ملاحظات است. 
اطلاعات طرح های توسعه کشور، مهم است. آماده کردن این 
طرح ها برای کشور ارزان نبوده است. ساعت ها و بلکه ماه ها و 
سال ها وقت و دانش و منابع مالی دستگاه های مختلف دولتی 
و غیردولتی برای فراهم کردن آن ها هزینه شده است. در ارائه 

آن ها به رقیب دقت کنیم.

آرمان ملی – مطهره شفیعی : »سفارت 
انگلیس، »لانه جاسوسی ۲« است«  شاید آن 
زمان که امثال عبدا... گنجی در قامت عضو 
شورای اطلاع رسانی دولت و در جامه یک 
دلواپس اصولگرا این چنین می نوشت، تصور 
نمی کرد اقدامات تندروها سبب حاشیه سازی 
در عرصه سیاست خارجی کشور می شود. 
لانه تجزیه طلبان، لانه جاسوسی تعطیل باید 
گردد، دشمن ابدی، جاسوس انگلیسی اخراج 
باید گردد، روباه پیر، BBC داعش انگلیسی، 
سفارت انگلیس حامی تروریست، مرگ بر 
انگلیس، پرورشگاه تروریست و مزدور انگلیسی 
ازجمله شعار های نوشته شده روی سفارت 
انگلیس در تهران بود. شعارنویسی بر دیوارهای 
سفارت انگلیس بازتاب زیادی داشت  در آن 
مقطع جلال رشیدی کوچی، نماینده مجلس 
در واکنش به شعارنویسی روی دیوار سفارت 
انگلستان در ایران نوشت: »از جلوی سفارت 
انگلیس رد می شدم، واقعا وضعیت نامناسبی 
بود. حتما اقداماتی چون دستگیری و مجازات 
امثال اکبری برای انگلیس )روباه پیر( بسیار 
پرهزینه تر و درد آورتر است و تاثیر بیشتری 
بر جامعه دارد.« نکته قابل تامل آنجا بود که 
سایمون شرکلیف، سفیر انگلیس به همراه 
کارمندان سفارت و جمعی از کارکنان چند 
سفارت دیگر در تهران، شعارهای روی دیوار 
سفارت را با رنگ پاک کردند! در همان زمان 
برخی به نسبت به پیامدهای این شعارنویسی 
هشدار دادند. ایسنا نوشت:»دیوارنویسی بر 
روی سفارت انگلیس و فرانسه فارغ از بی اخلاقی 
بودن آن؛ بخش اصلی آن مباحث سیاسی است. 
اینکه چه تاثیر سیاسی بر روی نمایندگان ما در 
سایر کشورهای جهان دارد و چه عواقبی ممکن 
است گریبان سفارتخانه ها و سفیران ما در 
راستای زیر سوال بردن امنیت شان و همکاری 
کشورهای دیگر در این خصوص دارد. با توجه به 
تصویر دیپلمات های اروپایی در مقابل سفارت 
انگلیس؛ ما باید منتظر عواقب قانونی، فشارها، 
ادامه و تشدید تحریم ها باشیم. این تصاویر برای 
انگلیس سند بیشتر برای تشدید فشارها و بازی 
در زمین مدنظر خودشان است. جدای از اینکه 
اصلا برای این کار بدون راهبرد بوده اما طرف ما 
منتظر چنین واکنشی از سوی ما بودند و این 
تعرضات اخیر در تشدید تحریم های مختلف 
بسیار به آن ها کمک خواهد کرد و در نهایت به 

ابزاری برای تشدید تحریم تبدیل شد.«

     ایران خسارتی پرداخت کرد؟
به تازگی برخی از دارندگان حساب های 
کاربری در فضای مجازی مدعی شده اند که 
ایران به خاطر این شعار ها بیش از 5۰۰ هزار 
پوند به دولت انگلیس خسارت پرداخته است. 
خبرگزاری ایسنا به نقل از منبع آگاه نوشته است 
که ادعا های منتشرشده در شبکه های اجتماعی 
مبنی بر این که دولت جمهوری اسلامی ایران 
به دولت انگلیس به خاطر شعار هایی که در 
پی اعتراضات پائیز سال گذشته و در اعتراض 
به اقدامات بریتانیا، بر روی دیوار سفارت این 
کشور در تهران نوشته شده بود، خسارت 
پرداخته کرده را »کذب کامل« دانست. این 
منبع مطلع همچنین از دارندگان حساب های 
مجازی خواست در انتشار مطالب »رعایت 
جانب صداقت« را داشته باشند. هنوز مسئولان 
به صورت رسمی این ادعا را رد یا تائید نکرده اند.

     احضار سفیر انگلیس به وزارت خارجه
از سوی دیگر انتشار یک توئیت مداخله جویانه 
از سوی سفیر انگلیس به بهانه روز خبرنگار 
سبب احضار او به وزارت خارجه شده است. 
در این احضار مراتب اعتراض شدید کشورمان 
نسبت به مواضع خارج از عرف، آداب و مقررات 
دیپلماتیک به او ابلاغ شد.  مدیرکل غرب اروپا 

وزارت امور خارجه تاکید کرد: مطالب نسنجیده، 
از عرف دیپلماتیک،  غیرمسولانه و خارج 
مصداق بارز دخالت در امور داخلی بوده و 
غیرقابل پذیرش است.  مدیرکل غرب اروپا 
وزارت امور خارجه همچنین با اشاره به اقدامات 
مخرب برخی رسانه های مستقر در لندن علیه 
جمهوری اسلامی ایران به بهانه آزادی بیان 
اظهار داشت: انگلیس با سابقه غیرقابل دفاع در 
قبال مردم ایران در جایگاهی نیست که بخواهد 
درخصوص جمهوری اسلامی ایران اظهارنظر 
کند. کاظم غریب آبادی، معاون امور بین الملل 
قوه قضائیه و دبیر ستاد حقوق بشر در توئیتی 
نوشت: » آیا سفیر انگلیس که به طور مزورانه در 
مورد خبرنگاری و آزادی بیان صحبت کرده و 
توئیت منتشر می کند، جسارت دارد تا نسبت به 
وضعیت خبرنگاران در کشور خودش ابراز نگرانی 
کرده و به آنها ادای احترام کند؟! چه توضیحی 
درباره وضعیت خبرنگاران در کشورش دارد؟!« 
محمد صالح جوکار نماینده یزد و صدوق در 
مجلس شورای اسلامی در گفت وگو با خبرنگار 
پارلمانی باشگاه خبرنگاران توانای خبرگزاری 
فارس با اشاره  به موضع گیری مداخله جویانه 
»سایمون شرکلیف« سفیر انگلیس در تهران به 
بهانه روز خبرنگار گفت: اظهارت مداخله جویانه 
انگلیس خبیث از گذشته تا به امروز وجود داشته 

است. در گذشته منافعشان اقتضاء می کرد در 
مسائل نفتی و غیره دخالت کنند. از زمانی که 
منافع قطع شده غالبا با جوسازی به دنبال تخریب 
وجهه ایران در سطح بین الملل هستند. وی با 
بیان اینکه بی بی سی یک بنگاه سخن پراکنی 
است، گفت: بخش فارسی این بنگاه علیه مردم 
ایران و انقلاب و ارزش های ایران فعالیت می کند. 
اما در همین رسانه خانم های دست اندرکار مورد 
تجاوز و سوءاستفاده قرار گرفته و می گیرند. 
فحشا در خبرگزاری های غربی به طور روشن 
وجود دارد. به نحوی که خودشان به این امر 
معترف هستند. چطور خود را به عنوان حامی 
خبرنگار معرفی می کنند؟ رئیس کمیسیون امور 
داخلی کشور و شوراهای مجلس شورای اسلامی 
خاطرنشان کرد: تعداد بسیاری از خبرنگاران در 
همین کشور ها به حبس محکوم شدند. متحدان 
این کشور ها بسیاری از خبرنگاران کشتند اما 
صدایی از این کشور ها که امروز علم دفاع از 
خبرنگار برداشتند، شنیده نشد. حقوق بشر 
انگلیسی در این موارد خواب است و رگ غیرت 
سفیر چطور برای خبرنگاران کشورهای غربی 
به هیج نمی آید؟. گفتنی است ۱7 مرداد دولت 
انگلیس افراد و نهادهایی در ایران و ۶ کشور دیگر 
را با ادعای کمک به روسیه در جنگ اوکراین، 

تحریم کرده بود.
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ذره بین

محمد جواد ظریف: 
اتحادهای دائمی جای خود را به ائتلاف های 

موقتی می دهند
محمدجواد ظریف در پیامی در شبکه اجتماعی اکس 
نوشت: »در جدیدترین مقاله ، همراه با همکارم دکتر ساسان 
کریمی، به چالش شناختی در روابط بین الملل با تمرکز 
بر اتحاد های استراتژیک پرداخته ایم .در جهان پساقطبی 
کنونی، اتحادهای دائمی به طور فزآینده ای جای خود را 
به ائتلاف های موقتی و موضوعی می دهند.« در چکیده این 
مقاله آمده است:  معنای »اتحاد راهبردی« در متون روابط 
بین الملل یکنواخت و متعین نیست. به جز برداشت های 
متنوع، محتمل و هم زمان، در طول زمان و با تغییر اقتضاهای 
نظم جهانی، برداشت ها از این مفهوم دستخوش تغییری 
مضاعف می شود. حتی ممکن است استنباط دو سویه رابطه 
راهبردی، با اختلافی اساسی با یکدیگر همراه باشد و به جز 
رئوس نوشته شده برای تفاهم ها، تحلیل و انتظار هر دو 
طرف از رفتار دیگری با آنچه در بزنگاه عمل واقع می شود 
فاصله معناداری داشته باشد. ایران در نقطه ای خاص و واجد 
حساسیت در جغرافیای سیاسی جهان واقع شده است، اما 
به طور معمول و نیز به لحاظ تمدنی، شراکت اساسی را در 
مناسبات خود مفروض نمی بیند و تقریبا در تمامی محورهای 
اصلی حاکم بر منطقه، شاخص و به بیانی دیگر »استثنا« 
محسوب می شود. تحلیل کیفی استفاده شده در پژوهش 
حاضر، دست کم در بخش نخست، روش تحلیل محتوای 
کیفی است و در نگاهی جزئی تر، بدون آنکه به تصریح مطابقت 
با مراحل روش مبنا قرار گیرد، از روش تحلیل گفتمان 

منسوب به لاکلا و موف نیز بهره برده شده است. 

دریچـــه

گـــزارش

 آیا ایران خسارتی پرداخت کرد؟

شع︀ره︀ی روی دوار پ︀ک ش︡ ا﹝︀ ...
   سفیر انگلیس به وزارت خارجه احضار شد

آرمان ملی: 3۰ دی سال 9۴ بود که آیت ا... هاشمی تاکید کرد: 
»چند سالی است که در جمهوریت نظام، اشکالاتی به خاطر وضع 
انتخابات، رد صلاحیت ها، رأی گرفتن ها و رأی خواند ن ها به وجود 
آمده است. اگر به قوانین خوب عمل می شد، جمهوریت کاملا حفظ 
می شد.« رئیس وقت مجمع تشخیص مصلحت نظام، با بیان اینکه 
گروهی مایلند مردم در انتخابات حضور کمرنگی داشته باشند، 
خاطرنشان کرد: مقام معظم رهبری بارها و بارها تأکید کردند 
که حتی کسانی که ما و نظام را قبول ندارند، در انتخابات شرکت 
کنند. وی با تأکید بر اهمیت شرکت در انتخابات و با بیان اینکه حق 
و تکلیف هر انسان حضور در انتخابات است، گفت: کسانی که در 
امنیت کشور کار و زندگی می کنند و از امکانات آن برخوردارند، 
برای نشان دادن اتحاد به دشمن باید در انتخابات حضور داشته 
باشند. 7 سال از آن روز می گذرد و اکنون محسن هاشمی، پسر 
ارشد آیت ا... به بازخوانی دیدگاه های ایشان می پردازد. انتقاداتی 
را مطرح و پیشنهاداتی ارائه می کند. محسن هاشمی به خوبی 
می داند رقبای جریان اصلاحات و اعتدال مترصد اعلام رسمی 
تحریم انتخابات هستند بنابراین از شرکت در انتخابات می گوید 

تا رقیب را ناکام کند. 

     بازخوانی آنچه آیت ا... مدنظر داشت
محسن هاشمی بیان داشت: به نظر می رسد گام نخست تغییر 
در ساختارهای فعلی است، آیت ا... هاشمی رفسنجانی، چهل وچند 
سال قبل در انتخابات مجلس توسط شورای نگهبان و آیت ا... 

جنتی که ۱۰ سال از ایشان بزرگ تر بود، تایید صلاحیت شد، الان 
حدود هفت سال است که ایشان در گذشته و اخیرا آیت ا... جنتی با 
حدود صدسال سن، به عنوان دبیرشورای نگهبان انتخابات شد، این 
یعنی عدم علامت تغییر، تازه آیت ا... جنتی بعضا نسبت به برخی 
تصمیمات جریانات تندتر در شورای نگهبان مخالفت می کند 
تعبیر انتخابات رقابتی که آیت ا... هاشمی رفسنجانی مطرح کردند، 
مسیر واقعی حل مشکل است. نظام اگر می خواهد حضور مردم 
در عرصه انتخابات رونق بگیرد باید به نظریه نخست یعنی جایگاه 
مشروعیت ساز رای مردم بازگردد و ساختارها وعملکردهای فعلی 
را تغییر دهد، اما به نظر می رسد بخش مهمی از مسئولان و جریان 
حاکم، از وضعیت فعلی ناراضی نیستند چون منافعشان را تامین 
می کند و در انتخابات بی رونق، برنده می شوند. وی اظهار داشت: 
به نظر می رسد با حوادث سال گذشته واعتراضات، بخش هایی از 
نظام از جمله برخی دستگاه های نظارتی به این نتیجه رسیدند 
که یکی از دلایل شلوغ شدن خیابان ها و اعتراضات مردم، خلوت 
شدن صندوق های رای است، یعنی زمانی که مردم از تغییر 
سیاست ها به وسیله شرکت در انتخابات ناامید می شوند، از خیابان 
واعتراض وشعار برای رساندن نظر خود استفاده می کنند و اگر ما 
می خواهیم مساله اعتراضات را حل کنیم ونظام را ایمن کنیم باید 
به رونق انتخابات کمک کنیم. برخی قائل به شعار نه اصلاح طلب 
و نه اصولگرا هستند و از این جریانات عبور کرده اند. برخی دیگر 
تصور آن را دارند با میدان دادن به جریان میانه رو می توانند تنور 
انتخابات را گرم کنند که هاشمی موافق نیست و می گوید: »آقایان 

فکر می کنند با حضور جریان میانه رو در انتخابات، مردم به پای 
صندوق های رای می آیند در حالیکه به نظر می رسد، مساله مردم 
اشخاص نیست بلکه عملکردهاست.« وی ناامیدی را مهم ترین 
دلیل عدم تمایل بخشی از جامعه برای شرکت در انتخابات می داند 
و توضیح می دهد: »امروز جبهه اصلاحات که جای خود دارد، حتی 
اگر شخص آقای خاتمی لیست بدهد بازهم بخشی از مردم پای 
صندوق نمی آیند، چون از تاثیرگذاری نهادهایی مانند مجلس 
و دولت در اداره کشور به دلیل ساختارهای فعلی ناامیدند، حتی 
بخش بزرگی از کسانی که به آقای رئیسی یا به نمایندگان مجلس 
انقلابی رای دادند و از پایگاه اجتماعی اصولگرایان بوده اند، از 
عملکرد دولت ومجلس و عدم عمل به وعده های داده شده ناامید 

شده اند.«

    جریان هاى حاضر در انتخابات
او در جریان شناسی انتخابات هم معتقد است: »امروز سه موضع 
سیاسی نسبت به انتخابات وجود دارد، موضع اول که جریان افراطی 
است وخود را بی نیاز از رای اکثریت جامعه می بیند و می خواهد 
حتی برخلاف نظر ولایت فقیه، انتخابات را خلوت وبی رونق برگزار 
کند. موضع دوم جریان اصلاحات ومیانه رو است که می خواهد 
خود نظام به این نتیجه برسد که مصلحتش در رقابت و پرشور بودن 
انتخابات است بنابراین صبر و سکوت را پیش گرفته اند و توصیه ای 
نمی کنند. موضع سوم، جریان تفریطی است که به دنبال براندازی 

است. به نظر من جریان برانداز تهدید جدی برای نظام نیستند.«

گام نخست تغییر در ساختارهاى فعلی است

بازگشت به دیدگاه آیت ا... هاشمی
      مساله مردم اشخاص نیست بلکه عملکردهاست

      امروز جبهه اصلاحات که جاى خود دارد، حتی اگر شخص آقاى خاتمی لیست بدهد بازهم 
بخشی از مردم پاى صندوق نمی آیند، چون از تاثیرگذارى نهادهایی مانند مجلس و دولت ناامیدند

محمدباقر نوبخت مطرح کرد
مهم ترین اثر مشارکت بالا، حضور 

عقل  جمعی در مجلس است
می توانیم مجلسی ایجاد کنیم  که 

نارضایتی ها را کاهش دهد

دبیرکل حزب اعتدال و توسعه  گفت: 
احزاب برای حفظ جایگاه خود باید افراد 
مجلس  نتخابات  ا برای  را  صلاحیت  با 
افزود:  نوبخت  معرفی کنند. محمدباقر 
نتخابات رقابتی،  برای شکل گیری این ا
همه این ارکان  انتخابات باید به دو موضوع 
پر اهمیت توجه کنند، ابتدا باید وضعیت 
جامعه مدنظر همه قرار گیرد که ما شرایط 
مطلوبی نداریم و نارضایتی هایی در  بین 
مردم وجود دارد. دبیرکل حزب اعتدال و 
توسعه ادامه داد: نکته دیگر این است که 
بدانیم که این نارضایتی ها قرار است با چه 
ابزاری رفع شود و آن نقش مجلس است که 
شاید می توان گفت یکی از پراهمیت ترین 
ارکان نظام، همین مجلس است. نوبخت 
گفت: یک بخش قابل توجهی از نارضایتی ها 
مربوط به بازنشستگان است و بنده معتقدم 
مجلس با همسان سازی حقوق ها می تواند 
رضایت مردم را جلب کند. وی خاطرنشان 
کرد: با همین روش، مجلس می تواند این 
8۰ میلیون نفر جمعیت را به گروه های 
مختلف تقسیم کند و برای هرکدام از این ها 
فرمول مناسب خود را در نظر بگیرد تا این 

نارضایتی ها را کاهش دهد.

    وظیفه انتخاباتی صداوسیما به 
روایت نوبخت

نوبخت ادامه داد: اگر صداوسیما بتواند 
فضایی را مهیا کند تا همه جریان های 
کنند،  استفاده  ملی  رسانه  از  سیاسی 
تردید نداریم که حضور مردم در انتخابات 
گسترده تر می شود. وی تصریح کرد: بنده 
معتقدم که با رقابت مطلوب می توانیم 
حتی با کشورهای متخاصم هم از موضع 
بالاتر مذاکره کنیم. دبیرکل حزب اعتدال 
و توسعه بیان کرد: توصیه حزب اعتدال و 
توسعه این است که افراد با توانایی بالا که 
می توانند خدمت کنند، به خاطر مردم در 
انتخابات نامزد شوند. نوبخت در پاسخ به 
اینکه صداوسیما چطور می تواند از امکانات 
خود برای تبلیغات نامزدها استفاده کند؟ 
بیان داشت: احزاب برای حفظ جایگاه خود 
افراد ناشایست را معرفی نکنند، چراکه 
شأنیت حزب خودشان را زیرسوال می برند، 
بنابراین بهتر است بخشی از وظیفه تایید 
صلاحیت ها از سوی شورای نگهبان به 
احزاب واگذار شود. رئیس سازمان برنامه 
و بودجه دولت دوازدهم خاطرنشان کرد: 
معتقدم اصلاح قانون انتخابات و به طور 
موضوع  پیش ثبت نام  همین  مشخص، 
مثبتی است، چراکه باعث شناخت دقیق تر 
مردم از نامزدها می شود. نوبخت ادامه 
داد: مشارکت زمانی حاصل خواهد شد 
که زمینه رقابت فراهم شود که سه وجه 
دارد؛ ابتدا شایستگان وارد شوند، دوم همه 
دست اندرکاران انتخابات نگاه واقع بینانه 
داشته باشند و سوم نامزدها نیز برنامه داشته 
باشند، در این شرایط نه تنها مردم برای 
انتخابات، بلکه مردم برای بازگشایی مجلس 
هم روزشماری می کنند. وی بیان کرد: 
کسانی که ادعای نافرمانی مدنی دارند، 
مدعی  هستند که افراد شایسته فرصت 
حضور در رقابت انتخاباتی را ندارند، اگر 
مردم به این نتیجه برسند که جریان فکری 
مطلوبشان در عرصه رقابت حضور دارند 
و با برنامه دقیقی هم آمده اند، آنگاه برای 
حضور در انتخابات لحظه  شماری می کنند. 
دبیرکل حزب اعتدال و توسعه در پاسخ به 
چیستی هویت افرادی که به دنبال کاهش 
مشارکت هستند، گفت: یکسری از این افراد 
تمامیت خواه هستند که تصور می کنند تنها 
خودشان توانایی حل مسائل را دارند، یعنی 
می گویند که مشارکت حداقلی، پیروزی 
حداکثری برایشان به ارمغان می آورد، 
گروه دیگر هم براندازها هستند که به دنبال 

مشارکت پایین هستند. 

    تبعات مشارکت پایین در انتخابات
وی همچنین درباره تأثیر مشارکت پایین 
در انتخابات، اضافه کرد: اگر مشارکت پایین 
باشد، حتما جریانات محدودی از حق خود 
استفاده خواهند کرد و نماینده خواهند 
داشت. دبیرکل حزب اعتدال و توسعه 
تصریح کرد: مهمترین اثر مشارکت بالا، 
حضور عقل جمعی به جای عقل گروهی 
محدود در مجلس است؛ تأکید می کنم 
که مشارکت بالا در عرصه بین المللی پیام 
مهمی دارد، مثلا وزیر خارجه ای که پشتوانه 
قوی تر مردمی دارد، مورد مقبولیت بیشتری 
از سوی طرف خارجی قرار می گیرد.  نوبخت 
در پایان خاطرنشان کرد: می توانیم مجلسی 
را ایجاد کنیم تا نارضایتی ها را کاهش دهیم 

و نمایش پایداری نشان دهیم.

واکنش آذری 
 جهرمی به آزادی
 ۶ میلیارد دلاری

روزنامه نیویورک تایمز پنجشنبه شب مدعی شده که 
ایران و آمریکا بر سر تبادل زندانیان بین خود به توافق 
رسیده اند. وزیر پیشین ارتباطات در واکنش به خبر 
آزادسازى 6 میلیارد دلار ایران نوشت: آیا می توان گفت 
که عملا موضوع ادعایی بدهی 270هزار میلیارد تومانی 
دولت قبل براى دولت جدید منتفی است و به عبارت دیگر 
دولت روحانی خزانه را با مثبت 30هزار میلیارد تومان به 
دولت جدید تحویل داده است؟ آذرى جهرمی نوشت: 
آیا می توان گفت که با آزادسازى 6میلیارد دلار، معادل 
300هزار میلیارد تومان، از درآمدهاى ارزى دولت قبل 
که به دلیل تحریم در بانک هاى کره بلوکه شده بود؛ عملا 
موضوع ادعایی بدهی 270هزار میلیارد تومانی دولت قبل 

براى دولت جدید منتفی است.

باز هم بحث 
بانیان وضع 

موجود!

بار دیگر زمان فعالیت هاى انتخاباتی رسید و بازار اتهام زنی 
گرم شد. محمدسعید احدیان دستیار سیاسی و رسانه اى 
مجلس در صفحه توئیتر خود نوشت: »حتما همه به اندازه 
سهم شان باید پاسخگو باشند و به اندازه اختیارات و شرح 
وظایفشان اما 8 سال دولت روحانی و 8 سال دولت هاشمی و 8 
سال دولت خاتمی، جزو بانیان وضع موجود نیستند؟«  بانیان 
وضع موجود از سوى برخی به عنوان رمز توجیه ناکارآمدى ها 
و اشتباهات استفاده می شود. بانیان وضع موجود یعنی آنانی 
که با تصمیمات اشتباه سبب شدند تا امور بخشی از کشور 
دچار کاستی و اخلال شود. ابراهیم رئیسی که کارنامه غیرقابل  
دفاع  برخی وزرا و مدیرانش حتی صداى مدافعان اصولگرایش 
را درآورده، بحث ضرورت حذف »بانیان وضع موجود« را بارها 

پیش کشیده و سایر دولتمردان  مسیر او را طی می کنند.
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وام مسکن برای متاهل ها چند شد؟
طبق آخرین آمار، متاهل های ساکن تهران برای دریافت 
تسهیلات مسکن باید بیش از ۱7۲ میلیون تومان پرداخت کنند، 
به طوری که هر برگ اوراق وام مسکن )تسه( در شهریور سال 
۱۴۰۰ با قیمت 88 هزار و۱۰۰ تومان داد و ستد می شود. این 
اوراق در ماه مهر سال ۱۴۰۰ معادل 88 هزار و 9۰۰ تومان، در 
آبان ماه سال ۱۴۰۰ معادل 89 هزار و 8۰۰ تومان و در آذر نیز89 
هزار و ۶۰۰ تومان قیمت دارد. اوراق تسهیلات مسکن در دی  و 
بهمن سال ۱۴۰۰ نیز با قیمت های 89هزار و 3۰۰ و 89 هزار و 
5۰۰ تومان معامله می شود. این اوراق در سال های ۱۴۰۱ معادل 
89 هزار و 7۰۰ و سال ۱۴۰۲ معادل 89 هزار و 9۰۰ تومان 
قیمت داشته که این گزارش بر اساس قیمت سال ۱۴۰۲ نوشته 
شده است. بر این اساس، مجردهای ساکن تهران می توانند تا 
5۶۰ میلیون تومان تسهیلات دریافت کنند که شامل ۴۰۰ 
میلیون تومان تسهیلات خرید مسکن و۱۶۰ میلیون تومان 
وام جعاله می شود؛ لذا برای دریافت ۴۰۰ میلیون تومان وام 
باید 8۰۰ برگه تسهیلات مسکن خریداری کنند که هزینه این 
تعداد با اوراق 89 هزار و 9۰۰ تومانی، 7۱ میلیون و 9۲۰ هزار 
تومان می شود همچنین با در نظر گرفتن ۱۶۰ میلیون تومان 
وام جعاله که برای آن باید 3۲۰ ورق به مبلغ ۲8 میلیون و 7۶8 
هزار تومان خریداری کنند، مجموع هزینه خرید اوراق به ۱۰۰ 
میلیون و ۶88 هزار تومان می رسد. به گزارش ایسنا، زوج های 
تهرانی نیز بر همین اساس می توانند تا سقف 9۶۰ میلیون تومان 
شامل 8۰۰ میلیون تومان تسهیلات خرید مسکن برای هر نفر 
و ۱۶۰ میلیون تومان وام جعاله دریافت کنند؛ بنابراین زوجین 
باید ۱۶۰۰ برگه تسهیلات مسکن خریداری کنند که هزینه آن 
۱۴3 میلیون و 8۴۰ هزار تومان می شود که همراه با هزینه ۲8 
میلیون و 7۶8هزار تومانی وام جعاله که برای آن باید 3۲۰ ورق 
تسهیلات مسکن خریداری کنند، در مجموع باید ۱7۲ میلیون 

و ۶۰8 هزار تومان پرداخت کنند. 

ریزش شبانه دلار در بازار 
اعلام توافق صورت گرفته برای آزادسازی پول های بلوکه شده 
طی ساعت های پایانی روز گذشته، منجر به ریزش قیمت دلار 
شد و نرخ دلار طی نرخ گذاری های شبانه در بازارهای تهران، 
هرات و سلیمانیه با کاهش شدید روبه رو شد. اعلام خبر توافق 
صورت گرفته برای آزادسازی پول های بلوکه شده ایران در کره 
جنوبی طی ساعت های پایانی روز گذشته، منجر به ریزش قیمت 
دلار در تمامی بازارهای نقدی و فردایی شد همچنین بررسی 
کانال های نرخ گذاری ارز نشان می دهد قیمت دلار در بازار 
شبانه پنج شنبه با کاهش ۱۰۰۰ تومانی به نرخ ۴8 هزار و 5۰۰ 
تومان بازگشته است. از سوی دیگر اخباری در رسانه های ایرانی 
و آمریکایی منتشر شد که از توافق ایران با آمریکا با میانجی گری 
کشور ثالث خبر می داد که گفته شده 5 زندانی که جرمشان دور 
زدن تحریم ها بوده با زندانیان در آمریکا مبادله خواهند شد و 
۶ میلیارد دلار از منابع بلوکه شده ایران نیز آزاد خواهد شد. به 
گزارش فارس، معاون امور سیاسی دفتر رئیس جمهور در حساب 
کاربری فضای مجازی خود نوشت: بعد از آزاد شدن پول های 
ایران در عراق، فرایند آزادسازی کل دارایی های ایران در کره 
جنوبی نیز آغاز شده است. تا زمان انتقال کامل پول ها، زندانیان 

مدنظر آمریکا همچنان در ایران باقی می مانند. 

 چه کسانی پشت پرده 
آیفون ۱۰۰ میلیونی قرار دارند؟

در حالی براساس مصوبه دولت و تاکید سازمان حمایت، 
سنا  سامانه  اسکناس  نرخ  با  باید  آمریکایی  آیفون های 
قیمت گذاری شوند که به نظر می رسد عمده فروشان تلفن 
همراه به جای قیمت های تعیین شده این دسته از تلفن های 
همراه را با سود های نجومی به فروش می رسانند. براساس تاکید 
سازمان حمایت از مصرف کنندگان و تولیدکنندگان که با توجه 
به مصوبه سال ۱398 دولت در خصوص شیوه قیمت گذاری 
کالاهایی که از طریق رویه واردات در برابر صادرات خودوارد 
کشور می شوند، کلیه آیفون های آمریکایی رفرش و ریپک 
وارداتی باید براساس نرخ سامانه سنا قیمت گذاری شوند. با این 
وجود شاهد هستیم که عملا چنین اتفاقی در بازار داخلی رخ 
نداده است. ظرف یک سال گذشته شاهد بودیم که آیفون های 
آمریکایی بعضا به طور لحظه ای براساس نرخ دلار تلگرامی )بازار 
آزاد( تغییر قیمت می دادند و قیمت های آنها تا ۱۰۰ میلیون 
تومان نیز افزایش یافت. به گزارش تسنیم، در حال حاضر نیز 
این رویه تغییر نکرده است و شاهد هستیم که این دسته از 
تلفن های همراه همچنان با نرخ های بسیار بالاتر از نرخ سامانه 
سنا قیمت گذاری می شوند. حتی در برخی موارد قیمت گذاری 
براساس ارقامی بالاتر از نرخ دلار تلگرامی انجام می شود، چراکه 

افراد سودهای فروش بالایی را برای خود در نظر می گیرند. 

 واریز یارانه مرداد 
به حساب سرپرستان خانوار

یارانه کمک معیشتی مرحله ۱5۰ مربوط به مرداد ماه ۱۴۰۲ 
به حساب کلیه سرپرستان خانوار مشمول دریافت یارانه در 
سراسر کشور واریز و از ساعت ۲۴ روز پنجشنبه )۱9 مرداد ماه( 
قابل برداشت است. یارانه کمک معیشتی مرحله ۱5۰ بر اساس 
دهک بندی اعلامی از سوی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی، به 
حساب سرپرستان خانوار واریز و از ساعت ۲۴ روز پنجشنبه )۱9 
مرداد ماه( قابل برداشت است و بر همین اساس، در صورتیکه 
سرپرستان خانوار جزو دهک های اول تا سوم هستند، مبلغ ۴۰۰ 
هزار تومان به ازای هر نفر و در صورتی که جزو دهک های چهارم 
تا نهم قرار دارند، مبلغ 3۰۰ هزار تومان به ازای هر نفر به حساب 

آنان واریز خواهد شد. 

اخبار

  واکنش همتی به
آزاد شدن منابع ارزی

نکاتی  مرکزی  بانک  پیشین  رئیس 
درخصوص آزاد شدن منابع ارزی مسدودی در 
کره جنوبی مطرح کرد و عبدالناصر همتی در 
یادداشتی در فضای مجازی نوشت: اینکه انتقاد 
می شود چرا دولت پذیرفته است که منابع ارزی 
در کره جنوبی برای خرید کالاهای اساسی و دارو 
باشد، باید توضیح بدهم که موضوع صرفا مربوط 
به این دولت نیست. در دولت قبل هم پذیرفته 
شده بود؛ چراکه هرگونه توافقی خارج از برجام، 
همراه با ادامه تحریم هاست. ایرادی که می توان 
گرفت: این است که چرا روند توافق را طول داده 
و بعد از سه سال تحمیل هزینه، به همان نقطه 
اول رسیدید؟ چرا اروپا را دور زدید و متوسل 
به کشورهای منطقه شدید؟ و مهمتر این. که 
چرا به رغم ادعای یک دولت مقتدر، نتوانستید 
برجام را اجرا کنید و یا به یک توافق هسته ای 
بهتر، جهت رفع تحریم ها دست یابید؟ به 
گزارش خبرآنلاین، دیگر از چاپ پول »بدون 
پشتوانه« در سال ۱398 هم نمی توانید صحبت 
کنید، چون که امروز با توافق انجام گرفته، بانک 
مرکزی می تواند با پشتوانه همان ارزهای آزاد 
شده و از طریق تامین ارز واردات کالاهای 
اساسی و دارو، انبساط پولی یک سال گذشته 

شما را نیز عقیم کند. 

به این دهک ها زمین رایگان 
واگذار می شود

در قالب برنامه هفتم توسعه پیشنهاد شده 
به دهک های اول تا سوم زمین رایگان واگذار 
شود و ۲۰ درصد تسهیلات بخش بانکی به 
بخش مسکن اختصاص پیدا کند. به گزارش 
همشهری آنلاین، لایحه برنامه هفتم توسعه در 
کمیسیون تلفیق مجلس در حال بررسی است. 
طبق این برنامه دولت موظف است در مدت پنج 
سال برنامه هفتم سالیانه یک میلیون و طی پنج 
سال، پنج میلیون واحد مسکونی احداث کند. 
طبق این طرح باید در طول برنامه هفتم توسعه 
۱5 درصد ساخت مسکن به صورت صنعتی 
انجام شود و سالانه 3۰۰ هزار مسکن حمایتی، 
۲۰۰ هزار مسکن روستایی و ۱۰۰ هزار مسکن 
در بافت فرسوده و ۴۰۰ هزار انواع مسکنی که 
در مجموع سالانه یک میلیون واحد مسکونی 
در برنامه هفتم پیش بینی شده است. از جمله 
مواردی که در برنامه هفتم پیش بینی شده، 
پرداخت سالیانه ۲۰ درصد از تسهیلات بانکی به 
بخش مسکن است. کمیسیون تلفیق همچنین 
مصوب کرده که با برنامه ریزی دولت، مدت 
زمان خانه دار شدن افراد به ۱۲ سال کاهش 
پیدا کند. در حال حاضر و بنا به گفته مجتبی 
یوسفی ـ عضو کمیسیون تلفیق لایحه برنامه 
هفتم توسعه - اگر فردی تمام درآمد خود را پس 
انداز کند، در مدت زمان سی سال - در عمده 
شهرهای کشور - صاحب خانه خواهد شد و اگر 
این فرایند بر اساس استانداردهای لازم باشد و 
فرد یک سوم درآمد خود را مورد صرفه جویی 
و پس انداز قرار دهد، در طول 9۰ سال خانه دار 
می شود. به گزارش ایسنا، وی با اشاره به بررسی 
موضوع تامین زمین رایگان برای اقشار حمایتی 
در لایحه برنامه هفتم توسعه ادامه داد: در این 
بخش کمیسیون مصوب کرد، افرادی که جز 
دهک ۱ تا سوم محسوب می شوند زمین رایگان 
و یا زمین 99 ساله دریافت کنند. کمیسیون 
در روستاها هم این تکلیف را بر عهده بنیاد 
مسکن قرار داد تا در روستاها هم زمین رایگان 
در اختیار اقشار حمایتی در طول برنامه هفتم 
گذاشته شود. برای کنترل بازار مسکن و اجاره 
بها نیز مجلس شورای اسلامی لایحه ای را در 
دست بررسی دارد که در حال حاضر با ایراداتی 
از سوی شورای نگهبان و مجمع تشخیص 
مصلحت نظام مواجه شده و پس از رفع ایرادات 

به تصویب می رسد. 

سخنگوى کمیسیون تلفیق بودجه خبر داد: 
تغییرات اعمال شده در 

بازنشستگی مشاغل سخت و 
زیان آور 

لایحه  تلفیق  کمیسیون  سخنگوی 
برنامه هفتم توسعه به تشریح مصوبه این 
کمیسیون درباره تغییرات اعمال شده 
برای بازنشستگی مشاغل سخت و زیان آور 
همچون خبرنگاران پرداخت. محسن زنگنه 
در خصوص تغییرات اعمال شده برای 
بازنشستگی مشاغل سخت و زیان آور در 
لایحه برنامه هفتم توسعه گفت: تلفیق 
در مصوبه ای دولت را مکلف به بازبینی 
آئین نامه و دستورالعمل مشاغل سخت 
کرد. وی توضیح داد: در حال حاضر برای 
مشاغل سخت و زیان آور به ازای هر یک سال 
خدمت یک و نیم برابر محاسبه می شود. 
تلفیق در مصوبه خود این موضوع را به دو 
بخش تقسیم کرد، یک بخش شامل مشاغل 
سختی می شود که از نظر سختی بالاتر از 
حد میانگین هستند. برای این افراد به ازای 
یک سال خدمت یک و نیم برابر )یک سال و 
نیم( محاسبه می شود که سقف آن حداکثر 
۱۰ سال است. زنگنه ادامه داد: گروه دوم 
برای آن دسته از مشاغل سختی است که 
از نظر سختی پایین تر از میانگین هستند. 
برای این دسته از افراد به ازای هر یک سال 
خدمت ۱. 3 برابر ارفاق در نظر گرفته شد که 

سقف آن هم حداکثر هفت سال است. 

  آرمان ملی: به دنبال افزایش مصرف گاز و ناترازی  ای که در 
زمستان امسال اتفاق افتاد موضوع جمع آوری گازهای فلر مطرح 
شد این در حالی است که بنا به گفته کارشناسان در برنامه هفتم 
توسعه برنامه ریزی موثری صورت نگرفته است. از سویی پس 
از لغو قرارداد کرسنت به دلیل عدم پایبندی به مفاد قرارداد  
این ثروت ملی همچنان می سوزد . از سوی دیگر کارشناسان 
مدعی هستند فناوری، مدیریت گازهای فلر را در اختیار دارد و 
می تواند با وجود تحریم ها اقدامات موثری انجام دهد، اما تاکنون 
اقدامی صورت نگرفته است و در صورت جمع آوری گازهای فلر 
سرمایه هنگفتی نصیب ایران خواهد شد و علاوه بر این کشور از 

آسیب های آلودگی هوا و زیست محیطی رهایی می یابد. 
  گازى که آسمان را گرم می کند

حسن مرادی، نماینده ادوار مجلس در این خصوص به آرمان 
ملی گفت: هدررفت سرمایه ملی در شرایط کنونی که نیاز 
بسیاری به درآمد و همچنین ارز در کشور احساس می شود 
بی توجهی به از بین رفتن گاز فلر و سوختن آن در شهرهای 
جنوبی ایران اصلًا منطقی نیست از سوی دیگر سوخت این 
گازها باعث آلودگی زیست محیطی فراوان شده است، بنابراین 
ضروری است که اقدام مثبتی در این زمینه انجام شود. او افزود: 
انتشار این گازها در حالی صورت می گرفت که دولت سیزدهم 
وعده جمع آوری همه گازهای مشعل را تا پایان دوره خود داده 
بود، اما تعداد مشعل هایی که شبانه روز می سوزند آنقدر زیاد 
است که وعده جمع آوری همه گازهای مشعل شاید خیلی 
خوشبینانه باشد. مرادی اضافه کرد: تولید گاز فلر بر اثر سوخت 
ناقص و نیم سوز باعث آلودگی هوا منجر به اعتراض شدید 
فعالان محیط زیست می شود از این رو کاهش وکنترل گازهای 
فلربسیار ضروری است، اما تاکنون با وجود  اعلام خبرهایی 
مبتنی بر داشتن فناوری های مطلوب در این زمینه اقدامی موثر 
صورت نگرفته است. این نماینده سابق مجلس بیان کرد: در 
صورت مدیریت بهینه گاز فلر و ممانعت از هدررفت این گاز از 
طریق سوخت از مشعل های موجود در شهرهای جنوبی، درآمد 
بسیاری از دست کشور می رود که می توانست در شرایط فعلی 
موجبات درآمد ارزی فراوانی برای ایران را مهیا سازد، اما با فاجعه 
کرسنت راه درآمد بسیار ایران از فلر بسته شد. این استاد دانشگاه 
ادامه داد: با وجود چشم انداز طلایی درآمدزایی گاز فلر، دولت ها 
در دوره های مختلف هیچ اقدام جدی در برنامه ریزی های 
توسعه ای خود انجام ندادند و گویا در برنامه توسعه امسال نیز 

هیچ پیش بینی جدی در این خصوص صورت نگرفته است. 

 دیوار سخت کرسنت براى جمع آورى فلرها
عضو سابق کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی اضافه 
کرد: پرونده کرسنت به دلایل مشکلات فراوان و... راه ادامه 
درآمدزایی از گاز فلر را بست و از سوی دیگر تحریم ها نیز تا حدی 
بر این روند تاثیرگذار بود، هرچند ایران همواره مدعی است که 
با اتکا به فناوری مطلوب در این حوزه قادر به ادامه فعالیت به 
منظور مدیریت گاز فلر در کشور بوده است، اما به دلایلی هنوز 
اقدام جدی در این زمینه به وقوع نپیوسته است. مرادی معتقد 
است: رفع مشکلات زیست محیطی و همچنین کسب ثروت از 
این گازهای در حال اشتعال باید تلنگری به مسئولان فعلی در 
حوزه قانونگذاری و اجرا بزند شاید بتوان ابزاری از طریق دولت یا 
بخش خصوصی و یا شرکت های فعال در این زمینه جهت بهره 
برداری مفید در این عرصه را بسترسازی کند. او اضافه کرد: در 
قرارداد کرسنت قرار بود شرکتی خارجی خدماتی را به کشور 
ارائه کند، اما به دلیل وقوع تخلفاتی قرارداد با خسارت وارده به 
ایران لغو شد و در حال حاضر حدود 7 تا 8 میلیون مترمکعب گاز 
فلر می سوزد و از بین می رود در حالی که این گاز قابلیت شیرین 
سازی و تبدیل به گاز مصرفی برای مصارف خانگی، صنعتی و 
تجاری را دارد، اما در حال حاضر فقط تبدیل به زیان انباشته ای 
شده است که برای همگان فقط خسارت به همراه دارد. او افزود: 
دولت سیزدهم با توجه به شرایط حاکم باید به دنبال استفاده 
بهینه از فرصت ها باشد، هرچند قرارداد کرسنت فاجعه ای بود 
که سال های سال ایران را عقب نگه داشت و درآمدهای بسیاری 
را از دسترس کشور خارج کرد، اما هنوز هم می توان با اتکا به 
داشته های خود زمینه بهره برداری از فرصت های موجود را 
فراهم ساخت. این کارشناس اقتصادی توضیح داد: ایران در 
حوزه پتروشیمی دارای فرصت های بسیاری است که وزارت 
نفت و شرکت ملی گاز باید به طور جدی به خصوص وارد حوزه 
گازهای فلر ورود کنند تا با بازیافت مناسب در این زمینه علاوه 
بر رفع نیازهای داخلی زمینه صادرات را نیز فراهم سازیم هر 
چند برخی از افراد تحریم ها را مانعی برای ادامه فعالیت در 
این مسیر می دانند، اما کشورهای تحریم کننده نیز خود مایل 
به مشارکت و استفاده در این عرصه هستند، بنابراین با وجود 
تحریم فرصت های بسیار خوبی در اختیار ایران قرار دارد و این 

فرصت ها نباید به راحتی از بین بروند. 
 دلایل استمرار هدررفت گاز فلر

او درباره موانع موجود در این مسیر گفت: متاسفانه برخی 
مدیران ذی ربط درک درستی از منافع موجود در این زمینه 

ندارند و تنها نظاره گر سوخته شدن گازی هستند که به هدر 
می رود و مسئولان باید با اولویت دادن به این امر در برنامه 
توسعه هفتم زمینه اقدامات جدی در این حوزه را فراهم کنند 
تا با جمع آوری گاز فلر بیش از این باعث هدررفت سرمایه ملی 

در کشور نشوند. 
 از کرسنت تا دولت سیزدهم

محمود خاقانی، کارشناس انرژی نیز در این خصوص معتقد 
است: واقعیت این است که گازهایی که فلر می شوند ، یعنی 
میلیارد ها دلار هدر می رود . قرار بود با این قرارداد، تاسیسات 
لازم برای جمع آوری این گازها ایجاد شود اما به دنبال فسخ 
این قرارداد و پس از آن تحریم ها ، سرمایه گذاران خارجی هم 
در این رابطه با ما همکاری نکردند در نتیجه شرایط اینگونه 
شد که نه به اندازه لازم سرمایه داشتیم تا بتوانیم این گازها 
را جمع آوری کنیم و نه تکنولوژی لازم را در اختیار داشتیم. 
این کارشناس انرژی با تاکید بر اینکه برای جمع آوری این 
گازها ، نیاز به تکنولوژی و فناوری روز است، خاطرنشان کرد: 
در صورت دور زدن تحریم ها هم نمی توانستیم تکنولوژی 
و فناوری لازم برای خاموش کردن فلرها را بخریم  بنابراین 
دولت های 9 و ۱۰ و ۱۱ و دولت ۱۲ در این رابطه ناکام ماندند. 
او افزود: علاوه  بر تحریم ها حتی شرایط صنعت نفت به گونه ای 
بود که نتوانستیم سرمایه های داخلی سرگردان را برای انجام 
این پروژه ها جمع آوری کنیم زیرا شرایط اقتصادی و تورم باعث 
شد که سرمایه های سرگردان مردم وارد بازار ارز، طلا و مسکن 
شود. خاقانی گفت: در اینکه دولت سیزدهم تصمیم گرفته تا 
پایان دولت این گازها جمع آوری شود، نشان دهنده این موضوع 
است که وزارت نفت زمانی که نیاز بوده  نتوانسته است این طرح 
را اجرایی کند البته آقای اوجی در گذشته مدیر عامل شرکت 
ملی گاز بوده است و با صنعت گاز هم بیگانه نیست  و ایشان 
می داند که این موضوع در حال حاضر امکان پذیر نیست  بنابراین 
با توجه به موانع پیش رو این طرح تا پایان دوره دولت سیزدهم 
انجام نمی شود. این کارشناس بیان کرد:  سخت است که وزارت 
نفت بتواند تکنولوژی و سرمایه لازم را برای جمع آوری این گازها 
جلب و جذب کند ؛ حتما آقای اوجی هم در پایان وزرای نفت 
دولت های قبل موانع موجود را به عنوان توجیه مطرح خواهند 
کرد. این کارشناس بین الملل انرژی بیان کرد: مشخص است که 
تحریم ها روی صنعت نفت تاثیر گذاشته، اما واقعیت این است 
که حتی اگر به توان شرکت های دانش بنیان هم تکیه کنیم 
جمع آوری این گازها به سرعت و با کیفیت لازم انجام نمی شود. 
او گفت: اگر شرکت دانش بنیانی ادعا کند این کار را انجام 
می دهد  ابتدا باید توانایی شرکت را در چارچوب استاندارد های 
بین المللی سنجید زیرا صنعت نفت تابع استاندارد های اروپایی و 
آمریکایی است و تمام دستگاه ها و قطعات و حتی نحوه مدیریت 
بخش های فنی مانند پالایشگاه تابع استانداردهای بین المللی 
است  بنابراین شرکت های دانش بنیان زمانی می توانند این ادعا 
را کنند که استاندارد های ویژه ایران را تعریف کنند در حالی که 

تاکنون هم این استانداردها را تعریف نکرده اند. 
 پیشنهاد بخش خصوصی

این کارشناس انرژی متذکر شد: چند نکته در این زمینه 
وجود دارد    اول آنکه این گازها بسیار با ارزش بوده پس لازم است 
تجهیزاتی برای جمع آوری آنها نصب شود، چراکه این گاز ها فشار 
بسیار پایینی دارند و باید از تجهیزات فشارافزایی استفاده شود 
تا این گازها را به مکانی مانند پالایشگاه منتقل شود  بنابراین 
هزینه قابل توجهی برای ایجاد ایستگاه های تقویت فشار نیاز 
دارد. او افزود: اینکه وزارت نفت در این سال ها نتوانسته این 
طرح را اجرایی کند به دلیل آن است که پروژه های مهم تری دارد 
که نیازهای مردم و صنعت را رفع می کند از سویی این پروژه ها 
هزینه بر است و نیاز به سرمایه گذاری بالا دارد و واقعیت این 
است که تا یک زمانی توجه بسیاری به این طرح ها نشده است. 

 »آرمان ملی« چالش از بین رفتن ثروت ملی در قالب سوخت گاز فلر را بررسی می کند؛ 

ث︣وت﹩  ﹋﹥ آ︨م︀ن را ﹎︣م ﹝﹩ ﹋ن︡
   کرسنت راه درآمد بسیار ایران از فلر بسته شد

  سازمان برنامه و بودجه با اشاره به 
برنامه ریزی برای انجام سیاست گذاری 
بتدای سال  همزمان پولی و ارزی در ا
اعلام کرد ممکن است برخی مسئولان 
از واژه تثبیت نرخ ارز استفاده کنند 
ولی آنچه سازمان برنامه دنبال می کند 
ثبات بخشی به بازار ارز است. راهبردهای 
کلی سازمان برنامه و بودجه در حوزه ارز، 
کاملا مشخص است و در ماده ۱۱ لایحه 
برنامه هفتم توسعه، اعمال سیاست های 
ثبات بخش در بازار ارز مد نظر قرار گرفته 
است. در ماده ۱۱ لایحه برنامه هفتم 

توسعه آمده است: 
 به منظور ساماندهی و ثبات بخشی 
به بازار ارز، موارد زیر انجام می گیرد: 
الف- دستگاه های اجرایی، بانک ها و 
مؤسسات اعتباری غیربانکی، صرافی ها 
و کلیه صادرکنندگان )حقیقی و حقوقی( 
شامل دولتی، عمومی، خصوصی و تعاونی 
مکلف اند کلیه اطلاعات موجودی ارزی و 
جریان درآمد ارزی خود را تحت ضوابط 
و مطابق با شیوه ای که بانک مرکزی 
مشخص می کند در اختیار این بانک قرار 
دهند و در رابطه با زمان و میزان عرضه و 
نحوه آن با هماهنگی بانک مرکزی عمل 

نمایند. 
ب- بانک مرکزی مجاز به هر نوع 
مداخله ارزی و ریالی در بازارهای ارز و طلا 
و خرید یا فروش ارز و طلا، اوراق بهادار 
مبتنی بر ارز و طلا یا مشتقات آنهاست. 
همچنین سازمان برنامه و بودجه در 

نظر دارد با هدف ثبات قیمتی )مهار 
تورم(، ثبات بودجه ای و رشد اقتصادی، 
سیاست گذاری همزمان پولی، ارزی و 
تورم در ابتدای هر سال انجام شود و به 
گونه ای عمل شود که فعالان اقتصادی 
به خوبی درک کنند دولت سیاست فعال 
پولی را به منظور کاهش نوسانات نرخ ارز 
دنبال می کند. از این رو، در ماده 7 لایحه 
برنامه هفتم به صراحت آمده است: در 
اجرای بند دوم سیاست های کلی برنامه 
و به  منظور تحقق اهداف کمی زیر مطابق 
با احکام این فصل، اقدام می شود.  گفتنی 
است با توجه به کاهش سهم تولید و 

تجارت در اقتصاد و تجارت بین المللی و 
 FATF مشکل نقل و انتقالات ارزی در اثر
و تحریم، احتمال وقوع شوک های ارزی 
بیشتر از دهه های قبل است و اثر افزایشی 
بالقوه شوک ارزی در کوتاه مدت بر قیمت 
بعضی کالا هایی که مخارج ارزی داشته 
یا در معرض صادرات هستند، قابل انکار 
نیست و در صورتی که سیاستگذار پولی با 
یک سیاست پولی یا ارزی فعال، واکنش 
نشان دهد، می تواند این اثر را خنثی 
نماید. در واقع برای کاهش حساسیت 
لنگر  است  لازم  ارز،  نرخ  به  اقتصاد 
اسمی ارز کنار گذاشته شده و در عوض 

سیاست پولی فعال دنبال شود. با سیاست 
خنثی سازی کوتاه مدت، تأثیر شوک های 
بیرونی کاهش می یابد که برای این کار 
لازم است ریسک معاملات سفته بازی 
ارز را با ورود صبورانه بانک مرکزی به 
بازار افزایش داد که از یک طرف دولت 
بتواند در نرخ بالا به بازار تزریق نماید و از 
طرف دیگر فعالان متوجه شوند نرخ های 
بالا پایدار نیست و برای سفته بازی کمتر 
وارد این بازار شوند همچنین می توان 
با سیاست های ریالی و فروش اوراق با 
نرخ های مناسب تر از حرکت پول به سمت 
ارز جلوگیری کرد و پول را در کنترل بانک 
مرکزی نگه داشت. علاوه بر اینها، از منظر 
سازمان برنامه و بودجه، ایجاد ثبات  در 
نرخ ارز در اطراف نرخ تعادلی بازار، باید در 
دستور کار قرار گیرد و ثبات به معنای این 
نیست که نرخ مرجع دلار بر روی یک رقم 
بماند البته ممکن است برخی مسئولان 
از واژه تثبیت نرخ ارز استفاده کنند، ولی 
آنچه سازمان برنامه و بودجه در برنامه 
هفتم و بودجه های سالیانه دنبال می کند، 
ساماندهی و ثبات بخشی به بازار ارز است. 
به گزارش تسنیم، ثبات بدان معنا است 
که اولا، نوسان در بازار ارز تا حد امکان 
کاهش یابد و ثانیا، نرخ ارز در بازارهای 
متعدد به هم نزدیک تر شود. همچنان 
که در لایحه برنامه هفتم که در بالا به 
آن اشاره شد، بانک مرکزی برای رسیدن 
به این مقصود مجاز به هر نوع مداخله در 

بازار ارز و طلا و اوراق بر آنها شده است. 

سیاست سازمان برنامه و بودجه برای ثبات بازار ارز چیست؟



   فیلم سینمایی »کاباره« به دلیل عدم کسب 
مجوزهای لازم، ارتکاب تخلف و عدم رعایت 
قوانین و مقررات از سوی دستگاه های انتظامی 
و امنیتی متوقف شد. حبیب ایل بیگی، رئیس 
شورای ارزشیابی و نظارت سازمان سینمایی 
گفت: از سال گذشته جریانی در خارج از کشور 
به واسطه شبکه های ماهواره ای و رسانه های 
معاند به منظور ساخت فیلم های ساختارشکنانه، 
هنجارگریز و زیرزمینی اقدام به انتشار فراخوان 
کرد که صرفا با هدف برهم زدن آرامش در داخل 
کشور و با انگیزه های سیاسی صورت گرفته بود. 
وی یادآور شد: در این فراخوان از سینماگران 
درخواست کردند تا بدون رعایت حجاب و 
شئونات قانونی در صحنه و جلوی دوربین ها 
ظاهر شوند و در این راستا، سرمایه گذاری 

مادی و تبلیغاتی هنگفتی نیز انجام شد تا در 
داخل ایران اینگونه فیلمسازی زیرزمینی و 
قاچاق شکل گیرد. معاون ارزشیابی و نظارت 
سینمایی با بیان اینکه این جریان تسهیلات 
نوع  این  برای حضور  را  بسیاری  حمایتی 
فیلم ها در فستیوال ها و بازارهای بین المللی 
تدارک دیده اند، افزود: در پشت صحنه این 
پروژه سیاسی و ضدملی علاوه بر حمایت از 
این آثار در فستیوال های خارجی، در راستای 
حمایت مادی و پشتیبانی مالی از آن ها نیز 
برنامه ریزی هایی صورت گرفت. در جشنواره 
کن گذشته ، نمونه ای از این فیلم های زیرزمینی 
فاقد حجاب در بازار کن به نمایش گذاشته شد 
که البته به  رغم تبلیغات وسیع، استقبالی از آن 
اثر نشد. وی اضافه کرد: شکی نیست که این 

جریان مشکوک درصدد برهم زدن آرامش در 
سینمای ایران است و در خارج از ایران، انجمن 
جعلی را با نام فیلمسازان مستقل راه انداخت 
که سرحلقه آن یکی دو نفر معلوم الحال هستند 
تا با اهداف سیاسی و اغراض غیرسینمایی، 
و  با عزت، شرافت  سینماگران که همگی 
قانونمند فعالیت می کنند را اغوا کنند و یا از 
برخی سینماگران و عوامل بی اطلاع و ناآگاه 
سوءاستفاده کنند. ایل بیگی با اشاره به اینکه 
فیلم »کاباره« نیز در همین راستا در حال تولید 
بوده است، عنوان کرد: به رغم اعلام قبلی مبنی بر 
عدم همکاری با فیلم های فاقد مجوز و تاکید بر 
احترام و رعایت قوانین و مقررات، فیلم مزبور 
در حال تولید، غیرقانونی بوده است و از سوی 
دستگاه های مربوطه نیز با آن برخورد شد. وی 
توضیح داد: قاطبه سینماگران ما نجیب، شریف 
و قانون مدارند، ممکن است افرادی به دلیل عدم 
اطلاع با پروژه ای همکاری کنند که جا دارد پیش 
از هرگونه همکاری از طریق خانه سینما، صنوف 
مربوطه و سازمان سینمایی درخصوص داشتن 
مجوزهای قانونی فیلم موردنظر، اطمینان پیدا 
کنند تا دچار مشکل و خسارت های بعدی نشوند. 
معاون ارزشیابی و نظارت سازمان سینمایی 
تاکید کرد: طبیعی است فیلمسازی غیرقانونی 
و بدون مجوز یا عدم اطمینان عوامل فیلم و 
بازیگران از داشتن مجوزهای قانونی و همکاری 
با آن، مشکل ساز خواهد شد. وی گفت: ساخت 
فیلم قاچاق، غیرقانونی، زیرزمینی و بدون کسب 
مجوزهای رسمی با برخورد مراکز انتظامی، 

امنیتی و قضائی مواجه می شود.

تــــــر تئا
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رو بـــــه رو

بین المللی  جشنواره  سی و پنجمین  دبیر 
فیلم های کودکان و نوجوانان در نشست ستاد 
اجرایی جشنواره با تأکید بر توجه کامل به محورهای 
هشت گانه ابلاغی رییس سازمان سینمایی در 
برنامه ریزی های جشنواره، مدیران این رویداد 
سینمایی را معرفی کرد.مجید زین العابدین در 
نشست ستاد جشنواره، در سخنانی با اشاره 
به بازنگری ساختار جدید بخش های اجرایی 
این رویداد بین المللی، از کامل شدن تفاهمات 
بنیاد فارابی و شهرداری اصفهان برای برگزاری 
پرشور جشنواره خبر داد و گفت: خوشبختانه 
در هفته گذشته جلسات مختلفی برای ارتقای 
برنامه های اجرایی و هنری بین طرفین برگزار 
شد که ثمرات آن باعث تقویت هرچه بیشتر 
جشنواره می شود.دبیر شورای سیاستگذاری 

جشنواره سی و پنجم خاطرنشان ساخت: بعد از 
یک وقفه و فترت چهار ساله از برگزاری حضوری 
جشنواره به دلیل همه گیری ویروس کرونا، این 
دوره نیازمند برنامه ریزی هر چه باشکوهتر برای 
حضور سینماگران حوزه کودک و نوجوان، اهالی 
فرهنگ و هنر و خانواده هاست. بر پایه این گزارش 
در ادامه نشست مذکور، آخرین اطلاعات ثبت نامی 
فیلم های داخلی و خارجی بررسی شد. همچنین  
مجید زین العابدین، دبیر جشنواره با اشاره به ادغام 
برخی مدیریت ها به منظور چابک سازی ستاد 
جشنواره، احکام مدیران سی و پنجمین جشنواره  
بین المللی فیلم های کودکان و نوجوانان را ابلاغ کرد. 
بر این اساس مسعود احمدیان به عنوان مدیر اجرایی 
جشنواره، میثم بکتاشیان مدیر اجرایی اصفهان، 
سید مهدی سجادی مدیر مالی و حقوقی، رائد 

فریدزاده مدیر امور بین الملل، سیمون سیمونیان 
مدیر دبیرخانه، وحید ملتجی مشاور عالی دبیر، 
حمیدرضا کتیرایی مدیر پشتیبانی، میلاد شکرخواه 
مدیر فناوری اطلاعات و مصطفی محمودی مدیر 
ارتباطات و اطلاع رسانی جشنواره منصوب و معرفی 
شدند.سی و پنجمین جشنواره بین  المللی فیلم های 
کودکان و نوجوانان با دبیری مجید زین العابدین از 
پانزدهم تا بیستم مهرماه سال جاری )7 تا ۱۲ اکتبر 

۲۰۲3( به میزبانی اصفهان برگزار می شود.

معرفی مدیران جشنواره  فیلم کودک و نوجوان

کورش صفوی 
درگذشت

 محمدصادق بکتاشیان:
  بهتر بود »همه گیری« 

در ایام کرونا پخش می شد
 کارگردان سریال »همه گیری« با 
اشاره به محور سریال که کروناست 
بیان کرد: برخی از آن ها که خاطره تلخ 
داشتند و عزیزی از دست داده بودند، 
دوست نداشتند این سریال را ببینند. 
کارگردان  بکتاشیان،  محمدصادق 
سریال »همه گیری« که این روزها از 
شبکه 3 پخش می شود به »مهر« بیان 
کرد: یکسال پیش ، تولید این مجموعه 
تمام شد اما پخش نشد که بخشی به 
این دلیل بود که شبکه یک و شبکه دو 
سریال هایی درباره کرونا پخش کردند و 
شبکه سه یا معاونت سیما تصمیم گرفت 
که فاصله ای بیفتد و بعد هم به شب 
عید خورد و مناسبت های دیگر خورد 
که به لحاظ مضمون چندان مناسب با 
سریال نبود. وی درباره این بازه زمانی 
که ممکن است تاثیر منفی روی مخاطب 
بگذارد، بیان کرد: اگر سریال در زمان 
کرونا پخش می شد تاثیر بهتری داشت 
و مخاطب بیشتری پیدا می کرد. ما وقتی 
فیلمبرداری می کردیم درگیر کرونا بودیم 
و سعی داشتیم پروتکل ها را رعایت کنیم، 
خدا را شکر هیچکس هم بیمار نشد و اگر 
در همان زمان که همه درگیر این ماجرا 
بودند پخش می شد بازخورد بهتری هم 
داشت. این کارگردان درباره بازخوردها 
نیز بیان کرد: آنها که خاطره غم انگیزی 
داشتند دوست ندارند فیلمی درباره 
کرونا ببینند. یکی از دوستان که مثلا 
عزیزی را از دست داده بود نخواسته بود 
ببیند اما مخاطبی که سریال را می بیند با 
آن ارتباط برقرار کرده و دوستش دارد. 
بکتاشیان ادامه داد: ابتدا قرار بود سه فصل 
ساخته شد اما بعد از پخش فصل اول 
تصمیم بر این شد تغییراتی در فیلمنامه 
لحاظ شود. با این حال تغییرات به گونه ای 
بود که بازهم خط اصلی رعایت شود 
و برخی خرده داستان ها را هم داریم. 
وی اضافه کرد: در فصل اول موقعیت 
دراماتیک به این بود که بیمارستان 
صحرایی ایجاد شود و فصل دوم همه 
درگیر کرونا هستند. ضمن اینکه این 
فصل حجت قاسم زاده اصل به عنوان 
نویسنده در کنار ما بود که خودش هم 
کارگردان است و فیلمنامه محکمی 
درآورد. بکتاشیان در پایان گفت: ما سعی 

کردیم در قصه ها به روز باشیم.

 وزیر دفاع لبنان پس از سوء قصد به جان او در یکی 
از مناطق بیروت اعلام کرد که حالش خوب است و به 
مکان امنی منتقل شده است. به گزارش المیادین، 
رسانه های محلی اعلام کردند که »موریس سلیم« وزیر 
دفاع دولت پیشبرد امور لبنان در منطقه »جسر الباشا« 
در بیروت مورد سوءقصد قرار گرفت. بر اساس گزارش 
این رسانه ها، خودروی وزیر دفاع لبنان مورد اصابت 
چند گلوله قرار گرفت؛ سپس او در اظهاراتی اعلام 

کرد که حالش خوب است و به مکان امنی منتقل شده 
است. دفتر اطلاع رسانی وزیر دفاع لبنان خبر داد: حال 
موریس سلیم خوب است، اما شیشه عقب خودرویش 
مورد اصابت گلوله قرار گرفته است. این دفتر در بیانیه ای 
تأکید کرد: ما هنوز مطمئن نیستیم که آیا به جان وزیر 
دفاع لبنان سوءقصد شده و یا او هدف گلوله سرگردان 
قرار گرفته است. اما یک منبع نظامی به المیادین گفت: 
تحقیقات اولیه نشان می دهد تیراندازی به خودرو وزیر 

دفاع لبنان با هدف ترور او انجام نشده است و اقدامی 
تروریستی محسوب نمی شود. یک مقام امنیتی لبنانی 
هم در گفت وگو با رسانه ها تأکید کرد که خودرو وزیر 
دفاع لبنان هدف تیر سرگردان قرار گرفته و او هنگام 
تیراندازی در خودرو حضور نداشته است. پایگاه خبری 
النشره نیز اعلام کرد: تصویری که از اصابت گلوله به 
خودرو وزیر دفاع لبنان در فضای مجازی منتشر شده 

است، مربوط به این حادثه نیست.

 نایب رئیس شورای امنیت ملی روسیه با بیان اینکه فقط 
تسلیم شدن اوکراین است که می تواند پایان مسالمت آمیز 
جنگ را رقم بزند، گفت: رژیم کی یف به مرحله زوال 
پس از مرگ رسیده است. »دیمیتری مدودف« در ادامه 
موضع گیری های تند علیه اوکراین و متحدان غربی آن، بیان 
کرد: واشنگتن و کی یف هیچکدام خواستار صلح نیستند. 
مدودف در بیانیه ای تلگرامی با بیان اینکه غرب می خواهد با 
ارائه پول به اوکراین از دروغ ضدحمله بزرگ حمایت کنند، 
نوشت: فقط تسلیم شدن اوکراین در جنگ است که می تواند 
به یک راهکار مسالمت آمیز منجر شود. به نوشته خبرگزاری 
»اسپوتنیک«، وی با انتقاد از کمک مالی بی رویه غرب به رژیم 

کی یف، توضیح داد: »جهان روشنفکر وقتی از تخصیص ده ها 
میلیارد دلار بی زبان برای زامبی های اوکراینی مطلع شد، 
یکبار دیگر به خود لرزید. اما انتحاری هایی )اوکراینی ها( که 
تانک های غربی را به نابودی می کشانند، این پول را نمی بینند 
و فقط مرگ در انتظارشان خواهد بود.« رئیس جمهور سابق 
روسیه ادامه داد: »این پول اما برای نخبگان پیرسالار در 
حزب دموکرات آمریکا و خدمتکارانش در اتحادیه اروپا 
بسیار مهم است. زیرا افسانه ضدحمله بزرگ در راستای 
افسانه اقتصاد دلاری بزرگ است.« طبق این گزارش، 
مدودف ضمن اشاره به ممکن بودن صلح بین اوکراین و 
روسیه، تحلیل کرد: »مردم رنج کشیده در سنگرهای یک 

کشور تجزیه شده واقعا فقط به تسلیم شدن ]دولت خود[ 
نیاز دارند که شاید راه را برای صلح باز کند. اما نه واشنگتن 
و نه کی یف خواهان صلح نیستند.« به نوشته اسپوتنیک، 
نایب رئیس شورای امنیت ملی روسیه همچنین افزود: »اما 
همان ضدحمله هم دیگر به رژیم کی یف که وارد مرحله زوال 
پس از مرگ شده، کمکی نخواهد کرد. غیرممکن است که 
جسد ]اوکراین[ را حفاظت کنیم.« پیش از این نیز »سرگئی 
شویگو« وزیر دفاع فدراسیون روسیه با بیان اینکه تمام غرب 
علیه کشورش جنگ نیابتی به راه انداخته است، گفت که 
آمریکا از طریق ارائه مهمات خوشه ای به اوکراین مرتکب 

جنایت جنگی شده است.

وزیر دفاع لبنان از سوء قصد جان به در برد

دیمیترى مدودف:
 واشنگتن و کی یف خواستار صلح نیستند

بیـــن المـــلل
 

 
گــــزارش

چین خواستار قطع مذاکرات 
تجاری آمریکا و تایوان شد

 وزارت خارجه چین با بیان اینکه روابط آمریکا با 
تایوان به مثابه نقض اصل »چین واحد« است، گفت 
که اراده پکن در حفاظت از حاکمیت و تمامیت 
ارضی خود تزلزل ناپذیر است. تداوم ارتباط مستقیم 
واشنگتن با تایپه و تصویب بخشی از طرح تجاری 
دولت آمریکا با دولت تایوان، واکنش تند دولت 
مرکزی چین را به همراه داشت. وزارت خارجه 
چین از دولت آمریکا خواست که لایحه اجرای 
طرح تجاری با تایوان را پس بگیرد و مذاکرات در 
این زمینه را متوقف کند. پیش از این، »جو بایدن« 
رئیس جمهور آمریکا لایحه ای را برای اجرای مرحله 
اول توافقنامه طرح تجاری آمریکا و تایوان برای قرن 
بیست و یکم، امضا کرده بود. به نوشته خبرگزاری 
»اسپوتنیک«، در بیانیه وزارت خارجه چین آمده 
است: »پکن همواره با هرگونه تعامل رسمی بین 
کشورهایی که با آن ها روابط دیپلماتیک دارد و 
تایوان، از جمله بحث و امضای توافق نامه هایی با 

ماهیت مستقل و رسمی مخالف بوده و هست.«
 آمریکا مسیر خود را تغییر دهد

 این وزارتخانه با تاکید بر اینکه اقدامات آمریکا 
ناقض اصل »چین واحد« و مفاد سه بیانیه مشترک 
پکن- واشنگتن است، تصریح کرد: »اراده چین 
برای حفاظت از حاکمیت و تمامیت ارضی خود 
تزلزل ناپذیر است.« طبق این گزارش، وزارت 
خارجه چین ادامه داد: »آمریکا وعده خود را مبنی 
بر حفظ روابط غیررسمی با تایوان زیرپا می گذارد 
و پیام اشتباهی را به نیروهای جدایی طلب جزیره 
ارسال می کند.« در پایان این بیانیه تاکید شده 
است: »ما از آمریکا می خواهیم که مسیر خود 
را تغییر دهد، آن لایحه کذایی را پس بگیرد و 
مذاکرات بر سر طرح تجاری با تایوان را متوقف 
کند. ما نباید بیش از این در یک مسیر اشتباه پیش 
برویم.« تایوان بخشی از چین محسوب می شود 
که ادعا های جدایی طلبانه دارد؛ ادعا هایی که 
کشور های جهان و سازمان ملل متحد به رسمیت 
نمی شناسند. پکن همواره با هرگونه تماس بین 
نمایندگان تایوانی و مقامات غربی به ویژه مسئولان 
عالی رتبه سیاسی یا نظامی از کشور هایی که پکن با 
آن ها روابط دیپلماتیک دارد، مخالف بوده و می گوید 
این سفرها، اصل چین واحد را نقض می کند و 
سیگنال های نادرستی به نیرو های جدایی طلب 
تایوان ارسال می کند. پیش از این نیز وزارت خارجه 
چین با بیان اینکه ارائه تسلیحات توسط آمریکا به 
تایوان باعث تخریب روابط پکن- واشنگتن می شود، 
از این کشور خواسته بود هرگونه تعامل نظامی با 

این جزیره را متوقف کند. 

رئیس جمهورى روسیه:    

 ض︡ حمل﹥ او﹋︣ان در زاپورژ︀ ﹝وفق﹫ت آ﹝﹫ز نبود
کوتــــاه

 رئیس جمهوری روسیه از شدت گرفتن درگیری های 
نیروهای مسلح این کشور و اوکراین در منطقه زاپوریژیا 
خبر داد و گفت: حمله نیروهای نظامی اوکراین در این 
منطقه موفقیت آمیز نبود. ولادیمیر پوتین در حاشیه 
دومین مجمع اقتصادی و بشردوستانه روسیه و آفریقا 
در سن پترزبورگ افزود: تأیید می کنیم که در چند روز 
گذشته درگیری ها به شکل قابل توجهی تشدید شده 
است و همانگونه که در کشورهای غربی هم گفتند، 
این درگیری ها در جهت حمله مهم و اصلی در جهت 
زاپوریژیا رخ داد. وی ادامه داد: این ضدحمله گسترده 
اوکراین چهارم جولای )۱3 تیرماه ۱۴۰۲( آغاز شد 
اما همه تلاش های آنها ناموفق بود و نیروهای اوکراین 
با تلفات سنگین به عقب رانده شدند. وی افزود: تلفات 
نیروهای اوکراین بسیار زیاد و در حدود بیش از ۲۰۰ نفر 
بود؛ روسیه نیز تلفاتی داشت اما تفاوت بسیار زیاد است؛ 
تلفات روسیه گاهی اوقات بیش از ۱۰ برابر کمتر از اوکراین 
است. رئیس جمهوری روسیه همچنین در نشستی با 
سران سازمان های منطقه ای آفریقا اعلام کرد که روسیه 
از پیوستن اتحادیه آفریقا به عنوان یک عضو کامل در گروه 

۲۰ حمایت می کند. پوتین ابراز امیدواری کرد که این ایده 
در نشست آتی گروه ۲۰ در دهلی نو که اوایل سپتامبر 
)شهریور ۱۴۰۲( برگزار می شود، محقق شود. دومین 
اجلاس سران روسیه و آفریقا پنجشنبه با حضور ولادیمیر 

پوتین رئیس جمهوری روسیه و برخی رهبران و مقام های 
ارشد کشورهای آفریقایی در سن پترزبورگ گشایش 
یافت. این اجلاس، جمعه به کار خود پایان داد. بنا بر اعلام 
میزبان،  شمار زیادی از موافقت نامه ها و تفاهم نامه های بین 
دولتی و بین بخشی بین مسکو و کشورهای قاره سیاه در 
حاشیه این اجلاس امضا می شود. نخستین اجلاس در این 
چارچوب، سال ۲۰۱9 میلادی به میزبانی شهر سوچی در 
روسیه برگزار شد،  رویدادی که از نگاه برخی تحلیلگران 
به عنوان نقطه عطفی برای بازگشت روس ها به آفریقا 
قلمداد شد. قرار است در اجلاس دوم در این چارچوب به 
میزبانی سن پترزبورگ، یک بیانیه جامع، تعدادی بیانیه 
مشترک و برنامه اقدام مجمع مشارکت روسیه و آفریقا 
برای دوره زمانی تا سال ۲۰۲۶ میلادی تصویب شود. از 
سال ۲۰۱9 و برگزاری نخستین اجلاس سران روسیه و 
آفریقا تاکنون، روسیه کمیسیون های بین دولتی دوجانبه 
برای همکاری های تجاری، اقتصادی، علمی و فناوری با 
بسیاری از کشورهای این قاره راه اندازی کرده است و قرار 
است شبکه سفارت ها و نمایندگی های تجاری روسیه در 

آفریقا توسعه یابند.

 اکواس:
 تمام گزینه ها درباره نیجر روی میز است

 جامعه اقتصادی غرب آفریقا )اکواس( اعلام کرد که برای 
حمایت از  گذار نیجر به سمت دموکراسی تمام گزینه ها روی 
میز است، ولی اقدام نظامی آخرین گزینه خواهد بود. به گزارش 
الجزیره، نشست سران کشورهای عضو جامعه اقتصادی غرب 
آفریقا )اکواس( در پایان نشست خود درباره تحولات نیجر 
بیانیه ای صادر کرد. در این بیانیه آمده است: کودتای نظامی در 
نیجر و تداوم بازداشت »محمد بازوم« رئیس جمهور این کشور 
را به شدت محکوم می کنیم. ما بر عزم خود برای حفظ همه 
گزینه ها برای حل مسالمت آمیز بحران نیجر تأکید می کنیم. 
این بیانیه می افزاید: از اتحادیه آفریقا می خواهیم از تمام 
تصمیماتی که اکواس درباره نیجر اتخاذ می کند، حمایت کند. 
ما به احیای نظام قانونی در نیجر از طریق ابزارهای مسالمت آمیز 
پایبند هستیم. کشورهای عضو اکواس تأکید کردند: تدابیر 
لازم از جمله بستن مرزها و مسدودکردن دارایی طرف هایی 
که در مسیر احیای نظامی قانونی در نیجر مانع تراشی کنند، 
اتخاذ خواهد شد. »بولا احمد تیمبو« رئیس جمهور نیجریه که 
رئیس گروه اکواس هم هست، در پایان این نشست تأکید کرد: 
تمام گزینه ها درباره نیجر روی میز است و گزینه نظامی آخرین 
گزینه خواهد بود. ما در حمایت از نیجر در مسیر گذار به سمت 

دموکراسی ثابت قدم هستیم.

»اون« تاکید کرد:
   تقویت آمادگی تهاجمی 

برای هرگونه جنگ احتمالی
 منابع خبری گزارش دادند، رهبر کره شمالی در نشست سران 
نظامی این کشور خواستار تقویت آمادگی تهاجمی برای هرگونه 
جنگ احتمالی شد. به گزارش خبرگزاری رویترز، کیم جونگ اون 
رهبر کره شمالی در جلسه کمیسیون نظامی مرکزی حزب حاکم 
این کشور، خواستار آمادگی بیشتر برای احتمال جنگ، افزایش 
تولید تسلیحات و گسترش رزمایش های نظامی شد. وی در این 
جلسه خواستار اجرای تدارکات و تقویت آمادگی تهاجمی برای 
هرگونه جنگ احتمالی در منطقه شد. بر اساس این گزارش، 
»اون« همچنین در این نشست پاک.سو.ایل رئیس ستاد کل 
ارتش این کشور را برکنار و ژنرال ری.یونگ.گیل را به این 
سمت منصوب کرد. در این گزارش آمده است که وی همچنین 
خواستار برگزاری رزمایش های جنگی برای به کارگیری مؤثر 
جدیدترین سلاح هاتجهیزات کشور برای حفظ توان نیروها 
برای نبرد در هر زمان شد. طبق این گزارش، از دیگر موضوعات 
مهم مورد بحث در جلسه کمیسیون نظامی مرکزی حزب حاکم 
کره شمالی می توان به تدارکات برای رژه نظامی به مناسبت 
هفتاد و پنجمین سالگرد تاسیس ارتش این کشور در نهم 
سپتامبر )۱8 شهریور( اشاره کرد. رسانه های دولتی کره شمالی 
اعلام کردند »اون« بازدید سه روزه ای از کارخانه های بزرگ 
تسلیحاتی از جمله کارخانه هایی که گلوله های پرتاب کننده های 
چند راکتی کالیبر بزرگ و موتورهای موشک های کروز 

استراتژیک تولید می کنند، انجام داده است. 

  کورش صفوی در ۶7 سالگی 
و  زبان شناس  این  رفت.  دنیا  از 
مترجم که سال ها در دانشگاه علامه 
طباطبایی تدریس می کرد زاده ۶ تیر 
۱335 در تهران بود. فرزان سجودی، 
زبان شناس و استاد دانشگاه در 
صقحه شخصی خود نوشته است: 
»افسوس. کورش صفوی درگذشته 
است. یادش گرامی.« کورش صفوی 
تحصیلات ابتدایی و متوسطه خود 
را در آلمان و اتریش به پایان برد و 
در سال ۱35۰ به تهران بازگشت. 
اتریش  دیپلم  نپذیرفتن  به دلیل 
از سوی ایران وادار شد در همان 
سال مجددا به دبیرستان برود و از 
دبیرستان هدف ۴ آن ایام دیپلم 
رشته  به  سپس  بگیرد.  ریاضی 
دانشگاه  آلمانی  ادبیات  و  زبان 
تهران رفت و سال بعد به مدرسه 
عالی ترجمه انتقالی گرفت و در 
سال ۱35۴ موفق به اخذ لیسانس 
از این دانشگاه شد. در همان سال 
برای ادامه تحصیل به آمریکا رفت 
و پس از یک فصل تحصیل در رشته 
دولتی  دانشگاه  در  زبان شناسی 
اوهایو و دو نیمسال تحصیل در 
ام.آی.تی، به دلیل بیماری پدر به 
ایران بازگشت. در سال ۱35۶ وارد 
دوره کارشناسی ارشد زبان شناسی 
دانشگاه تهران شد و موفق شد 
در سال ۱358 و پیش از انقلاب 
فرهنگی ارشد خود را بگیرد. از آثار 
او می توان به این کتاب ها اشاره 
کرد: »درآمدی بر زبان شناسی«، 
»واژه نامه زبان شناسی«، »نگاهی به 
پیشینه زبان فارسی«، »هفت گفتار 
درباره ترجمه«، »از زبان شناسی 
در  »گفتارهایی  ادبیات«،  به 

زبان شناسی« و...

 مهدى کاسه ساز:
»تجریش جنوبی« از واقعیت ها می گوید

 مهدی کاسه ساز، کارگردان »تجریش جنوبی« با اشاره 
به ویژگی های این اثر نمایشی که از اتفاقی واقعی بهره 
گرفته، عنوان کرد که هیچگاه از نام و اعتبار پدرش زنده یاد 
حبیب ا... کاسه ساز استفاده نکرده است. مهدی کاسه ساز 
گفت: این نمایش داستانی کاملا اجتماعی و رئالیستی 
دارد و زندگی خانواده ای در جنوب شهر را به تصویر 
می کشد که هر کدام به نوعی درگیر معضلاتی هستند؛ 
برادر بزرگ تر معتاد است، بردار دوم ساقی مواد و برادر 
کوچک تر لات است. این خانواده با این شرایط نامناسب 
زندگی می کنند و در تلاش هستند که خواهرزاده شان را 
که به فرزندخواندگی گرفته شده و از بدو تولد مبتلا به ایدز 
بوده درمان کنند اما اتفاقی ناگوار در انتظارشان است. وی 
ادامه داد: نمایش به شکل تلخی تمام می شود اما از ابتدا 
تا پایان با فضایی مفرح و طنازانه طرف هستیم. نمایش 
در ۲ صحنه اول از طنز موقعیت بهره برده اما در صحنه 
پایانی شاهد فضای غمگینی هستیم. کاسه ساز درباره 
انتخاب این سوژه برای اجرا بیان کرد: من خانواده ای را از 
نزدیک می شناختم که با چنین مشکلاتی روبه رو بودند و 
خیلی تلاش کردند تا بتوانند خودشان را از موقعیتی که 
در آن گرفتار شده اند، نجات دهند اما به دلیل مشکلات و 
شرایطی که وجود داشت، نمی توانستند حتی از جایشان 
تکان بخورند. این خانواده از ابتدا این وضعیت را نداشتند 
اما اتفاقاتی که برایشان رخ داده بود آنها را به اینجا رسانده 
بود. من طرح این نمایش را با محمد کرمی مطرح کردم 
و با همفکری هم به قصه بال و پر دادیم و آن را دراماتیک 
و تصویری کردیم و در نهایت به متن نهایی »تجریش 
جنوبی« رسیدیم. وی توضیح داد: برای آماده سازی 
نمایش 5 ماه تمرین داشتیم اما تنها ۱5 شب اجرا داریم. 
این تعداد اجرا نسبت به صرف این مدت زمان برای تمرین 
کم است اما وقتی تهیه کننده ای پشت یک تئاتر می ایستند 
قطعا به فکر سرمایه اش هم است و این روزها هزینه 
سالن های خصوصی تئاتر هم به شدت زیاد شده است. 
به عنوان مثال من ۲ سال قبل در تالار حافظ با شبی 5۰۰ 
هزار تومان اجرا رفتم اما برای این نمایش به من گفتند 
باید شبی 5 میلیون تومان پرداخت کنم که هزینه بسیار 
زیادی حتی نسبت به تماشاخانه های خصوصی است. این 
کارگردان تئاتر درباره انتخاب بازیگران نمایش تصریح کرد: 
بازیگران نمایش همگی بازیگران حرفه ای تئاتر هستند. 
ممکن است چهره های شناخته شده ای نباشند اما همگی 
حرفه ای هستند و با حضورشان در کار خیال من خیلی 
راحت بود. البته قاعدتا برای فروش بیشتر من باید به سراغ 
بازیگر چهره و شناخته شده می رفتم که هزینه زیادی 
داشت اما این بازیگران بدون توقع چندین ماه از وقت شان 
را به تمرین این نمایش اختصاص دادند و منفعت مالی از 

کار نمی برند.

حبیب ایل بیگی:

 ج︣︀ن﹩ ﹝شکوک
 درصــــ︡د 
︋︣هم زدن 
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این روزها بحث فرهنگ سازی، به وفور شنیده می شود اما 
وقتی به گفته ها گوش می دهیم به سرعت درمی یابیم که 
این  افراد  بعضا کوچکترین آشنایی با چگونگی شکل گیری 
فرهنگ و تغییرات بافتاری و ساختاریش ندارند. فرهنگ 
در اصل نیاز یک جامعه است. مجموعه این نیازها و پاسخ 
هنجارساز به این نیازها در چیزی به نام فرهنگ رخ نمایی 
می کند. نیاز به نظم مهم ترین شاخص در یک سامانه 
فرهنگی است. جوامع نیاز دارند تا خواسته های آنها از یک 
نظم و قاعده ای پیروی کند تا حقوق همه افراد بر اساس آن 
قواعد تامین شود. در مسیر رشد و تکوین جوامع این نیازها 
تغییر کرده و قواعد هم مطابق با آن تغییر می کند. به این 
ترتیب روشن است که فرهنگ امری لایتغیر نیست. به دیگر 
سخن اول این نیاز است که ایجاد شده و سپس قوانین به 
دنبال آن برای قانونمند کردن نیازها ساخته می شود. در این 
میان نیازهای طبیعی از مهم ترین این نیازهاست. نیازهایی 
چون خوردن یا میل جنسی ، جوامع هرچه عقب مانده تر 
باشند بر آورده شدن این نیازها سهل تر بوده و انسان ها 
آموزش کمتری در کنترل آنها دیده اند. پس ناگزیر قوانین 
در مورد این نیازها می تواند تا حریم خصوصی هم دامنه دار 
باشد. با گسترش آموزش، انسان ها یاد می گیرند که باید 
غرایز خود را کنترل کنند؛ یعتی خشم و حسادت مجوزی 
برای اعمال خشونت نیست. دیگر  فرد گرسنه با شنیدن 
بوی کباب به مغازه کبابی حمله نمی کند. خداوند را سپاس 
که جامعه ایران درحوزه فرهنگ هم، پیشروست. اما اینانی 
که هر روز از فرهنگ سازی صحبت می کنند، نمی دانند که 
فرهنگ با  دستور ساخته نمی شود. برعکس فرهنگ می آید 
تا قدرت فردی و حکومتی را با نهادسازی محدود کند. مساله 
دیگر، مسأله فرهنگ سازان است. این گروه کسانی هستند 
که با دید علمی و منطقی از وجاهت برخوردارند و لازمه 
چنین وجاهتی هم صداقت است؛ نه گروهی که با فرض 
کردن افرادی با دادن اطلاعات غلط تلاش کنند تا خواست 
خود را عین خواست اکثریت غالب کنند. مثال ساده آن 
جمله تکراری » از بین رفتن نهاد خانواده در غرب به علت 
نبود حجاب« است. این گزاره به تنهایی کافی است، چراکه 
سوال های متناقض زیادی را دربر دارد. آیا فقط در غرب، 
جحاب نبوده و در شرق پوشش حجاب برقرار است؟ بالاخره 
این مردم فیلم ها و سریال های ژاپنی، چینی و هندی کم 
ندیده اند. بخشی از جامعه با سریال اوشین و هانیکو بزرگ 
شده است و اگر در شرق هم امروز چیزی به نام  حجاب وجود 
ندارد، وضعیت بنیان خانواده به چه صورت است؟ آیا در آنجا 
هم بنیان خانواده گسسته؟ اگر جامعه هدف برای گویندگان 
چنین گزاره هایی، جامعه سنتی است که آنها طبعا به دلیل 
همان سنتی بودن، پوشش سنتی هم دارند. اگر جامعه هدف 
نسل امروزی است ، این سخنان، تنها باعث دوری بیشتر 
آنها می شود. فرهنگ سازی نیاز به استدلال هایی دارد 
که از سوی اکثریت جامعه پذیرفته شود. اگر بعد از  گذر 
سال ها، وضعیت فرهنگی بدین جا رسیده، به سادگی به شما 
می گوید که راه خطا بوده و به قول انیشتین »ما نمی توانیم 
مشکلات مان را با همان طرز فکری حل کنیم که با آن، 
مشکلات را به وجود آورده ایم.« قوانین باید از سوی جامعه 
پذیرفته شوند؛ چراکه قوانین قرار است تامین کننده حقوق 
آنها باشد. اگر قانوین به چالش بدل می شود، دلیلش همین 
امر ساده است که این قانون نه تنها تامین کننده مصلحت 
افراد نیست. در همه جوامع کسانی هستند که شحصیتا 
اجتماع ستیز و در نتیجه قانون گریزند. آنها نه اقلیت که 
اندکند و نادر. اگر قانونی از سوی مردم رعایت نشد مشکل 
نه در فرهنگ که در جای دیگری است و باید ریشه آن حل 
شود با جریمه و تهدید، فرهنگ ساخته نمی شود. فرهنگ از 
خرد جمعی زایش یافته و با همان مسیرش را ادامه می دهد.

فرهنگ سازی، از تئوری تا عمل
یادداشت

 دلایل عدم موفقیت 
مذاکرات برجام

یکی از مولفه های مهم در مذاکرات کشورها، 
تعیین راهبرد ها و روش مذاکره، تعیین چارچوب 
خواسته ها و اهداف و در نهایت برآورد مولفه های 
سیاست داخلی و اجماع سیاسی برای آغاز هر 
مذاکره ای است. دولت های بعد از انقلاب در 
موقعیت های مختلف، مذاکرات مستقیمی را 
با آمریکا انجام داده اند. مذاکره حول محور های 
خاصی همچون مسأله افغانستان، عراق، آزادسازی 
زندانی ها و برجام از نمونه های مذاکره مستقیم 
ایران و آمریکا بود که دو طرف ایرانی و امریکایی 
دور یک میز مذاکره برای منافع خود مذاکره 
کردند. از این رو باید تمام حرکات پازل امریکا 
در خاورمیانه را از سال ۲۰۰3 )دولت بوش( تا 
به امروز )اوباما- ترامپ( به ویژه پرونده هسته ای 
ایران و دو دوره سخت و طاقت فرسا از تحریم های 
اقتصادی علیه ایران، در این چارچوب ارزیابی 
می شود. سیاستی که نقطه مقابل استراتژی 
ایران برای تقویت محور مقاومت در خاورمیانه و 
افزایش هژمونی با کمک به گروه هایی است که 
هدف آن ها نیز کاهش حضور منطقه ای آمریکا در 
خاورمیانه است. این در حالی است که بعد از روی 
کارآمدن جو بایدن، تلاش دولت دوازدهم برای 
احیای برجام به مذاکرات وین۶ منتهی شد. این 
مذاکرات را که عباس عراقچی مدیریت می کرد، 
در آستانه انتخابات ریاست جمهوری۱۴۰۰ با 
مانع جدی از سوی جریان های سیاسی منتقد 
دولت روحانی در مجلس یازدهم مواجه شد. 
آن زمان این ایده در نمایندگان حامی ابراهیم 
رئیسی مطرح شد که به رغم مذاکرات تیم عباس 
عراقچی و به دست آوردن امتیازات قابل توجه از 
طرف امریکایی، مذاکرات تا بعد از انتخابات متوقف 
شود تا دولت جدید سیزدهم، به پشتوانه سرمایه 
اجتماعی و با دست بالاتر به مذاکرات بازگردد. 
موضوعی که دست کم شش ماه به طول انجامید 
و مقدمات مذاکره علی باقری معاون سیاسی 
دولت رئیسی با طرف اروپایی ها، در آبان۱۴۰۰ 
فراهم شد. همان طور که پیش بینی می شد به رغم 
حاکمیت یکدست اصولگراها، علی باقری با موانع 
جدی در داخل، برای پیشبرد مذاکرات مواجه 
شد. رئیسی تقریبا بعد از یکسال از توقف مذاکرات 
وین۶، نتوانست مذاکره غیر مستقیم با آمریکا را 
با تیم جدید خودش به سرپرستی علی باقری به 
نتیجه برساند. از این رو مذاکرات ایران و آمریکا که با 
واسطه گری روسیه در حال انجام بود، با آغاز جنگ 
روسیه علیه اوکراین و تغییر آرایش نظام بین الملل 
تا به امروز متوقف مانده است. تاخیر و شکست در 
مذاکرات ایران و امریکا اساسا ریشه در سیاست 
»نگاه به شرق« دارد. با توجه به این ذهنیت در 
مقابل فضای عملیاتی بین المللی ایالات متحده 
دیگر قدرت هژمونیک نیست و کشور هایی مانند 
چین قطب های آینده نظام بین الملل هستند. بر 
این اساس، ایران تمرکز دولت بایدن بر مهار چین 
را نشان دهنده قدرت و توانایی رو به رشد پکن 
برای وادار کردن ایالات متحده به تغییر جهت 
دادن خود به خارج از خاورمیانه می داند. از نظر 
ساختار هنجاری نیز حاکمیت ایران معتقد است 
که در بحبوحه ظهور پوپولیسم و جریان های راست 
افراطی در دموکراسی های غربی نظم لیبرال رو به 
افول است. حالا و بعد از سه سال از توقف مذاکرات 
ایران و امریکا که امید می رفت، دولت سیزدهم، 
بتوانند با دریافت امتیازات بیشتر و با رفع تحریم ها، 
زمینه های لازم برای رشد تولید و مهار تورم را فراهم 
آورند. حال به نظر می رسد بررسی دلایل شکست 
مذاکره با آمریکا، خواهد توانست چشم اندازی از 
مسیر پیش رو برای تصمیمات جدید را فراهم آورد. 

     دلایل شکست
ابراهیم رئیسی در برآورد خود از سیاست 
خارجی ایران، معتقد به اولویت مذاکره با آمریکا 
برای رفع تحریم ها نبود. رئیسی معتقد بود می توان 
همزمان با تحریم ها، به پیشرفت اقتصادی رسید 
و معیشت مردم را سامان داد. چه آنکه مذاکره، 
ابزاری است برای رفع تحریم و هدف اصلی تمام 
دولت های قبل از رئیسی که مذاکره را به عنوان 
ابزار دیپلماسی پذیرفتند، رفع تحریم ها بود که 
در هر صورت در دولت رئیسی، نه تنها محقق 
نشد بلکه به تعداد تحریم های حقوق بشری 
ایران افزوده شد. دیگر اینکه؛ رئیسی در انتخاب 
تیم مذاکره کننده با آمریکا افرادی را انتخاب 
کرد که عملا معتقد به دستیابی به نتیجه در 
مذاکره با آمریکا نبودند و مذاکره را به استناد 
تجربه قبلی این افراد، ابزاری برای بیان آرمان های 
خود می دانستند. منتقدان سرسخت مذاکره با 
آمریکا در دولت دوازدهم، حالا در جایگاه مذاکره 
کننده قرار گرفته بودند و این موضوع، نمی توانست 
مذاکره کنندگان را در برابر تیم های حقوقی 
قدرتمند رقیب، به اهداف تعیین شده برساند. 
رئیسی ۲ سال فرصت داشت تا با ارتقای حکمرانی 
قوه مجریه، سرمایه اجتماعی داخلی را تقویت 
کند. سرمایه اجتماعی مهم ترین مولفه از میان 
عوامل موثر بر مذاکرات است که دولت ها را در 
حضور قدرتمند در مذاکرات موفق می کند. 
مولفه ای که روحانی به اتکا به آن در سال۱39۲ 
مذاکره مستقیم با آمریکا را آغاز کرد. از سوی 
دیگر کنار گذاشته شدن تیم های حقوقی مسلط 
به مذاکره با امریکا، دست دولت را در بکارگیری 
دیپلمات های کارآزموده بست. گره خوردن 
مذاکرات ایران و آمریکا برای رفع تحریم ها با 
جنگ روسیه و اوکراین، حمایت روسیه و چین از 
حق امارات بر جزایر سه گانه ایران در خلیج فارس، 
نمایانگر نگاه بیش از اندازه رئیسی به ابرقدرت های 
شرقی و برهم خوردن توازن دیپلماسی بین شرق 
و غرب، آن هم در شرایطی بود که دولت در زمینه 

اقتصاد، در موضع مطلوبی قرار نداشت. 

   با توجه به گنجینه فرهنگی ایران در زمینه 
موسیقی آیا موسیقی که جوان امروز ایرانی 
گوش می کند در نقطه مطلوب قرار دارد؟ آیا 
ما موفق شده ایم از این گنجینه فرهنگی که در 

اختیار ما قرار گرفته به خوبی استفاده کنیم؟ 
یکی از چالش های کشورهایی که دارای تاریخ و فرهنگ 
در زمینه موسیقی هستند ریخت و پاش هایی است که در این 
زمینه وجود دارد و باعث خسران و خسارت می شود. یک طرف 
جامعه قرار دارد و در طرف دیگر صاحبان قدرت قرار دارند که 
دست به دست هم می دهند و این اسراف را به وجود می آورند. این 
نکته را نیز باید در نظر گرفت که هر نسلی موسیقی مخصوص به 
خود را دارد. در پروسه ادبیات فارسی نیز نوع حرف زدن ما در دهه 
هفتاد با حرف زدن نسل امروز متفاوت است. با این وجود آنچه من 
در فضای فرهنگی جامعه اعم از سینما، موسیقی، تئاتر، هنرهای 
تجسمی و... مشاهده می کنم یک نوع آنارشی است که این یک 

خطر جدی برای فرهنگ کشور به شمار می رود. 

   چرا با این وضعیت مواجه هستیم؟ 
هنگامی که در یک جامعه فضای سیاسی تلاش می کند خود 
را بر همه امور مسلط کند به صورت طبیعی کسانی که اهل خرد 
و اندیشه هستند با دو راه بیشتر مواجه نیستند. این افراد یا 
نسبت به وضعیت موجود اعتراض می کنند و یا سکوت می کنند. 
در جوامع جهان سوم اگر این افراد اعتراض کنند بامشکلات 
متعددی مواجه می شوند. به همین دلیل ترجیح می دهند سکوت 
کنند. شرایط به شکلی می شود که در کشور ما برخی به دلیل 
بیان دیدگاه ها و انتقادات خود اجازه کار نیز پیدا نمی کنند. در 
چنین شرایطی است که عرصه برای کسانی باز می شود که تحت 
هر شرایطی حاضر هستند کار کنند و اغلب کارهای سخیفی را 
ارائه کنند. این افراد بیشتر به دنبال جمعیت و کف و سوت و هورا 
هستند و به صورت طبیعی از حمایت های مالی نیز برخوردارند. 

   چرا فرهنگ و هنر در ایران تحت تأثیر مسائل 
سیاسی قرار داشته است؟ 

فرهنگ و هنر هیچ گاه از مسائل سیاسی جدا نبوده است. اگر 
به اشعار بزرگان ادبیات فارسی مانند حافظ، سعدی، فردوسی 
و... دقت کنیم متوجه می شویم که مسائل سیاسی در این اشعار 
وجود دارد. این وضعیت در دوران معاصر نیز وجود دارد و اگر از 
منظر جامعه شناسی سیاسی به ادبیات معاصر توجه کنیم به این 
نتیجه می رسیم که به چه میزان هنر و ادبیات به مسائل سیاسی 
گره خورده است. حافظ در این زمینه می فرماید: »ای دل طریقِ 
رندی از محتسب بیاموز/مست است و در حقِ او کس این گمان 
ندارد.« این نوع ادبیات به صورت مستقیم با سیاست درگیر است. 
البته در هر عصری میزان ارتباط سیاست و فرهنگ و هنر متفاوت 
است. شاید در یک عصر دخالت فضای سیاسی در فرهنگ و 

هنر محدود بوده اما در جهان امروز اغلب امور روزمره به مسائل 
سیاسی گره خورده است. 

   تأثیرى که فضاى سیاسی در دهه هاى گذشته 
بر فضاى فرهنگی و هنرى جامعه ایران گذاشته 
به چه صورت بوده است؟آیا این تأثیر را مثبت 

می دانید؟ 
من این تأثیرگذاری را مثبت نمی دانم. آنچه در دهه های 
گذشته در زمینه فرهنگی و هنری در جامعه ایران رخ داده بیشتر 
حرکت های فردی هنرمندان بوده که موفق شده اند آثار فاخری 
در زمینه های مختلف خلق کنند. این در حالی است که سیاست 
تلاش کرده در مواردی مانع از این حرکت های فردی شود. اتفاقی 
که در نهایت به ضرر سیستم سیاسی تمام می شود. صاحبان 
قدرت باید این موضوع را در نظر بگیرند که هنرمندان به عنوان 
چشم و گوش بینا و شنوای جامعه می توانند بسیاری از آسیب های 
اجتماعی و فرهنگی را پیش بینی کنند و مانند یک پزشک برای 
آن راه حل ارائه کنند. در چنین شرایطی سیستم سیاسی دو 
راه حل دارد. نخست اینکه نسبت به نسخه پزشک بی اعتنا باشد 
و آن را دور بیندازد و دوم اینکه این نسخه را جدی بگیرد و یا با 
پزشکان دیگری نیز مشورت کند و در نهایت به یک جمع بندی 
برسد. به همین دلیل اگر سیستم به هنرمندان و روشنفکران 
جامعه بیشتر بها بدهد و به دیدگاه ها و انتقادهای دلسوزانه آنها 
توجه کند بسیاری از اتفاقات ناگوار در جامعه رخ نمی دهد. امروزه 
اغلب حکومت ها در جهان با انبوهی از مشکلات مواجه هستند. 
با این وجود اندیشمندان و هنرمندان در چنین جوامعی حالت 
ضربه گیر دارند و از یک طرف جامعه را آرام می کنند و از طرف 
دیگر نسبت به وضعیت سیاستمداران برای تصحیح امور انتقاد 
می کنند. در جامعه ما وضعیت برعکس شده است. برخی از ابتدا 
عنوان کردند روشنفکران خائن هستند. این کلمه سنگینی 
است و بار منفی زیادی دارد. این وضعیت مانند کسی است که 
نسخه پزشک را به سمت او پرتاب می کند. روشنفکر و هنرمند 
قرار نیست مجیزگوی کسی باشد. روشنفکران و هنرمندان باید 
جلوتر از سیاستمداران حرکت کنند و در صورت بروز خطا مانند 
یک داور سوت بزنند و اجازه ندهند بازی اشتباه ادامه پیدا کند. 
قرار نیست هنگامی که به پزشک مراجعه می کنید حرفی بزند که 

بیمار دوست داشته باشد. 

   در جریان اعتراضاتی که در پائیز1401 رخ 
داد برخی هنرمندان و روشنفکران در این 
اعتراضات حضور داشتند. ارزیابی شما از کنش 
گرى هنرمندان و روشنفکران در چنین فضایی 

چیست؟ 
هنگامی که مشخص است که اتفاقاتی در جامعه در حال رخ 
دادن است که بنیادهای جامعه را تهدید می کند باید تأمل کرد 

که چه اتفاقی رخ داده که کار به این نقطه رسیده است. هنگامی 
که جامعه با چالش هایی حتی در زمینه تمامیت ارضی مواجه 
می شود کسانی که اقتصاد، سیاست، فرهنگ و... را در اختیار 
دارند باید در سیاست هایی که در پیش گرفته اند تجدیدنظر و 
برخی امور را اصلاح کنند. مقصر چنین وضعیتی هنرمندان و 
روشنفکران نیستند که به دلایل مختلف نادیده گرفته شده اند. 
نکته دیگر اینکه چه اشکالی دارد کسانی که مسبب چالش های 
کنونی بوده اند از مردم عذرخواهی کنند. عذرخواهی یک 
سیستم نه تنها به معنای شکست نیست و بلکه بزرگ منشی آن 
را نشان می دهد. هنرمند در اغلب جوامع خواسته یا ناخواسته 
علیه قدرت قرار دارد. امکان همنشینی هنرمند با قدرت در 
حد صفر است و چنین چیزی امکان پذیر نیست. این یک 
قاعده است که در طول تاریخ نقش بسته و کسی نیز دلیل آن 
را نمی داند. بسیاری از هنرمندان بزرگ موسیقی جهان مانند 
بتهوون، موتزارت، باخ و... در بزنگاه های سیاسی علیه قدرت 
موضع گرفته اند و در این مسیر آثار گرانبهایی را برای بشریت 
به یادگار گذشته اند. در شرایطی که جامعه ملتهب شده و مردم 
مطالباتی دارند هنرمند نمی تواند بی تفاوت باشد. هنرمند سمت 
مردم است. اعتراضاتی که در پاییز۱۴۰۱ در کشور رخ داد یک 
اتفاق عادی نبود. در چنین شرایطی سرزنش کردن هنرمندان 
راهکار نیست و بلکه راهکار اصلی حل مشکلات مردم به صورت 
عمیق است. ممکن است یک بیمار با یک قرص مداوا شود اما 
این احتمال نیز وجود دارد که یک بیمار برای به دست آوردن 
سلامتی خود نیاز به یک جراحی بزرگ داشته باشد. این وضعیت 

درباره جامعه نیز وجود دارد. 

   شما عنوان می کنید هنرمند باید طرف مردم 
باشد. این در حالی است که در ماه هاى اخیر 
برخی از هنرمندان که در زمینه هنرى کارنامه 
موفقی نیز داشته اند رویکرد دیگرى در پیش 
از  نوع  این  درباره  شما  دیدگاه  گرفته اند. 

هنرمندان چیست؟ 
باید به خواست افکار عمومی احترام گذاشت. اینکه کسی 
برخلاف دیگری موضع گیری کرده را نمی توان متهم کرد. 
هر کسی دیدگاه و عقیده خاص خود را دارد. چه بسا چنین 
هنرمندانی هنگامی که کار هنری انجام می دهند برخلاف 
مواضع خود عمل می کنند. باید به آزادی اندیشه احترام گذاشت. 
هنگامی که نزاعی صورت می گیرد به صورت طبیعی برخی این 

طرف و برخی دیگر در طرف مقابل قرار می گیرند. 

   یکی از چهره هاى برجسته فرهنگی و هنرى 
که هیچ گاه با مردم خط کشی نداشت و همواره 
در طرف مردم ایستاده بود استاد شجریان بود. 
شجریان چه میراث اجتماعی و سیاسی از خود 

به یادگار گذاشت؟ 
شجریان یک اسطوره فرهنگی بود که در حدود نیم قرن تأثیر 
شگرفی در بعد کمی و کیفی در موسیقی ایران از خود به یادگار 
گذاشته است. شجریان در جنبه هایی که همراه با قهر بوده نیز 
همچنان هنر خود را پیش برده است. شجریان در زمان حیات 
تأثیرگذاری اجتماعی و سیاسی داشت ودر نهایت نیز باشکوه و 
عظمت از جهان رخت بربست. تأثیری که شجریان از نظر سیاسی 
و اجتماعی بر موسیقی ایران گذاشته موسیقی را در جامعه ایران 
بالا برده است. شجریان شعبه یا بخشی در موسیقی ایران به وجود 
آورد که موسیقی باید نسبت به مسائل سیاسی و اجتماعی واکنش 
داشته باشد. نکته دیگر اینکه آثار شجریان که جنبه سیاسی و 
اجتماعی دارد به نمادی از اعتراض اجتماعی در کشور تبدیل 
شده است. یک هنرمند هنگامی که یک اثر را خلق می کند به 

خوبی می داند که چه اتفاقی برای اثرش خواهد افتاد. 

   از اصلاحات اجتناب ناپذیر در آینده صحبت 
کردید. این روند به چه شکل و در چه مسیرى 

شکل خواهد گرفت؟ 
هنگامی که ماشین آمد کسانی که ارابه و اسب داشتند در 
مقابل آن مقاومت می کردند. با این وجود در نهایت ارابه و اسب به 
تاریخ سپرده شد و تغییر صورت گرفت. این وضعیت درباره جامعه 
ایران نیز وجود دارد. شاید اگر حاکمیت در دهه هفتاد با نسل 
جدید مدارا و تعامل بیشتری می کرد امروز شرایط به این نقطه 
نمی رسید که جامعه نیاز به جراجی داشته باشد.  ای کاهش در 
دهه شصت مهندسی معکوس می کردند و با تقویت زیرساخت ها، 
عدالت اجتماعی، توسعه اقتصادی و ارتباط موثر با جهان امروز 
کشور را به جایی می رساندند که در نقطه قابل قبول تری قرار 

می گرفت. 

خبــــر
 انتقاد مایک پنس از بایدن   

معاون رئیس جمهور پیشین آمریکا با استقبال از آزادی 
جاسوسان آمریکایی بازداشت شده در ایران مدعی شد که 
جو بایدن بزرگ ترین باج تاریخ کشورش را به ایران داده 
است. مایک پنس با انتشار پیامی در شبکه اجتماعی ایکس 
به آزادی پنج جاسوس آمریکایی که پیشتر در ایران بازداشت 
شده بودند، واکنش نشان داد. پنس نوشت: در حالی که من 
از آزادی 5 آمریکایی استقبال می کنم، مردم آمریکا باید این 
را بدانند رئیس جمهور بایدن بزرگ ترین باج در تاریخ آمریکا 
را به تهران پرداخت کرده است. به گزارش ایسنا، نمایندگی 
ایران در سازمان ملل روز پنج شنبه در رابطه با اخبار منتشر 
شده در برخی رسانه ها مبنی بر آزادی جاسوسان آمریکایی در 
ازای آزادسازی شش میلیارد دلار از پول بلوکه شده ایران در 
کره جنوبی به شبکه سی بی اس اعلام کرد: به عنوان بخشی 
از توافق همکاری بشردوستانه که با میانجی گری یک دولت 
ثالث حاصل شده است، ایران و آمریکا پذیرفته اند که متقابلا 
پنج نفر را آزاد و آنها را عفو کنند. جابه جایی امروز آنها گام 
ابتدایی حائز اهمیتی در جهت اجرای توافق است. سی بی اس 
به علاوه گزارش داد که اگر توافق پیش برود، این زندانیان 
احتمالا در ماه سپتامبر )شهریور - مهر( به کشورهای خود 
بازمی گردند. همچنین دفتر نماینده ویژه آمریکا در امور ایران 
در واکنش به خبر توافق تهران و واشنگتن طی پیامی در 
شبکه اجتماعی »ایکس« نوشت: ما از اخباری مبنی بر آزادی 
پنج جاسوس آمریکایی و انتقال آنها به حصر خانگی در ایران 
استقبال می کنیم. تا زمانی که آنها از ایران عزیمت نکنند و به 
عزیزان شان بپیوندند، استراحت نخواهیم کرد. سیامک نمازی 
در سال ۱395 به جرم جاسوسی و همکاری با دولت آمریکا، 
عماد شرقی در سال ۱399 به جرم جاسوسی و جمع آوری 
اطلاعات نظامی و مراد طاهباز در سال ۱398 به جرم جاسوسی 
از مراکز حساس نظامی در پوشش محیط زیستی، هر کدام به 
۱۰ سال حبس محکوم شده بودند. از دو تن دیگر که گفته 

می شود یک نفر از آنها زن بوده، نامی آورده نشده است. 

آرمان ملی- احسان انصارى: فضاى فرهنگی و هنرى جامعه ایران همواره در اولویت هاى بعدى دولت ها قرار 
داشته و به رغم اینکه فرهنگ یک جامعه مانند موتور محرکه آن قلمداد می شود اما در دهه هاى گذشته فرهنگ 
و هنر کشور همواره اسیر سیاست بوده است. آثار و پیامدهاى این اتفاق نیز در ساحت هاى مختلف فرهنگی و 
هنرى جامعه قابل مشاهده است. »آرمان ملی« براى تحلیل و بررسی فضاى فرهنگی و هنرى جامعه ایران و نقش 
هنرمندان در تحولات اجتماعی با دکتر عبدالحسین مختاباد خواننده و عضو سابق شوراى شهر تهران گفت وگو 
کرده است. مختاباد معتقد است فرهنگ و هنر هیچ گاه از مسائل سیاسی جدا نبوده است. اگر به اشعار بزرگان 
ادبیات فارسی مانند حافظ، سعدى، فردوسی و... دقت کنیم متوجه می شویم که مسائل سیاسی در این اشعار 
وجود دارد. این وضعیت در دوران معاصر نیز وجود دارد و اگر از منظر جامعه شناسی سیاسی به ادبیات معاصر توجه 
کنیم به این نتیجه می رسیم که به چه میزان هنر و ادبیات به مسائل سیاسی گره خورده است. حافظ در این زمینه 
می فرماید: اى دل طریقِ رندى از محتسب بیاموز/مست است و در حقِ او کس این گمان ندارد.« این نوع ادبیات به 
صورت مستقیم با سیاست درگیر است. البته در هر عصرى میزان ارتباط سیاست و فرهنگ و هنر متفاوت است. 
شاید در یک عصر دخالت فضاى سیاسی در فرهنگ و هنر محدود بوده، اما در جهان امروز اغلب امور روزمره به 

مسائل سیاسی گره خورده است. در ادامه ماحصل این گفت وگو را می خوانید. 

دکتر عبدالحسین مختاباد در گفت وگو با »آرمان ملی«: 

میراث سیاسی شجریان شأنیت 
موسیقی ایران را بالا برده است 

اندیشمندان و هنرمندان ضربه گیر 
بین حکومت و جامعه هستند 

در زمینه هاى فرهنگی با آنارشی 
مواجه هستیم 

 هن︣﹝نـــ︡
︀ش︡  ︀︡ ط︣ف ﹝︣دم︋   ︋

حاکمیت به 
هنرمندان و 

روشنفکران اعتماد 
کند بسیارى از اتفاقات 

ناگوار رخ نمی دهد 

صاحبان قدرت باید این موضوع را در نظر بگیرند که هنرمندان به عنوان چشم و گوش 
بینا و شنوای جامعه می توانند بسیاری از آسیب های اجتماعی و فرهنگی را پیش بینی 
کنند و مانند یک پزشک برای آن راه حل ارائه کنند. در چنین شرایطی سیستم سیاسی دو 
راه حل دارد؛ نخست اینکه نسبت به نسخه پزشک بی اعتنا باشد و آن را دور بیندازد و دوم 
اینکه این نسخه را جدی بگیرد و یا با پزشکان دیگری نیز مشورت کند و در نهایت به یک 
جمع بندی برسد. به همین دلیل اگر سیستم سیاسی به هنرمندان و روشنفکران جامعه 
بها بدهد و به دیدگاه ها و انتقادهای دلسوزانه آنها توجه کند بسیاری از اتفاقات ناگوار در 

جامعه رخ نمی دهد

تبسم نمازی         
روزنامه نگار



 مانورهای انتخاباتی 
پیش ثبت نام انتخابات مجلس، از۱۶ مرداد ماه آغاز شده 
و تا ۲۲ مرداد ماه ادامه دارد. ثبت نام نهایی کاندیداها اما از 
۲7 مهرماه انجام خواهد شد. هادی طحان نظیف، سخنگوی 
شورای نگهبان در این خصوص گفته است: »پیش ثبت نام 
را یک اعلام آمادگی می دانیم؛ مبنای ما ثبت نام نهایی 
است. همزمان با آغاز پیش ثبت نام انتخابات مجلس، توجه 
بسیاری، به سمت اسامی چهره هایی که در انتخابات ثبت 
نام می کنند معطوف شده است. احمد وحیدی، وزیر کشور 
در نخستین روز پیش ثبت نام مجلس گفته است: »مجددا 
دعوت می کنم از همه متقاضیان عزیز و کسانی که خودشان 
را متناسب با داوطلبی برای مجلس می دانند. همه می توانند 
از طریق تلفن های همراه شان به راحتی وارد صفحه ای که 
برای پیش ثبت نام در نظر گرفته شده، شوند و ثبت نام را 
انجام دهند محسن اسلامی مدیر کل انتخابات وزارت کشور 
گفته است که، در روز نخست از پیش ثبت نام ها، هفت هزار 
و 7۰۰ متقاضی، اطلاعات هویتی خود را ثبت و مدارک 
خود را بارگذاری کردند. با توجه به اینکه اکنون قانون جدید 
انتخابات به مرحله اجرا رسیده است و تغییراتی از جمله پیش 
ثبت نام را در مراحل انتخابات کشور شاهدیم، نکته دیگری 
که در خبر های انتخاباتی مورد توجه قرار دارد نرخ مشارکت 
مردم و منتخبان از طیف های مختلف سیاسی در انتخابات 
پیش رو است. در همین راستا پرسش هایی مطرح است از 
جمله اینکه آیا اصلاح طلبان در انتخابات پیش رو مشارکت 
حداکثری خواهند کرد؟ مردم و طیف های مختلف سیاسی 
چه رویکردی اتخاذ خواهند کرد و آیا ترکیب مجلس آتی 

قابل حدس است؟ 
تغییر و تحول از طریق صندوق هاى راى امکان پذیر 

است؟
یک فعال سیاسی اصولگرا اظهار داشت: قطعا میزان 
مشارکت مردم در انتخابات با نرخ رای مردم مشخص 
می شود و هر اندازه که این آرا بالا باشد، نشان دهنده 
مشارکت حداکثری مردم در انتخابات است. تا انتخابات 
مدت زمان زیادی باقی مانده است و حوادثی که می تواند 
ضربان قلب سیاسی یا نبض سیاسی کشور را تغییر دهد 
)خواه مثبت و خواه منفی( همچنان فرصت ظهور و بروز 
دارند. باید دید همزمان با شروع ثبت نام کاندیداها، چه افراد 
و گروه هایی خود را برای شرایط انتخاب شدن و نمایندگی 
مجلس اصلح می بینند و ثبت نام خواهند کرد. از همین جا 
می توانیم گمانه زنی هایی در رابطه با نوع مشارکت مردم 
یا سطح مشارکت مردم ارائه دهیم. حسین کنعانی مقدم 
گفت: به اعتقاد من ابتدا باید صبر کنیم تا ثبت نام ها به پایان 
برسد و سپس ببینیم افرادی که واجد صلاحیت شناخته 
می شوند، بیشتر کدام طیف را در بر می گیرند و در همان 
هنگام نیز مردم بهتر قضاوت خواهند کرد که آیا باید در 
انتخابات شرکت کنند یا خیر. وی افزود: من معتقدم مشکل 
اصلی اصلاح طلبان، ناامیدی آنان از خودشان است. یعنی 
اصلاح طلبان در درون خودشان به این نتیجه و جمع بندی 
رسیده اند که حتی اگر نامزد های اصلاح طلب نیز توسط 
شورای نگهبان تایید صلاحیت شوند، رای نمی آورند. به 
همین دلیل، اصلاح طلبان فرافکنی می کنند که مردم 
در انتخابات شرکت نمی کنند. اگر اصلاح طلبان واقعا یک 
جریان سیاسی اصیل هستند و به مردم سالاری معتقدند، 
باید تمام تلاش خود را انجام دهند که مردم در انتخابات 
حضوری پررنگ تر داشته باشند و فرصت را برای مشارکت 
حداکثری مردم فراهم کنند. دبیر کل حزب سبز بیان کرد: 
اخیرا گفته می شود که اصلاح طلبان دو طیفی شده اند و 
برخی از آنان علاقه مند به حضور در انتخابات هستند و 
برخی نیز انتخابات را تحریم کرده اند. من این نوع رفتار را 
یک مانور سیاسی برای چانه زنی بیشتر می بینم. یعنی از 
یکسو می خواهند شورای نگهبان را تحت فشار قرار دهند که 
اگر ما در انتخابات شرکت نکردیم به دلیل تنگ نظری های 
شما بوده و از سوی دیگر تعیین شرط و شروط برای گرفتن 
امتیازات بیشتر، طی سال آینده است. وی تصریح کرد: در 
نهایت آن چه که اراده ملی است از درون صندوق های رای 
بیرون خواهد آمد. اگر معتقدیم باید تغییر و تحولی ایجاد 
شود و باید شرایط را به سمت بهبود برد، هیچ راهی جز این 
نداریم که از طریق صندوق آراء این کار را انجام دهیم و این 

صندوق رای است که حرف آخر را می زند. 
  مردم که تابع اصلاح طلب و اصولگرا نیستند

یک نماینده ادوار مجلس بیان کرد: فرض را بر این بگذاریم 
که متوجه شدیم یک انشقاق بین اصلاح طلبان وجود دارد که 
برخی مایلند در انتخابات شرکت کنند و برخی نمی خواهند. 
این انشقاق همیشه وجود داشته و مربوط به اکنون نیست. 
فقط شدت و حدت آن تغییر کرده است. اما این اتفاقات، چه 
تاثیری بر حضور مردم در انتخابات دارد؟ آنها تصمیم خود را 
گرفته اند. مردم که تابع اصلاح طلب و اصولگرا نیستند. مردم 
نتیجه گرا هستند یعنی اگر دولت نتواند شرایط اقتصادی 
را تغییر دهد، مجلسی که در عملکرد دولت نقش دارد، 
برای مردم انگیزه ای برای حضور ایجاد نمی کند. به جای 
نگاه غلیظ جناحی و حزبی باید اقدام درست را انجام دهیم. 
غلامعلی جعفرزاده ایمن آبادی اظهار کرد: ماه ها پیش، رهبر 
انقلاب در خصوص حضور مردم به نکاتی مهم اشاره کردند، 
اما تاکنون اقدامی از وزارت کشور، شورای نگهبان، صدا و 
سیما و سایر نهاد ها برای به فعلیت رساندن پیام رهبری 

ندیده ایم. 

 چرا با وجود احساسات ناسیونالیستی در تمامی 
کشورها اما عده اى تن به مهاجرت سپرده و سختی هاى 
ساکن شدن در کشورى که با فرهنگ و اندیشه هاى آن 

بیگانه هستند را به جان می خرند؟ 
مهاجرت یک پدیده جهانی است که این پدیده اکنون در 
ایران شتاب بیشتری دارد. مهاجرت دلایل مختلفی دارد. 
از جمله اینکه انسان ها علاقه مند هستند که از مناطق کم 
برخوردار به سمت مناطق برخوردار مهاجرت کنند. به همین 
علت است که عده ای از آفریقا به اروپا، از اروپا به آمریکا و... 
مهاجرت می کنند. بشر همواره به دنبال زندگی بهتر است و 
تمایل دارد که در مکانی با سطح برخورداری بالاتر فعالیت 
کند. علت مهاجرت نیز صرفا اقتصادی نیست و مهاجرین 
علمی از هر نقطه ای از جهان به سمت کشورهایی که امکان 
تحقیق و بهره مندی از منابع بیشتری وجود دارد، مهاجرت 
می کنند، چراکه یک نخبه علمی به دنبال زندگی در بستری 
است که امکان بهره مندی برای او وجود داشته باشد. در 
عرصه اقتصادی نیز همین طور است و در عرصه مسائل 
سیاسی هم نخبگان سیاسی از مناطقی که از احساس آزادی 
کمتری برخوردارند به مناطقی که این احساس برای آن 

تامین می شود، مهاجرت می کنند. 

 در ایران ریشه مهاجرت ها چیست و چرا در این 
سطح شاهد خروج نخبگان از کشور هستیم؟ 

در ایران البته پدیده مهاجرت در این چند ساله شتاب 
بیشتری نسبت به برخی کشورها دارد و قاعده کلی مهاجرت 
در دنیا در ایران نیز حاکم است و ایرانی ها هم تمایل دارند 
که در مناطق برخوردارتر فعالیت کنند، اما اگر بخواهیم به 
صورت جزئی در مورد علت مهاجرت در ایران بحث کنیم؛ 
بخشی از مهاجرت ها در ایران دلایل سیاسی است، چراکه 
برخی تمایل دارند به کشورهای پیشرفته مهاجرت کنند 
چون علاقه دارند به فضای بازتری دسترسی داشته باشند. 
از سوی دیگر امکان فعالیت برای برخی نیز در ایران فراهم 
نیست و بسیاری که تمایل دارند در عرصه سیاسی و در 
ساختار همین نظام فعالیت سیاسی کنند عملا نمی توانند 
به علت برخی سخت گیری ها در انتخابات مجلس نامزد 
شوند و محدودیت هایی هم برای آنها وجود دارد. از این رو 
تمایل پیدا می کنند که به مناطقی مهاجرت کنند که این 
کاستی برای آنها وجود نداشته باشد. شاید برای این افراد 
تنها حضور در عرصه فعالیت سیاسی رسمی هم مهم نباشد 
بلکه حضور در یک جو سیاسی برای آنان اهمیت داشته 
باشد و چون این فضا را برای خود فراهم نمی بینند عملا 

مهاجرت می کنند. 

 مهاجرت هاى سیاسی پر سر و صدا است، اما هیچ گاه 
قرار  بررسی  مورد  علمی  نخبگان  مهاجرت  علت 
نمی گیرد؟ چرا یک پزشکی که درآمد خوبی دارد، استاد 
دانشگاهی که از جایگاه اجتماعی مطلوبی برخودار است 

اقدام به مهاجرت می کند؟ 
از دیرباز در ایران مهاجرت علمی وجود داشته، اما در این 
یکی دو دهه مهاجرت های علمی افزایش بیشتری پیدا کرده 
است. به دلایلی که در فضای دانشجویی و دانش آموزی و 
استاد شاگردی وجود دارد، این نوع از مهاجرت در ایران 
بیش از سایر انواع مهاجرت است. نهاد دانش در ایران به رغم 
اینکه توانسته است افراد زیاد و فرهیخته ای را تربیت کند اما 
مشکل جذب فارغ التحصیلان در ایران جدی است. مشکل 
بیکاری افراد دارای تحصیلات دو برابر افراد فاقد تحصیلات 
است. بخش قابل توجهی از فارغ التحصیلان ایران جذب 
رشته ای که در آن تحصیل کرده اند نمی شوند. از سوی دیگر 
کشورهای پیشرفته برای اینکه اقتصاد خود را دانش بنیان 
کنند و با توجه به نیازهای بسیار فراوان خود فرصت جذب 
افراد توانمند علمی خصوصا ایرانی ها را برای خود فراهم 
 IT می کنند. امروز نخبگان خصوصا نخبگان علمی در عرصه
به خوبی از ایران جذب کشورهای پیشرفته می شوند. نخبه 
جذب شده زمانی که در کشور دیگر امکانات زندگی بهتری 
به دست می آورد و این امکانات توسط سایر نخبگان مشاهده 
می شود، همین مهاجرت هم به مشوقی برای مهاجرت سایر 

نخبگان را فراهم می کنند. 

 اگر مهاجرت افراد سیاسی را موج اول مهاجرت و 
مهاجرت نخبگان علمی را موج دوم مهاجرت بدانیم، 
مهاجرت برخی دانش آموزان در ایران را داراى چه 

ریشه هایی می دانید؟ 
ریشه مهاجرت دانش آموزان جدا از ریشه مهاجرت افراد 
علمی نیست. مهاجرت سیاسیون و نخبگان در یکی دو دهه 

گذشته به مهاجرت دانش آموزان رسیده است. برخی از 
خانواده ها حتی قبل از اینکه فرزندانشان وارد مرحله تلاش 
برای ورود به دانشگاه شوند، برای ادامه تحصیل به خارج از 
کشور می فرستند. این به دلیل برخی سیاست های غلط و 
برخوردهاست و نهاد علم به سمت سوی در حرکت است که 

نباید می رفت. 

 منظور شما این است که نخبه پرورها در حال 
مهاجرت هستند. 

بله اساتید دانشگاه و افرادی که عملا سهم زیادی در 
نخبه پروری دارند به علت برخی برخوردها در حال مهاجرت 
از ایران هستند. امروز با افزایش مهاجرت در این زمینه 
روبه رو هستیم به طوری که استاد یک ترم به مرخصی 
می رود، اما دیگر تمایلی ندارد که به دانشگاه برگردد و در 
نهایت مشاهده می شود که فلان استاد مطرح علمی از ایران 
مهاجرت کرده است. مهاجرت پزشکان و اساتید پزشکی و 
برخی استان دانشگاه در گزارش های رسمی مرکز پژوهش ها 
وجود دارد این گزارش ها نگران کننده است. شاید علت این 
مورد را بتوان در موج سوم مهاجرت جست وجو کرد. به علت 
اینکه شرایط نامطمئن در کشور در عرصه اقتصاد حتی 
بر ای افرادی که توانایی فعالیت اقتصادی را دارند، شاهد 
مهاجرت از کشور هستیم. امروز یک فعال اقتصادی که 
می تواند در ایران به خوبی هم فعالیت کند چون احساس 
می کند در کشور دیگری با شرایط بهتری می تواند فعالیت 
کند؛ قصد مهاجرت را در ذهن خود می پروراند. علت نیز در 

آن است که روند اقتصادی کشور در یکی دو دهه گذشته 
روند نامناسبی است و میزان تورم و بحران اشتغال و افزایش 
هزینه های زندگی موجب شده در سطوح مختلف شاهد 
مهاجرت باشیم. در گذشته برای کار مهاجرت می شد 
امروز مهاجرت به مهاجرت افراد کارآمد یعنی تکنسین ها 
و پرستارها و... کشیده شده است. گزارش ها نشان می دهد 
که ارقام جدی و نگران کننده ای تحت عنوان مهاجرت در 
حال خروج از کشور است و مهاجرت در مفهوم کلی و متداول 
آن دیگر در ایران حاکم نیست بلکه سطوح نگران کننده و 
جدیدی از مهاجرت در ایران در حال شکل گیری است و باید 
از عبارت فرار نیروهای انسانی متخصص استفاده کرد. یعنی 
فردی مهاجر در همه کشورها ارتباطات جدی با کشور خود 
فراهم می کند و ارزش افزوده علمی و اقتصادی را به کشور 
خود بازمی گرداند، اما در پدیده فرار به نوعی با قهر روبه رو 
می شویم و زمانی که سرمایه ها از ایران می رود دیگر فرصت 

بازگشتن پیدا نمی کنند. 

 کشورمان البته در مهاجرت پذیرى به علت ثبات و 
امنیتی که دارد یکی از کشورهاى مهاجرت پذیر جهان 
است. امروز حتی در شهرک هاى صنعتی مهاجرانی را 
مشاهده می کنیم که عملا بخشی از صنعت را در دست 
گرفته اند این مورد می تواند به چالشی براى کشور تبدیل 

شود؟ 
مهاجران به ایران نیز از پدیده کلی مهاجرت تبعیت 
می کنند و چون کشورهای آنها کم برخوردارتر از ایران است 
و آداب و رسوم و بعضا زبان ایران را می دانند تمایل دارند در 
کشور ما ساکن شوند. مساله آمدن نیروی کار خارجی تهدید 
نیست و یک فرصت برای کشورهایی است که دارای اقتصاد 

دانش بنیان هستند. 
در اروپا و آمریکا به شدت از ورود نیروهای توانمند استفاده 
می کنند و مورد استقبال قرار می گیرد چون زمانی اقتصاد 
دانش بنیان باشد طبیعتا علاوه بر اینکه می تواند نیروی کار 
خود را جذب کند نیازمند آن است که نیروی کار توانمند 
خارجی هم استفاده کند. این مورد برای کشورهای توسعه 
یافته فرصت است چون نیروهای کار آموزش دیده را به 
کار می گیرند و از ظرفیت های آن استفاده می کنند اما در 
ایران اقتصاد پویا نیست و بخش زیادی از آیتم ها اقتصادی 
ایران دانش بنیان نیست در نتیجه مهاجرت مهاجران 
به ایران می تواند تهدیدزا باشد. زمانی که با نوعی ناامنی 
اقتصادی روبه رو هستیم و نیروهای کار نامتجانس هم که 
با محرومیت هایی روبه رو هستند؛ می توانند نگرانی هایی را 
ایجاد کنند. اساسا مهاجرت نیروی توانمند به هر کشوری 
فرصت است اما نیروهای کار مهاجر به ایران توانمند نیستند 
و می توانند زمینه های اشتغال در عرصه های مختلف را هم به 
خود اختصاص دهند. باید بتوان از فرصت مهاجرت نخبگان 
استفاده کرد به شرط اینکه نخبه باشند. کشوری مانند آلمان 
زمینه های جذب نیروهای کار نخبه را فراهم آورده تا بتوانند 
در ۲۰ سال آینده جمعیت خود را یک و نیم برابر کنند اما این 
جمعیت در داخل افزایش نمی یابد در نتیجه چاره ای ندارد 
جز اینکه مهاجر بپذیرد. آنها قصد دارند ۴۰ میلیون انسان را 
جذب کشور خود کنند، اما این ۴۰ میلیون کاملا به صورت 

هدفمند جذب می شوند. 

 در برخی از رشته ها عملا تمایلی براى تحصیل وجود 
ندارد. مثلا شنیده شده در سال هایی کسی تمال نداشته 
در رشته تخصصی قلب کودک تحصیل کند از سوى 
دیگر موج مهاجرت پزشکان را هم شاهدیم آیا ممکن 
است روزى مانند ایران دوران پهلوى مجبور به واردات 

پزشک باشیم؟ 
اینکه کشوری از مشاوران توانمند را در عرصه های مختلف 
استفاده کند منفی نیست شاید یکی از دلایلی که اقتصاد ما 
با مشکلاتی روبه روست آن باشد که همانند والیبال از مربیان 
خوب بین المللی استفاده نکردیم. در اقتصاد هم می توان از 
تجربه مشاوران اقتصادی موفق خارجی استفاده کرد. نکته 
مهم آن است که اگر برنامه روشن اقتصادی مبتنی بر اقتصاد 
دانش بنیان و امید به آینده نباشد؛ با تهی شدن سرمایه های 
مهم روبه رو می شویم بزرگ ترین سرمایه نه فولاد، نه دلار، 
نه نفت و نه پتروشیمی است. مهم ترین سرمایه در همه جای 

دنیا نیروی انسانی است. 
با توجه به اینکه نرخ رشد زاد ولد در ایران پایین آمده 
خروج سرمایه ها و هر کدام از آنها جبران ناپذیر است. ایران 
کشور بزرگی است. بنابراین این کشور با این وسعت با این 
جمعیت و با این همه منابع و نیروی انسانی متخصص 

نیازمند توسعه پایدار است. 
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یادداشت
مهاجرت؛ پیامدها و راهکارها 

سرمایه انسانی از جمله اصلی ترین مؤلفه های 
رشد و توسعه کشورها بوده و مهاجرت جوانان، 
در  دانشگاهی  فارغ التحصیلان  و  نخبگان 
کشورهای در حال توسععه فرایند توسعه و 
پیشرفت را به تعویق می اندازد. امروزه نمودار 
مهاجرت نخبگان در ایران روند صعودی داشته 
و ادامه این پدیده ایران را در آینده ای نزدیک 
با چالش هایی روبه رو خواهد کرد. بر اساس 
جدیدترین آمارهای رصدخانه مهاجرت ایران 
درصد بالایی از دارندگان مدال های المپیاد علمی 
و اعضای بنیاد نخبگان، مقیم خارج از کشور 
هستند و این عوامل نه تنها آینده علمی کشور 
را به خطر می اندازد بلکه باعث ناامیدی و عدم 
انگیزه دانشجویان و حتی دانش آموزان کشور نیز 
می شود. بهرام صلواتی مدیر رصدخانه مهاجرت 
ایران اعلام می کند که 7۰ درصد نیروهای 
متخصص وارد فرایند مهاجرت شده اند و طبق 
آمار ها متأسفانه اغلب آنها قصد برگشت به ایران را 
ندارند؛ چراکه بخشی از آنها باوری به وعده ها برای 
استفاده از ظرفیت ایرانیان خارج از کشور ندارند. 
برای جلوگیری از مهاجرت نخبگان و جوانان، 
دولت می تواند از راهکارهای مختلفی استفاده کند 
که برای رسیدن به این هدف ها، نیاز به هماهنگی 
و همکاری بین بخش های مختلف دولت و جامعه 

است؛ برخی از این راهکار ها عبارتند از: 
 ارتقای شرایط اقتصادی: بهبود شرایط 
اقتصادی و ایجاد فرصت های شغلی مناسب، 
می تواند از مهاجرت جوانان و فارغ التحصیلان 
جلوگیری کند.  اصلاح سیاست های آموزشی: 
اصلاح و بهبود سیاست  های آموزشی و ارتقای 
کیفیت آموزش در کلیه مراحل تحصیلی، می تواند 
باعث جذب دانش آموزان و فارغ التحصیلان در 
داخل کشور شود. ارتقای فرهنگ و ارزش های 
اجتماعی: ارتقای فرهنگ و ارزش های اجتماعی 
و تربیت جامعه ای پویا و پیشرفته، می تواند از 
پدیده مهاجرت جوانان جلوگیری کند. ارائه 
زیرساخت های مناسب: ارائه زیرساخت های 
مناسب در زمینه های مختلف مانند فناوری، 
ارتباطات و حمل و نقل، می تواند باعث جذب 
سرمایه گذاران و ایجاد فرصت های شغلی مناسب 
شود. ایجاد توسعه منطقه ای: توسعه منطقه ای و 
توسعه شهرنشینی در مناطق کمتر توسعه یافته، 
می تواند فرصت های شغلی و اقتصادی جدیدی 

ایجاد کند و از مهاجرت جوانان جلوگیری کند. 
دولت می تواند برای جلوگیری از مهاجرت 
نخبگان و رشد اقتصادی کشور، سرمایه گذاران 
خارجی را جذب کند که دولت در چند سال 
اخیر برای این مهم اقداماتی را آغاز کرده است. 
این اقدامات شامل تغییر قوانین و مقررات، 
ایجاد زیرساخت های مناسب و ارائه تسهیلات 
به سرمایه گذاران خارجی و تعامل با برخی از 
کشورهای دنیاست.  همچنین، دولت ایران با 
عضویت در پیمان شانگهای و تعامل با کشورهای 
همسایه و ایجاد مناطق ویژه اقتصادی )مانند 
منطقه ویژه اقتصادی چابهار در جنوب شرق 
ایران(، تسهیلات زیرساختی و مالی، حمایت 
ورود  برای  تسهیلات  و  داخلی  تولید  از 
سرمایه گذاران خارجی، سعی در جذب آنها داشته 
است..  با این حال، در دستیابی به این هدف ها، 
مشکلاتی نظیر مقررات پیچیده، نبود شفافیت، 
نامناسب بودن زیرساخت ها و مشکلات دیگری 

نیز وجود دارد که نیاز به توجه و رفع آنها دارد. 
مهاجرت نخبگان و فارغ التحصیلان بااستعداد 
از ایران، می تواند عواقب منفی برای کشور داشته 
باشد. در ادامه به برخی از این عواقب اشاره 

می کنیم: 
 از دست دادن نخبگان 

کاهش توانمندی های علمی و فنی 
کاهش توانمندی های اقتصادی 
کاهش رشد و توسعه اقتصادی 

افزایش هزینه های آموزشی 
افزایش شکاف  طبقات اجتماعی 

پیری جمعیت 
بنابراین، جلوگیری از مهاجرت نخبگان و افراد 
با توانایی های خاص، از اهمیت بسیاری برخوردار 
است. ایجاد فرصت های شغلی و ارائه شرایط 
مناسب برای توسعه تخصص ها و فناوری های 
پیشرفته، می تواند به کاهش مهاجرت نخبگان و 

افراد با توانایی های خاص کمک کند. 

حسین معافى 
مدرس دانشگاه فرهنگیان اراک 

 
 خبــــر

دولت  اطلاع رسانی  شورای  رئیس  خلجی،  سپهر 
گفت: آمریکا هروقت اجازه نفس کشیدن به شهروندان و 
رنگین پوستان داد، درباره آزادی های اساسی هم حرف 
بزند. او در حساب کاربری خود در توییتر نوشت: »خطاب 
به سخنگوی وزارت  خارجه آمریکا؛ هر وقت زانوی خود را 
از گردن جورج فلویدها برداشتید و اجازه نفس کشیدن به 
شهروندان و رنگین پوستان کشورتان دادید، بعد در مورد 
آزادی های اساسی و حقوق بشر صحبت کنید.« متیو میلر 
سخنگوی وزارت خارجه آمریکا اخیراً در اظهاراتی مدعی 
حمایت این کشور از حقوق بشر و آزادی های اساسی در 

ایران شده بود.

پاسخ سپهر خلجی به آمریکا
کـوتاه

       غلامرضا ظریفیان در گفت و گو با »آرمان ملی«: 

کار از واژه  مهاجرت
 گذشته است 

از دیربــاز در ایــران مهاجرت علمی 
وجود داشــته اما در این یکی دو دهه 
مهاجرت های علمی افزایش بیشتری 
پیــدا کرده اســت. به دلایلــی که در 
فضای دانشجویی و دانش آموزی و 
استاد شاگردی وجود دارد، این نوع 
از مهاجــرت در ایران بیش از ســایر 
انواع مهاجرت اســت. نهاد دانش در 
ایران بــه رغم اینکه توانســته افراد 
زیــاد و فرهیختــه ای را تربیت کند 
اما مشــکل جذب فارغ التحصیلان در 
ایران جدی است. مشکل بیکاری افراد 
دارای تحصیلات دو برابر افراد فاقد 
تحصیلات است. بخش قابل توجهی از 
فارغ التحصیلان ایران جذب رشته ای 
که در آن تحصیل کرده اند نمی شوند. 
از سوی دیگر کشــورهای پیشرفته 
برای اینکــه اقتصاد خــود را دانش 
بنیان کننــد و با توجه بــه نیازهای 
بسیار فراوان خود فرصت جذب افراد 
توانمند علمی خصوصا ایرانی ها را 

برای خود فراهم می کنند 

   مهاجرت مهاجران به ایران  
 می تواند تهدیدزا باشد 

  نیازمند توسعه پایدار هستیم 

آرمان ملی- احسان اسقایی: دهه 70 واژه اى به ادبیات سیاسی و مطبوعات ایران راه یافت که سال ها بعد از آن با عنوان یک چالش یاد شد. آن واژه مهاجرت 
نخبگان بود. امروز دیگر این واژه دغدغه نیست بلکه مهاجرت طبقات مختلف جامعه حتی دانش آموزان به عنوان چالش پیش روى جامعه مورد بحث و 
بررسی قرار می گیرد. به نظر می رسد این روند پایانی ندارد تا جایی که شاید در سال هاى آینده در بخش هاى مختلف از جمله برخی رشته هاى تخصصی با 
فقدان نیروى ماهر مواجه شویم. بررسی علت و ریشه هاى پدیده مهاجرت نیازمند دقت زیادى است و به صرف اینکه عده اى از ایران می روند چون فضاى 
اقتصادى را براى خود مساعد نمی دانند، کافی نیست. »آرمان ملی« در این ارتباط با غلامرضا ظریفیان، استاد دانشگاه و فعال سیاسی به گفت وگو پرداخته 
است. او معتقد است نه تنها خروج نخبگان و حتی خروج دانش آموزان از ایران در آینده بحران هایی را براى کشور ایجاد خواهد کرد. ضمن اینکه ایران 
خود کشورى مهاجرپذیراست و نیروى کار خارجی این روزها به میزان قابل توجه حتی در امور صنعتی و در شهرک هاى صنعتی و در امور تخصصی در حال 

فعالیت هستند. این مساله هم می تواند ابعاد مختلفی را با خود به همراه داشته باشد. 

مهاجرت در مفهوم کلــی و متداول آن 
دیگر در ایران حاکم نیست بلکه سطوح 
نگران کننــده و جدیــدی از مهاجرت 
در ایران در حال شــکل گیری است و 
باید از عبارت فرار نیروهای انسانی 
متخصص اســتفاده کرد. یعنی فردی 
مهاجر در همه کشورها ارتباطات جدی 
با کشــور خود فراهم می کند و ارزش 
افزوده علمی و اقتصادی را به کشور 
خود بازمی گرداند اما در پدیده فرار به 
نوعی با قهر روبه رو می شویم و زمانی 
که ســرمایه ها از ایران می رود دیگر 

فرصت بازگشتن پیدا نمی کنند

هیچ قدرتی امکان شکست ایران 
را ندارد

نماینده ولی فقیه در سپاه تأکید کرد: جهاد 
امروز جهاد زینبی است و باید نقشه ها و دست 
دشمن را بخوانیم و عملیات اصلی دشمن را از 
عملیات های فرعی و فریب تشخیص دهیم. 
حجت الاسلام حاجی صادقی پیرامون چگونگی 
تلاش دشمن برای از بین بردن انقلاب اسلامی 
ایران گفت: مکنزی دو ماه پیش در جلسه 
غیرعلنی کنگره آمریکا گفته است هیچ قدرت 
بیرونی امکان تغییر حکومت و شکست ایران را 
ندارد اما در درون ایران زمینه هایی است که باید 
از آن استفاده کنیم. حاجی صادقی عنوان کرد: 
این همان حیله یهود برای از بین بردن اسلام 
بود؛ یهودی که در ۱۰ سال بعد از هجرت پیامبر 
هر ماه با پیامبر درگیر می شد یکباره بعد از رحلت 
پیامبر نه تنها هیچ جنگی با اسلام نکرد و هیچ 
سخنی هم علیه اسلام نگفت بلکه بزرگان این 
قوم همچون کعب الاحبار و عبدا... بن سلام شدند 
بزرگ ترین مفسران قرآن کریم و اسرائیلیات را 

وارد اسلام کردند. 
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آ   ر   م   ا   ن  م  ل ی

توت فرنگی موجب بهبود سلامت مغز و قلب می شود کاهش سطح هوشیاری از عوامل خطر گرمازدگی
 یک متخصص طب اورژانس، از جمله عوامل خطر 
در ابتلا به گرمازدگی را تب و بالارفتن درجه حرارت 
بدن و همچنین کاهش سطح هوشیاری ذکر کرد. 
امین صابری نیا، خاطرنشان کرد: قلب برای کاهش 
حرارت داخل بدن باید، ضربان خود را افزایش دهد 
بنابراین این افزایش ضربان قلب می تواند به افرادی 
مبتلا به بیماری هایی مثل تنگی عروق هستند آسیب 
وارد کند. وی با بیان اینکه مشکلات گوارشی بیماری 

خاص فصل گرما نیست، توضیح داد: چیزی که باعث 
اسهال می شود استفاده از موادغذایی فاسدشده ای 
است که در معرض گرما قرار گرفته اند و در این مواد 
باکتری رشد کرده است. صابری نیا توصیه کرد: اگر 
در معرض گرما قرار گرفتید خاک شیر، تخم شربتی 
و شربت آبلیمو خنک استفاده کنید، کودکان زیر 5 
سال و افراد سالمند را به هیچ عنوان در گرما از منزل 

خارج نکنید.

 به گفته محققان، مصرف روزانه توت فرنگی ممکن است 
فواید سلامتی زیادی داشته باشد. محققان می گویند: 
خوردن روزانه معادل ۲ وعده توت فرنگی می تواند به بهبود 
عملکرد شناختی، کاهش فشارخون و افزایش ظرفیت 
آنتی اکسیدانی فرد کمک کند. دکتر »شیرین هوشمند«، 
استاد علوم تغذیه گفت: »قبل از انجام مطالعه بالینی ما، برخی 
از اثرات مشابه در مطالعات حیوانی و برخی مطالعات انسانی، 
نشان داده شد.« محققان دریافتند افرادی که توت فرنگی 

مصرف کردند سرعت پردازش شناختی شان تا 5.۲ درصد 
افزایش یافت، فشارخون سیستولیک شان تا 3.۶ درصد 
کاهش یافت. دکتر هوشمند افزود: »مصرف توت فرنگی 
ممکن است عملکرد شناختی را تقویت کند و عوامل خطر 
قلبی وعروقی مانند فشارخون را بهبود بخشد.« توت فرنگی 
 B9 منیزیم، پتاسیم و فولات )ویتامین ،A  حاوی ویتامین
است. تحقیقات قبلی مصرف توت فرنگی را با کاهش خطر 

بیماری قلبی، دیابت، بیماری آلزایمر مرتبط دانسته است.

نکاتی در مورد وضعیت سلامت روده ها
 اگرچه دردشکم، التهاب و سایر مسائل گوارشی از علائم 
آشکار مشکلات روده ای هستند؛ اما این تمام ماجرا نیست چون 
سلامت روده بر فرآیندهای دیگر مانند ترشح هورمون های خاص 
و سیستم ایمنی بدن نیز تأثیر می گذارد. با اتخاذ راهکارهای 
مختلف از جمله اصلاح سبک زندگی و بهبود وضعیت تغذیه 
می توان سلامت روده ها را تقوت کرد؛ با این حال اما لازم است 
در صورت بروز برخی علائم شرایط پزشکی خود را جدی بگیرید. 

  اضطراب و افسردگی
 حدود 7۰ درصد از سروتونین در بدن شما توسط روده ها 
تولید می شود. سروتونین انتقال دهنده عصبی احساس شادی 
است. مقادیر پایین این ماده شیمیایی سبب می شود احساس 

خستگی، افسردگی و اضطراب کنید.
 سطوح بالاى قند

 دیابت مزمن ناشی از انباشت بیش از حد قند در خون شما 
است. اما علت دیگر آن می تواند عملکرد ضعیف روده باشد. 
باکتری های مفید روده در صورت آسیب دیدن، منجر به ایجاد 
اشکال در فرایندهای متابولیکی می شوند. این فرایندها شکر را 

به انرژی تبدیل می کنند.
 مشکلات پوستی

 شرایطی مانند آکنه و اگزما ممکن است با مشکلات روده 
مرتبط باشند؛ به ویژه زمانی که در باکتری های خوب روده 
تغییراتی ایجاد می شود. به عنوان مثال یک اختلال شناخته 
شده به نام سندرم روده تحریک پذیر باعث سخت شدن هضم 
ذرات خاصی از مواد غذایی و ایجاد التهاب بخصوص در پوست 

می شود.
 مسائل گوارشی

 التهاب شکم و اسهال از علائم واضح تغییرات در باکتری های 
خوب روده است. باکتری های مفید روده مسئول حفظ سلامت 
دستگاه گوارش هستند، ضمن اینکه سیستم ایمنی بدن را 
تقویت می کنند و حتی بر نحوه عملکرد مغز نیز تاثیر می گذارند.

 تنفس بدبو
تنفس بد بو ناشی از عدم تعادل میکروبی در روده است. 
در شرایطی که این عدم تعادل ها در معده آغاز می شوند، در 
بسیاری مواقع به بخش های دیگر بدن، از جمله دهان نقل مکان 
می کنند. اگر دهانشویه ها و روش های درمانی خارجی دیگر 
موجب از بین رفتن بوی بد دهان نمی شوند، بروز مشکل در 

روده ها می تواند دلیل این شرایط باشد.
 مشکلات خواب

 اختلالات خواب می تواند نشانه ای هشداردهنده از یک عدم 
تعادل در مواد شیمیایی ترشح شده توسط مغز برای خواب 
خوب باشد. همانطور که گفته شد، 7۰ درصد سروتونین در 
روده ها ساخته می شود. هنگامی که سطوح سروتونین کاهش 
می یابد یا شرایط عادی ندارد، بی خوابی و اختلالات خواب از 

نشانه های شایع محسوب می شوند.
 علاقه زیاد به شیرینی

 عدم تعادل در باکتری ها به واسطه مصرف منظم قند و 
شیرینی ها می تواند اشتیاق بی انتها برای مصرف این نوع مواد 
غذایی را در پی داشته باشد. باکتری ها با این ماده که آنها را 
تغذیه می کند، سازگار می شوند و هنگامی که سطوح آن کاهش 
می یابد، آنها سوخت مورد نیاز خود را از مغز دریافت می کنند. 
در نتیجه، اشتهای بیشتری برای مصرف خوراکی های شیرین 

داشته و با گذشت زمان وزن اضافه خواهید کرد.

نکتــــه 
  مصرف دارچین دیابت را کنترل می کند؟

 دارچین یکی از ادویه های گرم  است که می تواند بوی 
اتاق را شیرین کند یا به یک نان صبحانه عالی طعم بیشتری 
بدهد. افزودن قاشق های دارچین به رژیم غذایی شما ممکن 
است فوایدی برای سلامتی داشته باشد. طبق یک بررسی 
دارچین کاسیاس یا دارچین چینی، از درخت سینانوموم 
کاسیا که به نام سینانومام آروماتیک است به دست می آید و 
محل تولید آن جنوب چین است. دارچین چینی ریزگونه های 
متعدد در سراسر شرق و جنوب آسیا دارد که به رنگ قهوه ای 
است و بافتی ضخیم تر و زبرتر از دارچین سیلان دارد. هر دو 
نوع دارچین دارای خواص ضدالتهابی دارند، محافظت کننده 
که  می شود  تصور  هستند.  آنتی اکسیدانی  و  عصبی 
پلی فنول های موجود در دارچین به بازسازی پانکراس کمک 
می کند تا ترشح انسولین را کنترل کند. این ادویه همچنین 
می تواند به تنظیم میکروبیوتای روده و به انتقال گلوکز به بافت 
چربی و ماهیچه کمک کند. اینها برخی از راه هایی هستند 
که دارچین ممکن است بتواند دیابت را کنترل کند. نتایج 
مطالعات قبلی نشان می دهد که دارچین به برخی از اثرات 
دیابت کمک می کند. نتایج تحقیق سال ۲۰۰3 که در نشریه 
مراقبت از دیابت  )Diabetes Care( منتشر شده است 
نشان داد که افراد مبتلا به دیابت روزانه یک گرم، سه گرم یا 
۶ گرم دارچین کاسیاس را به مدت ۴۰ روز مصرف کردند. در 
مقایسه با گروه های دارونما، گروه هایی که دارچین مصرف 
می کردند، میزان گلوکز سرم ناشتا، تری گلیسیرید، کلسترول 
LDL و کلسترول تام کاهش یافت. نتایج تحقیقی در سال 
 )Diabetic Medicine( ۲۰۱۰ که در نشریه داروی دیابت
منتشر شد نیز نشان داد که مصرف دو گرم دارچین کاسیاس 
به مدت ۱۲ هفته منجر به کاهش معیار میانگین گلوکز خون و 
فشار خون در مقایسه با گروه های کنترل شد. با این حال، یک 
 )Nutrients( مطالعه در سال ۲۰۱7 در نشریه مواد مغذی
به بررسی اثرات سه گرم دارچین سیلان )دارچین خالص( بر 
گلوکز خون ناشتا، انسولین، میانگین گلوکز خون و التهاب 
در افراد مبتلا به دیابت پرداخت. این مطالعه هیچ تفاوتی 
پیدا نکرد. طبق یک مطالعه در سال ۲۰۲۰ در نشریه تغذیه 
)Nutrition( نشان داد، سه گرم دارچین در روز به مدت 
هشت هفته بر برخی از مکانیسم هایی که بر التهاب در افراد 
مبتلا به دیابت تاثیر می گذارند اثری ندارند. اگرچه مطالعات 
فردی روی دارچین ترکیبی است اما محققان دریافتند که 
دارچین با ادغام چندین مطالعه فوایدی دارد. بر اساس یک 
بررسی سیستماتیک در سال ۲۰۱9 در درمان های تکمیلی 
در پزشکی که ترکیبی از ۱8 نتیجه مطالعه است، مکمل های 
دارچین به طور بالقوه می توانند گلوکز خون ناشتا را کاهش 
دهند با این حال، نتایج این مطالعه نشان نداد که دارچین 
می تواند به کاهش میانگین گلوکز خون، وزن بدن، شاخص 

توده بدن یا مقاومت به انسولین کمک کند. 

 عمــود ى  افقــی

 بدن انسان برای ثابت نگه داشتن دمای 
داخل بدن که حدود 37 درجه است، راه های 
مختلفی دارد، یکی از این راه ها تعریق است 
که بدن را خیس می کند و دمای آن را 
کاهش می دهد، عمده ماده تشکیل دهنده 
عرق آب است، به همین دلیل با افزایش 
دمای بدن مانند: ورزش کردن و یا افزایش 
دمای هوا در فصل گرما، مهمترین توصیه 
افزایش مصرف مایعات به خصوص مصرف 
آب است. هنگام تعریق مقداری املاح نیز 
از بدن خارج می شود، بنابراین بهتر است 
مایعات را تنها با نوشیدن آب جبران نکرد 
و با مصرف انواع سبزیجات از جمله: خیار، 
کاهو، هویج و…، دریافت املاح از دست 
رفته را تسهیل کرد. افراد منتظر احساس 
تشنگی نباشند و به موقع آب بنوشند، زیرا در 
بعضی افراد احساس تشنگی به موقع اتفاق 
نمی افتد و فرد با وجود کم آبی، احساس 
تشنگی نمی کند. به طور معمول نیاز روزانه 
بدن به آب و مایعات حدود 8 لیوان است 
که این تعداد در روزهای گرم تابستان به 
۱۰ لیوان افزایش می یابد، بهتر است نیمی 
از این میزان مایع دریافتی از طریق آب و نیم 
دیگر از راه مصرف انواع سبزیجات، میوه جات 
و انواع شربت ها )آبلیمو، سکنجبین، دوغ 
و…( تأمین شود، البته بهتر است از شربت ها 
در حداقل میزان استفاده شود تا میزان قند 
ساده دریافتی کاهش یابد. یکی از سنت های 
خوب غذایی ایرانیان در فصل تابستان، 
خوردن آب دوغ خیار است که سرشار از آب 
و املاح و سبزیجات است. خوردن سبزیجات 
و میوه های فصل تابستان مانند: هندوانه، 
خیار و آلو را که سرشار از آب و فیبر فراوانی 
است به همه گروه های سنی توصیه می شود. 
از خوردن میوه ها به صورت آب گرفته شده 
پرهیز کنید، زیرا بزرگترین مزیت میوه ها، 
وجود فیبر در آنهاست که یکی از مفیدترین 
منابع غذایی و جلوگیری کننده از انواع 
بیماری هاست. برخلاف تصور عموم، نوشیدن 
چای در تابستان باعث رفع عطش نمی شود. 
در صورت تمایل به مصرف چای در فصل 
گرما باید به صورت بسیار کمرنگ مصرف 
شود. چای پررنگ، قهوه و شکلات به دلیل 
وجود کافئین، خاصیت مدری دارند و باعث 

دفع آب از بدن می شوند.

آزیتا حکمت دوست 
متخصص تغذیه 

گردو با تامین انرژى مورد نیاز بدنتان سبب کاهش وزن شما می شود پس همانطور که اشاره شده است زمانی که گردو مصرف کنید سایر 
کالرى هاى دیگر از مواد غذایی در طول روز را کاهش دهید.

افرادى که به طور منظم گردو را در رژیم غذایی خود قرار می دهند، به تدریج میل شان نسبت به مصرف شیرینی ها، غذاهاى 
پرکالرى و پر حجم و چرب کمتر می شود و خطر ابتلا به دیابت و چاقی مفرط در آنها کاهش می یابد. مصرف گردو باعث افزایش 

حساسیت به انسولین می شود.

تامین انرژی مورد نیاز بدن

کاهش قند خون

هر 100 گرم گردو 645 کالرى دارد. گردو کالرى انبوهی دارد اما مصرف آن باعث افزایش سوخت وساز بدن و متابولیسم می شود. 
انرژى جذب شده از آجیل ها نسبت به مواد مغذى آنها کمتر از انتظار است.

گردو به دلیل داشتن اسیدهاى چرب امگا 3، پروتئین، آنتی اکسیدان، منیزیم، مس، ویتامین A و D براى کاهش وزن 
موثر است. 12 تا 14 نیمه گردو به شما حدود 190 کالرى می دهد، اما همه کالرى ها براى سلامتی بد نیستند. برعکس گردو 

فواید زیادى دارد مانند کاهش التهاب، کاهش خطر بیمارى قلبی، کنترل دیابت و جلوگیرى از پیرى.

میزان کالری

 ارزش غذایی

  ۱- صبــح زود- دریاچه ای در ترکیــه- نوکر ۲- در 
صبحانه می خورند- دروغ ترکی- بخشــی از اوستا 3- 
آرزو- سربلندی- پایتخت نامیبیا ۴- عقل از دست داده- 
رســواوبی آبرو- الفبای  موســیقی 5- فیلمی ایرانی در 
ژانر درام به نویســندگی، کارگردانــی و تهیه کنندگی 
رضا درمیشیان- پرنده ســیاه رنگ ۶- جایگاه- ضربه پا 
به توپ- لرزش پا 7- نشــانه های نوشــتاری- پایتخت 
کرواســی-  خون  بها 8-  تصدیق روســی- کدرومات- 
تحمل وبردباری- پهلوان 9- کلبه ترکمنی- جانشینی- 
تازه داماد ۱۰- نام قدیمی قزل اوزن در عهد باســتان- 
خرده سنگ- شالوده واســاس ۱۱- زودنیست- فیلمی 
از فریــدون جیرانــی ۱۲- ویتامیــن انعقادخون- مار 
افسانه ای- وضعیت سخت و دشــوار ۱3- خوی وخلق 
آدمی- مویز- از شهرهای اســتان همدان ۱۴- سخن 
 نیش دار- شهری در اســتان مرکزی- نان کاغذی ۱5- 
گلابــی- شــهری در چهارمحال وبختیــاری- اعضای 

هیات دولت

   ۱- داروی مالیدنی- تازمانی که- ویرگول ۲- مقابل  سردی- استانی در شمال اسپانیا-  نوعی 
میمون 3- رمانــی از ایوان گنچــاروف- زردچوبــه-  جداکردن وکندن ۴- از نشــانه های جمع  
فارسی- قبول کردن- از پادشاهان سلســله ماد 5- انگور- پدیده وارونگی هوا ۶- زرنگ وزیرک- 
نخ تابیده- شــبی که گذشــت 7- واحدتوان الکتریکی- اثری از محمدعلی اسلامی ندوشن- از 
سازهای سنتی ایران 8- فرمان اتومبیل- بی نظیر- کلت معروف- بازی نفس گیر! 9- بوق ونفیر- 
شبگردوگزمه- ازآلات موســیقی ۱۰- رهبرانقلاب ۱9۱7 روســیه- نگاه  دزدکانه!- ایمان آوردن 
۱۱- دقیق وموشــکاف- متحیر ۱۲- دکوراسیون- از توابع اســتان تهران- می دهند تارسوا کنند 
۱3- دومین مهره گردن- جمع غده- کرم شب تاب ۱۴- اینک- شهري در کرمان- عنوان امپراتوران 

رومی ۱5- وسیله بازی تنیس- حواری خائن- درس نویسندگی

 ت︀﹝﹫ن ان︣ژی 

︡ن   ﹝ورد ن﹫︀ز︋ 

︀ »﹎ـــــــــ︣دو« ︋
اینفوگرافیک : آرمان ملی 

  گردو با تامین انرژى مورد نیاز بدنتان سبب کاهش وزن شما 
می شود، زمانی که گردو مصرف کنید سایر کالرى هاى دیگر از 
مواد غذایی در طول روز را کاهش دهید. آجیل علاوه بر طعم 
خوشمزه، پر از موادمغذى است که براى حفظ سلامت مفید و 

ضرورى هستند.



 

هیچ قرارداد حقوقی برای آب خزر نداریم

روز ۱8 مرداد، اداره کل بنادر گیلان نرسیدن حقابه خزر 
از روسیه را تایید کرد. علی منتصر کوهساری، رئیس اداره 
ایمنی و حفاظت دریایی اداره کل بنادر و دریانوردی گیلان 
گفت: 85 درصد آب دریای خزر از رودخانه ولگای روسیه 
تامین می شود و لذا اگر دبی آب ورودی به خزر از طریق ولگا 
کاهش پیدا کند، بیش ترین تاثیر را در حجم و تراز دریای 
خزر خواهد گذاشت.  ۱۶ مرداد هم علی سلاجقه، رئیس 
سازمان محیط زیست در  این باره که آیا روسیه حقابه دریای 
خزر را قطع کرده یا خیر، صحبت کرد. او درباره کاهش آب 
در دریای خزر، به رسانه ها گفت: ورودی های دریای خرز از 
سوی کشور های همسایه بسته شده است به خصوص ورودی 
رود ولگا بسته شده است. از طرفی میزان بارش در کل حوضه 
آبخیز دریای خزر کاهش یافته است. او تاکید کرد که در 
قالب کنوانسیون تهران آلایندگی دریای خزر را پیگیری 
می کنیم. به گفته سلاجقه »ورودی دریای خزر کاهش یافته 
و تراز آب دریا در حال پایین رفتن است و در برخی آمار و 
اطلاعات اعلام شده که قریب یک متر در -۴ 5 سال اخیر دریا 
عقب نشینی داشته است. در سال به طور میانگین دریای خزر 
۲۰ سآنتی متر عقب نشینی می کند.« سفیر پیشین ایران در 
روسیه گفته تا جایی که او خبر دارد، هیچ قرارداد یا ساز و کار 
حقوقی برای آنکه چه میزان آب باید وارد دریای خزر شود 
وجود ندارد. به گفته او »در مورد ماهی و شیلات سازوکار 
وجود دارد که به چه صورت صید شود یا شکل ماهی ها چطور 
باشد. اگر از قبل برنامه ای باشد، ایران می تواند ادعا کرده و 
به شکل مذاکره موضوع را حل و فصل کند.« او ادامه داد: 
»اگر قرار باشد دریای خزر به سمت خشک شدن و کاهش 
آب برود، 5 کشور اطراف آن قرار دارند. نکته دیگر آنکه عمق 
آب در سمت ایران خیلی بیشتر از قسمت شمال است. 
یعنی در بخش قزاقستان و روسیه سطح آب در ارتفاع بسیار 
پایینی قرار دارد اگر یک مقدار سطح آب کاهش پیدا کند، 
دریا خشک خواهد شد. به نظر من این یک موضوع پیچیده 
حقوقی است و خیلی نمی توان در حال حاضر به روسیه و 
یا کشورهای دیگر اتهام وارد کرد که این کار عمدی است. 
ممکن است آب رودخانه به صورت طبیعی کم شده باشد و در 
صورت داشتن حقابه خسارت برای آن کشورها بیشتر است و 
اول از همه آب از سمت آن ها کاهش پیدا می کند.« اما باتوجه 
به کاهش تراز آبی دریای خزر و آن هم به دلیل عدم پرداخت 
حقابه رود ولگا در منطقه شمال دریای خزر توسط روسیه، 
ایران باید چه اقداماتی انجام دهد؟ نعمت ا... ایزدی، در پاسخ 
به این سوال ایلنا گفت: اگر معاهده یا بحث حقوقی در آنجا 
وجود داشته باشد، ایران می تواند از بعد حقوقی این موضوع 
را پیگیری کند. اما نکته ای که می توان گفت این است که 
بیش از 3۰ سال است که گفته شد آب دریای خزر خیلی بالا 
آمد و بخش زیادی از سواحل ما و سواحل آذربایجان را از بین 
برد. اما در شمال این آمادگی را داشتند و اتفاق خاصی برای 
آن ها رخ نداد. ما هم به دلیل آنکه ساحل سازی کرده بودیم، 
بالاآمدن سطح آب باعث شد خسارات زیادی به ساخت و 
سازهای ما در حاشیه دریای خزر وارد شود. همان زمان 
هم اعلام کردند که روسیه آب زیادی وارد دریای خزر کرده 
است و یک خلیجی در شمال شرق دریای خزر خشک کرده 

و سطح دریا کوچک شد. 

مدارس دولتی تهران
در اکثر مدارس دولتی تهران که چرخ بزنی اکثر اولیای 
دانش آموزان شکایت از این دارند که مدرسه دولتی مگر 
خودش بودجه ندارد که باید 5۰۰هزار تومان به بالا به این 
مدارس هر دانش آموز کمک نقدی بکند. چرا مسئولان 
آموزش و پرورش در این مورد رسیدگی نمی کنند. 
در حال حاضر مدارس جنوب شهر تهران برای هزینه 
پیش دبستانی مبلغ 5 میلیون تومان درخواست کرده اند 
از مسئولان آموزش و پرورش درخواست رسیدگی به این 

موضوع را داریم. 
ذاکر از تهران 

آپارتمان نشینی
افرادی که در آپارتمان ها ساکن هستند باید حقوق 
ساکنان را رعایت کنند و در این مورد آموزش صداوسیما 
به عنوان یک رسانه ملی می تواند بسیار موثر باشد. 
خواهشمندم در این مورد آموزش لازم به شهروندان 

داده شود. 
صمدزاده از تهران 

گرانی و فقر
مردم از فقر رنج می برند و مشکلات اقتصادی چنان بر 
آنان سایه افکنده که باعث می شود اکثر مردم تا دیر وقت 
کار کنند تا بتوانند حداقل هزینه زندگی خود را تامین 
کنند. در این راه افرادی که دارای خودروی شخصی هستند 
با رانندگی و مسافرکشی، سعی دارند از حداقل شرایط 
زندگی برخوردار شوند، اما مستاجرانی که هر سال برای 
تمدید اجاره خانه با افزایش چند برابری ودیعه از سوی 

صاحبخانه ها مواجه هستند، تکلیفشان چیست؟
یک شهروند از گیلان

آرمان ملی: تهران یک و نیم میلیون جای پارک کم دارد؛ 
این را یکی از اعضای فعلی شورای شهر تهران گفته با این 
ضمیمه که هر تهرانی اتومبیل سوار تقریبا ۲۰ دقیقه را برای 
پیدا کردن جای پارک دور می زند و البته این در شرایط عادی 
رفت و آمدی و ترافیک است و حتما در اوقاتی مثل شب عید 
و مناسبات و مراسم و غیره این ۲۰ دقیقه بیشتر هم خواهد 
شد. محمد آقامیری از کمبود مجتمع های پارکینگی هم 
یاد کرده و گفته پایتخت نشین ها در هر یک کیلومتر مربع 
نیاز به ۱۰ مجتمع پارکینگی با ظرفیت 3۰۰ واحد پارکینگ 
دارند؛ اما در حال حاضر، در هر یک کیلومترمربع تنها سه 
مجتمع پارکینگی وجود دارد، یعنی در هر کیلومترمربع در 
تهران هفت مجتمع پارکینگی کم داریم. آقامیری همچنین 
به این نکته اشاره کرده که این کمبودهای جای پارک منجر 
به افزایش ترافیک و متعاقب آن آلودگی هوا خواهد شد.  
تجمیع امکانات و ارتباطات در شهر تهران و محروم ماندن 
سایر شهر ها و استان ها، خواسته یا ناخواسته پای شهروندان 
بسیاری را به ویژه برای پیدا کردن کار، به پایتخت باز کرد. از 
سوی دیگر افزایش بی رویه ساخت و ساز، بدون در نظر گرفتن 
ظرفیت این شهر)شهری که دیگر از کوچه باغ های خوش آب 
و هوا خبری نیست(، نفس پایتخت را برید تا تصویر همه روزه 
آن، ترافیک باشد و آلودگی هوا و دستان رانندگانی که از روی 
بوق برداشته نمی شود؛  برای پیدا کردن جای پارک.  اگر شما 
هم یکی از آن میلیون ها پایتخت نشینی باشید که ساعت ها 
در خیابان ها برای پیدا کردن جای پارک دور می زنید، ممکن 
است این سوال به ذهنتان خطور کرده باشد که چرا در کنار 
این ساخت و سازهای بی رویه که حتما سود آن در جیب 
سازندگان خواهد  رفت، پارکینگ هم ساخته نمی شود؟ 

هزینه ساخت پارکینگ را چه کسی باید پرداخت کند ؟
اگر به محلات مختلف شهر تهران سری زده باشید حتما 
با معضل ترافیک شدید و کمبود و اصلا نبود جای پارک در 
برخی مناطق مواجه شده اید؛ مناطقی که اتفاقا نامشان با برخی 
چهره ها و اشخاص به واسطه محل کارشان، گره خورده؛  ترافیک 
شدیدی دارند اما فکری به حال جای پارکشان نشده و نمی شود؛ 
فقط  وقت  شهروندانی که در آن مناطق گرفتار شده اند روز 
به روز برای پیدا کردن جای پارک، بیشتر هدر می رود.  زهرا 
صدراعظم نوری، عضو شورای شهر تهران در پنجمین دوره 
آن یعنی دوره گذشته است. این سوال ها را از او می پرسیم که 
چرا اینقدر جای پارک در تهران کم و به یک معضل شهری بدل 
شده است؟ اینکه نبود جای پارک به گفته آقامیری، تا چه حد 
بر ترافیک و آلودگی هوا و محیط زیست شهر تاثیر دارد و اولویت 

اقدام برای رفع این مشکلات چیست؟

   به زیرساخت ها توجه نکردید
توسعه شهر تهران، موزون و متعادل نبوده به این معنا که توسعه 
یک شهر باید در ابعاد مختلف رخ دهد و متناسب با ظرفیت هایی 
که شهر دارد این توسعه انجام بگیرد؛  این گفته زهرا صدراعظم 
نوری است؛ او نخستین شهردار زن در کشور و در منطقه 7 تهران 
بوده، معتقد است که »هر شهر ظرفیت هایی از لحاظ نیروی 
انسانی، فعالیت های اقتصادی، اجتماعی و سایر فعالیت ها وجود 
دارد؛ از آنجا که توسعه شهر تهران بیشتر جنبه فیزیکی داشته و 
ساخت و ساز بوده و به زیرساخت ها توجه نشده امروز با این معضل 
مواجه هستیم که در مناطقی که اصلا شرایط لازم را ندارد، ساخت 
برج های بلند و مرتفع انجام می شود و زیرساخت های لازم برای آن 
برج ها تدارک دیده نشده یا به عبارتی مجتمع های بزرگ تجاری، 
مال هایی که در سطح شهر هستند و مجتمع های بزرگ اداری و 
مسکونی به صورت بیش از اندازه و خارج از رویه و استاندارد در 
حال توسعه هستند به این دلیل که منابع اداره شهر از این طریق 

تامین می شود.«
این عضو پیشین شورای شهر تهران ادامه می دهد: »مادامی 
که منابع وابسته به این ساخت و ساز بی رویه باشد بدون اینکه 
توجهی شود که بعدها چه مشکلاتی برای شهر و شهروندان 
ایجاد می شود، بارگذاری ادامه خواهد داشت و خرده مشکلات 
و ابرمشکلات شهر هم ادامه دار خواهند بود و به گره بازنکردنی 
محکم تری بدل خواهند شد؛ حالا در برخی مناطق که با ساخت 
و ساز درآمد بیشتری به دست می آید، بارگذاری و ساخت و ساز 

بیشتر انجام می شود و در برخی مناطق کمتر.«
   ساخت و سازهاى بی رویه در مناطق شمالی و مرکزى 

تهران 
به گفته صدراعظم نوری »ما شاهد این هستیم که در مناطق 
شمالی و مناطق مرکزی، این ساخت و سازها به خصوص ساخت 
و سازهای تجاری و اداری صورت گرفته و طبیعی است با هر 
متر بنای تجاری، متقاضیان خرید آن محصول و کالا و فعالیت 
هم به سمت آن حرکت خواهند کرد و آمدن یک شهروند برای 
گرفتن خدمات یعنی استفاده از خودرو یا نوعی وسیله نقلیه 
برای رسیدن به مقصد و همان طور که گفتم اگر زیرساخت های 
لازم انجام نشود یعنی وسایل حمل و نقل عمومی به میزان لازم 
و کافی برای دسترسی شهروندان وجود نداشته باشد و اگر 
پارکینگ های کافی هم وجود نداشته باشد، معضلی بزرگ به 

وجود می آید که شهر را بند خواهد آورد.«
   بلندمدت نگاه کنید؛ به آینده تهران فکر کنید

به گفته این کارشناس مسائل شهری »باید بلندمدت تر نگاه 
کرد. باید به آینده تهران فکر کرد. باید از مسئولان پرسید که مگر 
این شهر چقدر ظرفیت دارد و مگر می شود در این شهر بدون برنامه 

ریزی بارگذاری کرد و ظرفیت شهر چقدر می تواند این حجم زیاد 
ساخت و ساز را تحمل کند؛ ساخت و سازی که به هر حال تاثیرات 
محیط زیستی خود را بر شهر خواهد داشت هم از بعد آلودگی هوا، 
آلودگی خاک، آلودگی صوتی و هم از لحاظ تامین منابعی مثل 
منابع آب.« او بر این نکته تاکید می کند که »این نوع ساخت و 
سازهای گسترده حتما مشکلات تامین منابع آبی را هم به همراه 

خواهد داشت.«
اما همان طور که در این گفت وگو ذکر شد،  پارکینگ برای شهر 
تهران، به اندازه نیازش تامین نیست؛ صدراعظم نوری دلیلش 
را این می داند که »اگر یک واحد مسکونی بود یا اگر یک واحد 
تجاری یا اداری بود به نسبت آن یک واحد، نیاز به پارکینگ 
داشت و امروز آن یک واحد تبدیل شده به بیست واحد؛ به 5۰ 
واحد و متناسب با آن افزایش واحد، یا پارکینگ هایش تامین 
نشده و یا اینکه چون نوع فعالیت، مخاطب بیشتری را به همراه 
دارد، بر اساس نیاز مخاطبین و مشتری ها، پارکینگ های لازم 
تامین نشده؛ طبیعی است که مشکلاتی هم به دنبال خواهد 

داشت.«
   کمبود بودجه دارند که پارکینگ نمی سارند؟

از این عضو پیشین شورای شهر تهران، می پرسیم که چرا 
ساختن پارکینگ با این کندی و به تعداد کم صورت می گیرد و آیا 
مشکل خاصی در ساخت پارکینگ وجود دارد؟ او می گوید: »هر 
چقدر که فعالیت ها شکل جدیدی پیدا می کند و تغییراتی ایجاد 
می شود، نیازها هم بیشتر می شود؛ ساخت یک مجتمع تجاری 
یا اداری یا حتی فرض کنید یک بیمارستان اگر در یک جای 

مناسبی ساخته نشود نیازها را تامین نمی کند«
او ادامه می دهد که »اگر زیرساخت ها فراهم نشود، اگر به اندازه 
خود ساخت و سازی که انجام گرفته پارکینگ تامین نشود، 
دسترسی های مناسب نباشد و امکان پارک عمومی وجود نداشته 
باشد، هر مراجعه کننده خود معضلی برای سایر شهروندان، سکنه 
و کارکنان منطقه ایجاد می کند. حال در برخی از نقاط به دلیل 
نبود زمین یا مسائلی که وجود دارد امکان اینکه بتوانند پارکینگ 
بسازند یا در سطح، پارکینگ بسازند وجود ندارد یا حتی ساخت 
پارکینگ طبقاتی هم به دلیل کمبود جا شاید امکان ساخت 
نداشته باشد و در اینجا باید پارکینگ های مکانیزه ساخته شود و 

از انواع روش ها استفاده کرد تا نیاز مخاطب را تامین کند.«
   پارکینگ سودآور نیست

صدراعظم نوری در نهایت اظهار تاسف می کند که کمتر از 
ساخت پارکینگ استقبال می شود و شاید به آن اندازه که یک 
مجموعه اداری تجاری یا مسکونی می تواند درآمد ایجاد کند و سود 
کافی داشته باشد، یک مجموعه پارکینگ شاید نتواند آن درآمد 
را برای فرد سرمایه گذار ایجاد کند؛ طبیعی است که از این کار 
استقبال نشود اما زمانی که شهرداری و شهرداری ها مجوز ساخت 
و ساز می دهند باید تمام پارکینگ های لازم تامین شود و اگر آن 
شرایط را ندارند، میزان بارگذاری کاهش پیدا کند.« این عضو 
پیشین شورای شهر تهران معتقد است که »خود مدیران شهری 
باید در نقاط مختلف شهر فضای لازم و کافی را شناسایی کرده و 
سرمایه گذار را تشویق کنند یا خودشان سرمایه گذاری کرده یا با 
بخش خصوصی برای ساخت پارکینگ مشارکت کنند که بتوانند 

نیاز شهر را تامین کنند.«
به خبر اول برمی گردیم و شما که شاید همین الان که در حال 
شنیدن یا مطالعه این مطلب هستید، در حال پیدا کردن جای 
پارک هم باشید؛ به نظر باید یا بیشتر و کمی طولانی تر از بیست 
دقیقه دور بزنید یا همین جا پارک کنید و عطای اتومبیل شخصی 

سوار شدن را به لقایش ببخشید... 
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روی خط آرمان ملى

کمبود ۱8۰۰ نیروی اورژانس
 در تهران

محمد اسماعیل توکلی، رئیس اورژانس تهران 
در گفت وگو با ایلنا درباره جذب نیروهای جدید 
در اورژانس تهران گفت: در استخدام هایی که 
قرار است در وزارت بهداشت اتفاق بیفتد، 35۰۰ 
سهمیه به اورژانس کشور تعلق پیدا کرده است 
که از این تعداد 3۰۰ نیرو به اورژانس تهران اضافه 
خواهد شد. او با اشاره به کمبود نیرو در اورژانس 
تهران ادامه داد: اضافه شدن این تعداد نیرو اگرچه 
که اتفاق خوبی است اما پاسخگوی نیاز ما نیست. 
در حال حاضر ۱8۰۰ نیرو برای کلانشهر تهران 
کمبود داریم. همکاران ما در برخی از پایگاه ها در 
طول ۲۴ ساعت بیش از ۲۰ ماموریت می روند. 
متوسط زمان هر ماموریت نیز 8۰ دقیقه است. 

فشار زیاد کاری روی همکاران ماست.

۲.5 میلیارد دلار 
لوازم آرایشی قاچاق 

رئیس انجمن واردکنندگان فرآورده های 
بهداشتی، آرایشی و عطریات ایران با بیان اینکه 
عمده لوازم آرایشی مخصوص چشم در بازار که 
برند هستند، یا از طریق قاچاق وارد کشور شده اند 
یا تقلبی هستند، گفت: برآورد می شود دو تا ۲.5 
میلیارد دلار لوازم آرایشی و بهداشتی قاچاق در 
بازار ایران وجود دارد. محمدرضا بحیرائی با بیان 
اینکه بحث برندینگ در صنعت آرایشی و بهداشتی 
اهمیت زیادی دارد، اظهار کرد: برای مثال افرادی 
که از برند خاصی استفاده می کنند، حتی اگر 
با مهندسی معکوس آن مشابه نمونه خارجی، 
داخلی سازی شود، مصرف کننده همچنان دنبال 
همان برند است. او با بیان اینکه در حال حاضر تنوع 
صنعت آرایشی و بهداشتی در ایران به اندازه کافی 
نیست، تصریح کرد: تولید فعلی صنعت آرایشی 
و بهداشتی بر اساس مهندسی معکوس روی 
برندهای گذشته انجام می شود و رقابت خاصی 
هم با برندهای به نام دنیا ندارند که این موضوع 
ممکن است در آینده منجر به افت کیفیت تولید 
داخل شود. او افزود: برخی فروشندگان می گویند 
جنس شان درجه دو است که این موضوع درست 

نیست و این کالاها معمولا تقلبی هستند.
 

هفته آینده هوای کشور
 گرم تر می شود

به گزارش ایلنا، براساس تحلیل نقشه ها و 
آینده نگری سازمان هواشناسی طی 3 روز آینده 
در اکثر مناطق کشور جو آرام و پایداری همراه 
با روند افزایش نسبی دما حاکم است. سازمان 
هواشناسی توصیه کرده است که با توجه به 
افزایش شدت تابش اشعه فرابنفش خورشید در 
روزهای گرم سال، بهتر است که شهروندان بین 
ساعات ۱۰ تا ۱۶ در معرض نور مستقیم خورشید 
قرار نگیرند، از ترددهای غیرضروری خودداری 
کنند و حتی الامکان از پوشش های مناسب و 

عینک آفتابی استفاده کنند.

هشدار هواشناسی به ۶ استان 
برای آبگرفتگی  معابر

سازمان هواشناسی نسبت به رگبار باران و 
احتمال آبگرفتگی معابر در ۶ استان و همچنین 
وزش باد شدید و خیزش گردوخاک در 7 استان 
هشدار داد. در اثر این مخاطره جوی احتمال 
آبگرفتگی معابر، احتمال جاری شدن روان  آب، 
احتمال طغیان رودخانه های فصلی، وزش باد، 
در نواحی مستعد خیزش گردوخاک، احتمال 
خسارت به سازه های موقت از جمله بنرها، 
داربست ها و تابلوهای تبلیغاتی، احتمال شکستن 
درختان کهنسال و احتمال خسارت به محصولات 
کشاورزی پیش بینی می شود. سازمان هواشناسی 
برای کاهش آسیب ها و مخاطرات ناشی از این 
شرایط جوی احتیاط و اجتناب از تردد، توقف و 
اتراق در حاشیه و بستر رودخانه ها و مسیل ها، 
احتیاط در سفرهای برون شهری به ویژه در عبور 
از اطراف رودخانه ها، احتیاط در فعالیت های 
آمادگی  عشایر،  جابه جایی  و  کوهنوردی 
دستگاه های اجرایی و امدادی و پاکسازی دهانه 
پل ها، لایروبی کانال ها و آب روها و محدودیت 
در فعالیت های کشاورزی را توصیه می کند. این 
شرایط جوی در جنوب و شرق خراسان رضوی، 
خراسان جنوبی، شمال سیستان و بلوچستان، 
شنبه در جنوب خراسان رضوی، شرق کرمان 
و یکشنبه در جنوب خراسان رضوی، جنوب 
سمنان، فارس، شمال شرق و غرب کرمان، غرب 

یزد و جنوب خراسان رضوی پیش بینی می شود.

کمک کنید
علی سلاجقه  رئیس سازمان محیط زیست 
با بیان اینکه دریاچه ارومیه متاسفانه وضعیت 
مناسبی ندارد، گفت: از مردم برای احیای دریاچه 
کمک می خواهیم . سلاجقه  در جریان سفر یک 
روزه به ارومیه در جلسه بررسی وضعیت زیست 
محیطی پارک ملی دریاچه ارومیه  با اشاره به 
وضعیت دریاچه اظهار کرد: مساله این دریاچه یک  
موضوع بین المللی است. او با بیان اینکه مباحث 
سخت افزاری در راستای احیای دریاچه ارومیه به 
اتمام رسیده است، افزود: به فاز نرم  افزاری رسیده ایم 
و باید به سمت طرح الگوی کشت پیشرفته در 
حوضه دریاچه پیش رفت. سلاجقه با اشاره به در 
پیش بودن فصل پاییز گفت: امیدواریم در پاییز 
با بارش خوب، وضعیت دریاچه ارومیه تغییر 
کند البته مدیریت آب های بارشی و موجود یکی 

از اولویت های حوضه آبریز دریاچه ارومیه است. 

  یک عضو فعلی شوراى شهر گفته 
تهران یک و نیم میلیون جاى پارک 
کم دارد و تهرانی ها متوسط 20 دقیقه 
براى پیدا کردنش دور می زنند

  وقتی بدون توجه به ظرفیت هاى شــهر ساخت و ساز کرده و 
تنها به کســب درآمد از محل بارگذارى می اندیشید؛ جاى پارک 

که هیچ، شهر را بند می آورید

معاون شهردار تهران:
به دلیل کیفیت پایین حمل ونقل عمومی مردم

 از تاکسی های اینترنتی استفاده می کنند
معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری 
تهران با اشاره به اینکه مردم به خاطر عدم 
نوسازی ناوگان اتوبوسرانی و تاکسیرانی، 
کمبود وسایل نقلیه عمومی و پایین  بودن 
کیفیت خدمات ناوگان، ناچار می شوند با 
صرف هزینه بیشتر، از تاکسی های اینترنتی 
استفاده کنند، گفته: در مورد پارکینگ های 
عمومی نیز پایین بودن نرخ پارکینگ ، منجر 
به وقوع تخلفات متعدد از سوی متولیان آنها 
و عدم رغبت به توسعه این گونه پارکینگ ها 

می شود.
به گزارش روابط عمومی و امور بین الملل 
معاونت حمل و نقل و ترافیک شهرداری 
ساماندهی  به  بهرامی  جلال  تهران، 
موتورسیکلت ها هم اشاره کرده و با بیان 
اینکه دلسوزی برای موتورسواران، باعث 
جلوگیری از ساماندهی و انضباط  بخشی 
به انبوه موتورسیکلت ها شده، ادامه داده 
که این دلسوزی نتیجه اش، علاوه بر تشدید 

آلودگی هوا، نقض ایمنی و سلب آرامش 
شهروندان، منجر به وقوع تصادفات عدیده 
شده. او تصریح کرده: اتفاقا در جریان این 
تصادفات، خود موتورسواران بیشتر از 
دیگران، ضربه می خورند و صدمه می بینند. 
به گفته او »برقی کردن موتورسیکلت ها 
از طریق جایگزینی موتورهای موجود با 
موتورهای برقی، را مورد تأکید قرار داد 
منظور،  این  برای  کرد:  خاطرنشان  و 

هماهنگی های لازم با وزارت صمت و وزارت 
نیرو انجام شده است و به دنبال خرید 
موتورسیکلت های برقی هستیم و اعتقاد 
داریم تا زمانی که نتوانیم موتورهای کار را 
برقی کنیم، ساماندهی و انضباط  بخشی به 
سایر موتورها کار آسان و ساده ای نخواهد 

بود.«
بر  تأکید  با  معاون شهردار همچنین 
اهمیت خط  کشی معابر و لزوم استفاده از 

رنگ های باکیفیت و استاندارد به این منظور، 
از عدم تمرکز مدیریت و تجمیع مسئولیت  
در نگه داشت معابر شهر به عنوان یک معضل 
نام برده و گفته: همه ابزارها و تجهیزات 
موجود در معابر مثل تابلو، چراغ راهنمایی، 
جدول، پل، گاردریل، ایستگاه اتوبوس، خط  
کشی، آسفالت و ... در دست یک نهاد نیست 
و هر کدام از این  موارد، متولی خاص خود را 
دارد که این پراکندگی مسئولیت، برای اداره 

صحیح شهر مضر است. 
او با بیان این که برای ارتقا و بهبود 
سطح خدمات رسانی به مردم، معابر باید 
یک متولی داشته باشند تا از پراکندگی  و 
آشفتگی  در امور جلوگیری شود، افزوده: به 
این منظور، تلاش می کنیم تا با هماهنگی 
معاونت  فنی و عمرانی و معاونت خدمات 
شهری شهرداری تهران، اقدام لازم را برای 
انتخاب یک پیمانکار واحد برای نگهداری 

هر بزرگراه پایتخت انجام دهیم.

زهرا صدراعظم نورى، در گفت وگو با »آرمان ملی«:

﹩ ز︨︣︀خت ︨︀ختــن︋ 
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سرقت سیستم های صوتی خودرو 
فرمانده انتظامی شهرستان مشهد از دستگیری ۲ متهم 
به 3۲ فقره سرقت سیستم صوتی خودروها با هوشیاری 
ماموران کلانتری آبکوه مشهد خبر داد. سرهنگ احمد 
نگهبان گفت: ماموران دایره تجسس کلانتری آبکوه هنگام 
گشت زنی در تقاطع بلوار خیام و توس به ۲ جوان موتورسوار 
که سیستم صوتی خودرو با خود حمل می کردند، مظنون 
شدند. وی افزود: با دستور ایست پلیس متهمان با سرعت 
از محل متواری شدند که با سرعت عمل ماموران انتظامی 
پس از طی مسافتی دستگیر و در این رابطه 3 دستگاه باند، 
۲ دستگاه آمپ، ۴ ساب و یکدستگاه بمب باکس مسروقه به 
همراه ابزارآلات سرقت از آنان کشف شد. این مقام انتظامی 
تصریح کرد: متهمان در مواجهه با ادله و مستندات پلیس 
به 3۲ فقره سرقت سیستم های صوتی خودروهای فاقد 
تجهیزات ایمنی در سطح شهر مشهد و فروش آن ها به یک 
مالخر در محدوده خیابان گاز اعتراف کرد. سرهنگ نگهبان 
اظهار داشت: در ادامه این عملیات مالخر موردنظر نیز توسط 
پلیس دستگیر و در بازرسی از مخفیگاهش ۲5 دستگاه انواع 
باند مسروقه خودرو کشف شد. فرمانده انتظامی مشهد 
خاطرنشان کرد: تحقیقات از متهمان برای کشف دیگر 

جرائم احتمالی ادامه دارد.

دستگیری سارقان موتورسیکلت
سرکلانتر هشتم پلیس پیشگیری تهران، از دستگیری 
۲ سارق موتورسیکلت هنگام پرسه زنی با موتورسیکلت 
مسروقه خبر داد. سرهنگ عبدالرضا محمدی اظهار کرد: 
ششم مردادماه در راستای اجرای طرح ارتقای امنیت 
اجتماعی مأموران کلانتری ۱۱۲ ابوسعید در محدوده 
خیابان ولیعصر)عج( تهران در حال گشت زنی بودند که 
به راکب و ترک نشین یکدستگاه موتورسیکلت فاقد پلاک 
مشکوک شدند و تحقیقات ابتدایی را آغاز کردند. وی افزود: 
همین سرنخ کافی بود تا دستور ایست وسیله نقلیه مذکور 
صادر شود که متهمان به محض رؤیت مأموران بدون توجه 
به دستور ایست به طرز خطرناکی متواری شدند و مأموران 
با ایجاد طرح مهار وسیله نقلیه مذکور را متوقف کردند و 
موفق به دستگیری موتور سواران موتورسیکلت شدند. 
سرکلانتر هشتم پلیس پیشگیری تهران خاطرنشان کرد: 
متهمان 3۰ و ۴۲ ساله به سرقت موتورسیکلت اقرار و با 
تشکیل پرونده جهت سیر مراحل قانونی تحویل مراجع 

قضائی شدند.

کــوتــاه

فروشنده موادمخدر دستگیر شد
فرمانده انتظامی شهرری از دستگیری 
فروشنده موادمخدر که اقدام به توزیع انواع 
مواد در محدوده باقرشهر می کرد، خبر داد و 
گفت: از متهم حدود یک کیلوگرم مواد مخدر 
از نوع تریاک کشف شد. سرهنگ محمدقاسم 
طرهانی بیان داشت: در راستای مطالبات 
مردمی و دریافت خبری در هفته اخیر مبنی 
بر اینکه فردی با هویت معلوم با یکدستگاه 
خودرو اقدام به فروش موادمخدر در محدوده 
باقرشهر می کرد موضوع به صورت ویژه در 
دستور کار کلانتری ۱75 شهرستان قرار 
گرفت. وی افزود: با انجام کارهای دقیق 
اطلاعاتی و استفاده از شگردهای خاص 
پلیسی زمان و محل فعالیت خرده فروش 
شناسایی و در همین ارتباط پس از انجام 
هماهنگی های لازم تیمی از مأموران به محل 
اعزام شدند و متهم را در یک عملیات ضربتی و 
غافلگیرانه در حالی که قصد فروش موادمخدر 
داشت دستگیر کردند. فرمانده انتظامی 
شهرری در ادامه ابراز داشت: در بازدید از 
خودروی متهم و متعاقب آن بازدید از مخفیگاه 
متهم یک کیلوگرم موادمخدر از نوع تریاک 
و یک عدد ترازو کشف که به همراه متهم به 
کلانتری انتقال داده شد. سرهنگ طرهانی در 
پایان با بیان اینکه متهم پس از تشکیل پرونده 
و پایان تحقیقات تحویل مراجع قضائی شد، 
افزود: توجه به اقدامات شوم سوداگران مرگ 
نیاز است خانواده ها سطح آگاهی و دانش خود 
را نسبت به آسیب های موادمخدر بالا برده و 
به منظور حفظ فرزندان خود از معضل اعتیاد 
همواره در افزایش اطلاعات خود در زمینه 

موادمخدر تلاش کنند.

سارق مامورنما به دام افتاد 
رئیس کل دادگستری خوزستان گفت: 
یک سارق مامورنما در شهرستان حمیدیه 
بازداشت شد. علی دهقانی بیان کرد: فردی 
که با ادعای هویت مامور نیروی انتظامی 
وارد منزل یکی از شهروندان سوسنگرد شده 
و اموال آن ها را سرقت کرده بود با پیگیری 
قضائی شناسایی و سرانجام در شهرستان 
حمیدیه دستگیر شد. وی اظهارکرد: این فرد 
با معرفی خود به عنوان مامور اداره اطلاعات و 
به صورت مسلح به همراه 3. نفر دیگر وارد یک 
خانه شد و گاوصندوق و طلاجات را به سرقت 
برد. دهقانی با بیان اینکه هرگونه جعل عنوان 
طبق قانون مجازات اسلامی جرم محسوب 
شده و پیگرد قانونی دارد، اظهار کرد: متهم 
به اتهام معرفی خود به عنوان مامور اطلاعات، 
حمل اسلحه غیرمجاز کلت و سرقت تفهیم 

اتهام و روانه زندان شد.

رئیس پلیس آگاهی پایتخت از دستگیری 
فردی که با همدستی برادرش اقدام به قتل 
پسردایی خود کرده بود، خبر داد. سردار علی 
ولیپور گودرزی گفت: در تاریخ پنجم بهمن 
ماه سال ۱39۶ وقوع یک فقره قتل در محله 
افسریه، بین خیابان های ۱5 متری اول و دوم 
به مرکز فوریت های پلیسی ۱۱۰ اعلام شد 
که درپی آن بلافاصله ماموران در محل حاضر 
شدند. وی با اشاره به نتایج بررسی های اولیه 
ماموران در محل بیان داشت: در بررسی های 
اولیه ماموران مشخص شد که دو نفر از اتباع 
کشور افغانستان به اسامی معلوم با دو نفر از 
هموطنان خود به نام های مشخص درگیر 
شده اند که در اثر این درگیری و واردشدن 
به شدت دچار  اول  نفر  ضربات چاقو، دو 
مصدومیت شده و به بیمارستان منتقل شدند. 
رئیس پلیس آگاهی تهران بزرگ با بیان اینکه 
یکی از افراد مجروح و طرفین نزاع، چند روز 
بعد از بیمارستان مرخص شد، افزود: نفر دوم 
اما به رغم انجام تمام اقدامات پزشکی و درمانی 
به دلیل شدت آسیب دیدگی فوت کرد. درهمین 
راستا نیز اکیپ بررسی صحنه قتل پلیس 
آگاهی تهران بزرگ در معیت تیم بررسی 
صحنه مرکز تشخیص هویت، بازپرس ویژه 
قتل و پزشکی قانونی رسیدگی به موضوع را 
در دستورکار خود قرار دادند. وی با بیان اینکه 
با توجه به حساسیت بالای موضوع، کارآگاهان 
رسیدگی به آن را به طور ویژه در دستورکار قرار 
دادند، گفت: در مراحل اولیه، تحقیقات میدانی 
برای شناسایی پاتوق ها، محل های سکونت و 

مخفیگاه متهمان و بستگان آنها در صحنه جرم 
انجام و مشخص شد، هر دو متهم پس از ارتکاب 
قتل از صحنه متواری و به صورت غیرمجاز به 
کشور افغانستان متواریث شده اند. در همین 
راستا نیز برای جلب متهمان اقدامات پیگیرانه 
از طریق پلیس اینترپل انجام گرفت که در ادامه 
به دلیل تغییر نظام سیاسی افغانستان نتیجه ای 
به دست نیامد و عملا پرونده راکد ماند. ولیپور 
گودرزی ادامه داد: تحقیقات در این خصوص 
ادامه داشت تا اینکه اخیرا و در اجرای دستورات 
مؤکد سلسله مراتب فرماندهی مبنی بر کشف 
پرونده های معوقه سرنخ دار، پرونده موصوف 
مجددا در جریان افتاد. در ابتدا با جمع آوری 
اطلاعات از منابع و مخبران، کلیه بستگان و 

مرتبطان متهمان مذکور و منتسبان فرد مقتول 
در تهران شناسایی شدند. همچنین ماموران 
مطلع شدند که به تازگی یکی از دو متهم فراری، 
به صورت غی مجاز وارد کشور شده و در منزل 
خواهرش واقع در شهر اصفهان سکونت دارد. 
رئیس پلیس آگاهی تهران بزرگ ادامه داد: پس 
از اطمینان یافتن از اخبار واصله درخصوص 
محل سکونت، شغل و بستگان متهم، نیابت 
قضائی در تاریخ 3۰ تیرماه امسال دریافت و 
گروهی از کارآگاهان مجرب اداره ۱۰ پلیس 
آگاهی به شهر اصفهان اعزا شدند. تیم اعزامی 
پس هماهنگی با پلیس آگاهی اصفهان و انجام 
تحقیقات نامحسوس محلی در نهایت محل کار 
متهم را در یک کارگاه ساختمانی در محدوده 

محمدآباد شهرضا شناسایی کردند. وی با بیان 
اینکه با صاحب کارگاه هماهنگی های لازم 
انجام و محل تحت نظر قرار گرفت، تصریح کرد: 
ماموران در جریان عملیاتی ضربتی و غافلگیرانه 
متهم را پس از گذشت بیش از پنج سال از 
ارتکاب قتل دستگیر و به مقر انتظامی منتقل 
کردند. این فرد در مقر انتظامی تحت بازجویی 
قرار گرفت که در جریان آن ابتدا از آنچه که 
رخ داده، اظهار بی اطلاعی کرد، او سپس منکر 
شرکت در درگیری منجر به قتل شد اما در 
نهایت مقاومتش شکسته شده و به جرم خود 
اعتراف کرد. ولیپور گودرزی اضافه کرد: این 
فرد در اعترافاتش گفت که مقتول پسردایی اش 
بوده و از مدت ها قبل بر سر موضوعات قومی 
و طایفه ای با هم اختلاف داشتند، تا اینکه در 
شب واقعه و به دنبال درگیری که میان مقتول 
و برادر متهم به قتل پیش آمد، درگیری میان 
آنان نیز بالا گرفته و منجر شده تا متهم چندین 
ضربه را با چاقو به پسردایی خود وارد کند. دو 
متهم که برادر هستند در ادامه اقدام به فرار 
از محل کرده و در حین فرار چاقوهایشان 
را دور انداختند و پس از مدتی نیز به صورت 
غیرمجاز به افغانستان رفتند. رئیس پلیس 
آگاهی تهران بزرگ افزود: همدست دیگر این 
فرد همچنان در افغانستان است و تحقیقات و 
برای دستگیری وی در حال انجام است. در 
ادامه نیز با اقرار صریح متهم به بزه ارتکابی و با 
دستور بازپرس شعبه دهم دادسرای امورجنایی 
تهران، متهم به همراه پرونده متشکه برای ادامه 

روند رسیدگی به جرم روانه دادسرا شد.

﹩︀ل﹥ ق︀تل پس︣ دا پ︀︀ن ف︣ار ۵︨ 

جهــان
حریق ویرانگر در هاوایی  

درحالی که تصاویر هوایی حاکی از ویرانی گسترده ناشی  
از آتش سوزی های جنگلی اخیر در شهر »لاهاینا« در یکی از 
جزایر هاوایی است، مقام ها می گویند که آمار کشته شدگان 
در این ناحیه به 53 نفر رسیده و احتمالا بیشتر خواهد شد. 
آتش سوزی روزهای اخیر در لاهاینا ابتدا از علفزارهای 
طبیعی شروع شد اما وضعیت به سرعت به وخامت گرایید 
و چنان شد که شماری از ساکنان شهر برای فرار از آتش 
وارد دریا شدند. لاهاینا، یک شهر توریستی در ساحل غربی 
جزیره »مائویی« است که حالا خیابان های آن تا لبه اقیانوس 
سوخته است. رسانه های آمریکایی گزارش می دهند که 
آتش سوزی های طبیعی در هاوایی در سال های اخیر بیشتر و 
بیشتر شده و حالا یک شهر کوچک را تقریبا با خاک یکسان 
کرده است. آمار کشته ها تا پیش از این 3۶ نفر بود اما دولت 
محلی مائویی در بیانیه ای گفت که مرگ ۱7 نفر دیگر تا 
پایان روز پنجشنبه تایید شده است. هزاران نفر دیگر هم 
مجبور به فرار شده اند. جاش گرین، فرماندار هاوایی، پیش تر 
در اشاره به سونامی سال ۱9۶۰ که باعث مرگ ۶۱ نفر شد، 
گفته بود: ما برای سال های طولانی شاهد چنین مرگ و 
میر گسترده ای نبوده ایم. او گفته است که آمار تلفات این 
آتش سوزی ها احتمالا از ۶۱ نفر بالاتر خواهد رفت. وی افزود: 
تاکنون ۱7۰۰ ساختمان نابود شده، بیش از ۲۰۰۰ نفر شب 
را در پناهگاه گذرانده اند و ۱۱ هزار نفر در مائویی هنوز برق 
ندارند. این بدترین آتش سوزی از نظر تعداد کشته ها در 
آمریکا بعد از آتش سوزی معروف به کمپ در سال ۲۰۱8 
در شمال کالیفرنیاست که باعث مرگ 85 در شهر پارادایس 
شد. مقام ها می گویند که آتش سوزی های مائویی از جمله 
آتشی که لاهاینا را ویران کرد اکنون عمدتا مهار شده است و 
عملیات جست وجو و امداد با کمک 3۰ پرسنل ارتش آمریکا 

در جریان است.

رئیس پلیس پیشگیری تهران بزرگ از دستگیری ۲ مرد 
جوان که اقدام به زورگیری از دست کم 3۰ نفر از زنان سالخورده 
در جنوب تهران کرده بودند، خبر داد. سردار محمد معظمی 
گودرزی گفت: ماموران عملیات کلانتری ۱۱۱ هفت چنار 
درحال گشت زنی در محدوده خیابان باقری تهران بودند که 
به ۲ مرد جوان که به صورت پیاده در حال زاغ زنی از افراد 
گذری بودند، مشکوک شده و رفتار آنان را به شکل نامحسوس 
تحت نظر قرار دادند. دقایقی بعد این ۲ نفر به سمت زن 
میانسالی حمله ور شده و با تهدید سلاح اقدام به زورگیری 
تلفن همراه وی کرده و به سرعت از محل متواری شدند. وی با 
بیان اینکه تعقیب و گریز میان ماموران پلیس و ۲ متهم آغاز 

شد، بیان داشت: در ادامه با اجرای طرح مهار و اعلام مشخصات 
متهمان به سایر گشت های انتظامی هر دو متهم در یک عملیات 
منسجم و پلیسی دستگیر و در بررسی های بیشتر از متهمان 
یک پنجه بوکس و شوکر نظامی و دو عدد باتوم تاشو و یک قبضه 
سلاح سرد و همچنین یکدستگاه تلفن همراه کشف و ضبط شد. 
رئیس پلیس پیشگیری تهران بزرگ با اشاره به انتقال متهمان 
به مقر انتظامی و انجام بازجویی از آنان، گفت: دو متهم که ۲۱ 
سال سن داشتند در تحقیقات اولیه به 3۰ فقره زورگیری مشابه 
با همکاری یکدیگر اعتراف کردند. آنان همچنین معترف شدند 
که سوژه های خود را از میان زنان سالخورده انتخاب می کردند 
تا مقاومت کمتری در برابرشان داشته باشند. وی با بیان اینکه 

ماموران برای شناسایی و دستگیری مالخر این افراد نیز وارد 
عمل شدند، افزود: دو متهم در اعترافات خود گفتند که پس از 
سرقت و زورگیری تلفن همراه اموال مسروقه را به فرد معینی 
فروخته اند که این فرد نیز از سوی ماموران مورد شناسایی قرار 
گرفت. معظمی گودرزی با بیان اینکه هر دو متهم دارای سابقه 
حبس به دلیل سرقت و زورگیری بودند، ادامه داد: تاکنون ۱5 
شاکی که اکثر آنها از زنان مسن بودند، نسبت به شناسایی 
دو زورگیر اقدام کرده اند و تحقیقات برای شناسایی دیگر 
مالباختگان نیز ادامه دارد. به گفته رئیس پلیس پیشگیری 
تهران بزرگ برای دو متهم  پرونده های جداگانه تشکیل شد 

و آنان برای ادامه روند رسیدگی به جرم روانه دادسرا شدند.

زورگیری  از ۳۰  زن  سالخورده 

فرمانده مرزبانی فراجا از انهدام باند بزرگ قاچاق موادمخدر و کشف ۴۱۰۰ کیلوگرم تریاک و 
حشیش در مرزهای جنوب شرق کشور خبر داد. سردار احمدعلی گودرزی گفت: با انجام اقدامات فنی و 
اطلاعاتی، مرزبانان استان سیستان و بلوچستان از فعالیت باند بزرگ قاچاق موادمخدر در مناطق مرزی 
این استان مطلع شده و رسیدگی به موضوع را در دستورکار خود قرار دادند. وی با بیان اینکه مرزبانان با 
اطمینان از صحت گزارش های دریافتی، اجرای عملیات برنامه ریزی شده و هدفمند برای انهدام این باند 
را کلید زدند، بیان داشت: سرانجام پس از چند شبانه روز کار اطلاعاتی و شناسایی محل تردد احتمالی 
قاچاقچیان، مرزبانان استان سیستان وبلوچستان با هدایت عملیاتی و پشتیبانی اطلاعاتی، نسبت به 
کنترل و انسداد مسیرهای تردد اعضای این باند اقدام کردنه و با انجام عملیاتی هدفمند و سریع، موفق به 
زمین گیر کردن قاچاقچیان شدند. فرمانده مرزبانی فراجا با بیان اینکه قاچاقچیان قصد داشتند به وسیله 
چند دستگاه خودرو محموله مواد افیونی را به عمق کشور انتقال دهند، افزود: این افراد هنگامی که در 
کمین مرزداران گرفتار شدند اقدام به تیراندازی به سمت مرزبانان کردند که با توجه به موضع گیری 
مناسب و اتخاذ تاکتیک های عملیاتی دقیق و حجم سنگین آتش مرزداران، توان رویارویی با آنان را 
نداشته و از محل به سمت کشور مقابل متواری شدند. گودرزی گفت: مرزبانان پس از ساعتی درگیری 
سنگین با سوداگران مرگ، در چند رشته عملیات موفق شدند ضمن توقیف هفت دستگاه وسیله نقلیه، 
مقدار چهار هزار و ۱۰۰کیلوگرم انواع موادمخدر شامل سه تن و 3۰۰ کیلوگرم مخدر تریاک و 8۰۰ 
کیلوگرم مخدر حشیش را کشف و ضبط کنند. همچنین سه قبضه سلاح از نوع کلاش و کلت کمری و 
مقادیری مهمات مربوطه و هفت دستگاه بیسیم دستی به جا مانده از سوداگران مرگ را نیز کشف کردند. 
وی با بیان اینکه تلاش برای شناسایی و دستگیری اعضای این باند ادامه دارد، بیان داشت: لازم است 
که از زحمات و تلاش مرزداران استان سیستان وبلوچستان که طلایه داران مبارزه با قاچاق موادافیونی 
در مرزهای کشور بوده و سد محکمی در برابر قاچاق موادمخدر به دیگر کشورهای جهان هم هستند، 
قدردانی کنم. سوداگران مرگ نیز باید بدانند که مرزهای ایران اسلامی به ویژه مرزهای پهناور این خطه 
از کشور، با حضور شبانه روزی مرزداران و با همکاری سایر نهادهای اطلاعاتی و امنیتی برایشان ناامن 
است. به گفته فرمانده مرزبانی فراجا مرزهای کشورمان در عین حال با حمایت های همیشگی مرزنشینان 
غیور و حضور نیروهای انتظامی و نظامی کشورمان برای زندگی و هرگونه فعالیت اقتصادی، اجتماعی، 

صنعتی و... در امنیت کامل است.

دستگیری عامل تیراندازی کشف ۴۱۰۰ کیلوگرم تریاک و حشیش 

فرمانده انتظامی شرق استان تهران از دستگیرى 
عامل تیراندازى و شرارت در کمترین زمان ممکن 
در ورامین خبر داد. سردار دلاور القاصی مهر گفت: 
مبنی  پلیسی  فوریت هاى  مرکز  اعلام  به دنبال 
بر یک مورد نزاع و درگیرى مسلحانه در یکی از 
محلات سطح شهرستان ورامین، بلافاصله مأموران 
انتظامی به محل اعزام شدند. وى با بیان اینکه 
طرفین درگیرى قبل از حضور پلیس از محل متوارى 
شدند، افزود: اقدامات تخصصی و میدانی مأموران 
پلیس اطلاعات و امنیت عمومی استان در این راستا 
آغاز شد و سرانجام با تلاش پلیس، مخفیگاه متهم 
شناسایی و در عملیاتی غافلگیرانه در کمترین زمان 
ممکن عامل تیراندازى دستگیر و یک قبضه سلاح 
شکارى نیز کشف شد. فرمانده انتظامی شرق استان 
تهران با بیان اینکه متهم انگیزه خود از این اقدام 
مجرمانه را اختلافات شخصی عنوان کرد، تصریح 
کرد: متهم پس از تشکیل پرونده به مراجع قضائی 

معرفی شد. 
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در روز خبرنگار برگزار شد 

﹀︣ ﹋︣ده  ﹥ ︀د ︀ر︨  د︡اری︋ 

  کوتاه
تسنیم: مدیر تیم فوتبال سپاهان اصفهان گفت برطرف 
شدن مشکل بازی مهاجم 33 ساله طلایی پوشان در گروی 
اصلاح قرارداد اوست. مهدی سلیمی در گفت وگو با برنامه 
»ورزشگاه«، درباره شرایط هوادار تیم فوتبال تراکتور تبریز که 
در دیدار روز پنجشنبه مقابل سپاهان اصفهان به بیمارستان 
منتقل شد، اظهار داشت: همکاران ما در گروه پزشکی، این 
هوادار را راهی بیمارستان کرده و مراقبت های ویژه ای داشتند. 
این هوادار اکنون شرایط بهتری دارد. مدیر تیم سپاهان 
اصفهان در مورد شرایط عیسی آل کثیر در جمع طلایی پوشان 
اظهار داشت: قرارداد آل کثیر براساس فرمت ابلاغی سازمان 
لیگ نبوده است و باید اصلاح شود. باید توافق دیگری میان 
این بازیکن و باشگاه سپاهان انجام شود تا سازمان لیگ، کارت 
بازی آل کثیر را صادر کند. آل کثیر در نقل وانتقالات تابستانی 
پس از جدایی از پرسپولیس، با باشگاه سپاهان قرارداد بست 
و موفق نشد در هفته اول لیگ برتر مقابل تراکتور بازی کند. 

 ایسنا: تیم فوتبال تراکتور آمار عجیبی را در تعداد گل های 
خورده خود در فصل گذشته و ابتدای فصل جدید به جا 
گذشته است. تراکتور در چارچوب حساس ترین دیدار هفته 
اول لیگ برتر فوتبال، روز پنجشنبه ۱9 مردادماه، در ورزشگاه 
نقش جهان مهمان سپاهان بود که در نهایت با نتیجه سه بر 
یک مغلوب این تیم شد. اما تراکتور پس از این بازی آمار 
عجیب و غریبی را در روند دریافت گل در فصل گذشته و 
ابتدای فصل جدید به ثبت رساند. تی تی ها، فصل گذشته در 
مجموع 3۴ گل دریافت کردند که ۱۶ گل به نیم فصل اول و 
۱8 گل به نیم فصل لیگ بیست ودوم مربوط می شد، اما نکته 
قابل توجه آنکه، تراکتور از هفته ۱۶ تا ۲9 )۱۴ بازی( فصل 
گذشته، ۱۱ گل دریافت کرده، این درحالی است که تی تی ها 
در مجموع هفته 3۰ فصل گذشته و هفته اول فصل جدید 
)دو بازی( ۱۰ گل دریافت کرده اند. آمار نزولی تراکتوری ها 
در روند حفاظت از دروازه شان، به چالشی تبدیل شده است 
که می توان پیش بینی کرد پاکو خمس در هفته های ابتدایی 

فصل جاری با این موضوع دست وپنجه نرم کند. 

بیــن المــلل
  برترین گلزن تمام دوران لیگ برتر واکنش جالبی به 
پیوستن هری کین به بایرن داشت. به گزارش گاردین، هری 
کین، مهاجم تاتنهام، پس از اینکه اسپرز پیشنهادی به ارزش 
بیش از 8۶ میلیون پوند بایرن را پذیرفت، قرار است راهی این 
تیم شود. فصل گذشته کین رکورددار گلزنی در تاتنهام شد و 
اکنون در ۴35 بازی ۲8۰ گل برای این باشگاه به ثمر رسانده 
است. او همچنین در اوایل سال جاری رکورد گلزنی تیم ملی 
انگلیس را شکست و از وین رونی پیشی گرفت. جدایی هری 
کین از اسپرز به این معنی است که رکورد گلزنی تمام دوران 
لیگ برتر که در اختیار آلن شیرر است شکسته نخواهد شد. 
کین در سه فصل کفش طلای لیگ برتر را برد اما ۴7 گل 
کمتر از آلن شیرر در لیگ برتر به ثمر رسانده است. شیرر در 
واکنش به اخباری مبنی بر اینکه کین به بایرن نزدیک است، 
به شوخی گفت که او با خوشحالی کین را به آلمان خواهد برد 
تا رکورد دیرینه اش را حفظ کند. اگر کین در مدت قرارداد 
چهار ساله خود در آلمان بماند، حداقل تا سن 3۴ سالگی به 
لیگ برتر بازنخواهد گشت و در این مرحله شانس او برای 
پیشی گرفتن از رکورد شیرر از بین خواهد رفت. آلن شیرر با 
۲۶۰ گل برای ساوتهمپتون، بلکبرن روورز و نیوکاسل یونایتد 
رکورددار بیش ترین گل زده در تاریخ لیگ برتر است و از زمان 
بازنشستگی در سال ۲۰۰۶ در صدر جدول رده بندی برترین 
گلزنان لیگ برتر بوده است. ستاره ای مانند تیری آنری، وین 
رونی و اخیراً هری کین همگی تهدید کرده اند که رکورد 
شیرر را پشت سر می گذارند اما هیچ کدام موفق به انجام این 

کار نشدند. 

شانزدهمی تیم هندبال پسران 
ایران در قهرمانی جهان

ایسنا: نوجوانان هندبال ایران در پایان 
رقابت های قهرمانی جهان، با شکست مقابل 
اسلوونی در رده شانزدهم قرار گرفتند. تیم ملی 
هندبال نوجوانان ایران در آخرین دیدار خود از 
مسابقات قهرمانی جهان مقابل اسلوونی با نتیجه 
۲۲ بر 3۰ شکست خورد و در رده شانزدهم قرار 
گرفت. تیم ملی هندبال نوجوانان ایران پس از 
۱3 سال غیبت با کسب نایب قهرمانی آسیا پا به 
مسابقات جهانی کرواسی گذاشته بود. شاگردان 
رحیمی زاده در گروه H با تیم های سوئد، جزایر 
فارو و بروندی همگروه بودند که مقابل سوئد 
مساوی کردند و برابر جزایر فارو و بروندی پیروز 
شدند و به عنوان تیم اول گروه به مرحله اصلی 
رسیدند. آنها در مرحله هشتم مقابل عربستان و 
آلمان شکست خوردند و بعد با شکست مقابل 
برزیل و اسلوونی شانزدهم شدند. دهمین دوره 
مسابقات هندبال قهرمانی نوجوانان جهان از 
۱۱ تا ۲۲ مرداد در کرواسی در حال انجام است. 

خارج ازمستطیل سبز

یاسین بونو در رئال مادرید؟
دروازه بان تیم ملی مراکش و باشگاه سویا 
به احتمال زیاد جانشین تیبو کورتوا مصدوم 
خواهد شد. به گزارش آس، طبق اعلام باشگاه 
رئال مادرید تیبو کورتوا رباط صلیبی پاره 
کرده است و به همین خاطر احتمالا کل فصل 
را از دست خواهد داد. اکنون یاسین بونو در 
صدر فهرست رئال مادرید برای جانشینی 
تیبو کورتوا قرار دارد. کورتوا عملًا کل فصل 
را از دست خواهد داد، بنابراین این شرایط 
باشگاه را مجبور می کند که فوراً دست به کار 
شود. کادرفنی مادرید پنج نام دیگر را در نظر 
گرفته است: مامارداشویلی، کپا، اونای سیمون، 
دخه آ و کیلور ناواس. بونو به چند دلیل بسیار 
محبوب است. اولا او دروازه بانی است که 
به نیمه نهایی جام جهانی قطر صعود کرده 
و دو بار قهرمان لیگ اروپا شده است )-۲۰

۲۰۱9 و -۲۰۲۲۲3(.  او دروازه بانی است که به 
چالش های بزرگ عادت کرده است و از قد بلندی 
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متر( باعث شده است تا او 
تیبو  به  زیادی  شباهت 
کورتوا داشته باشد. باشگاه 

بونو را می خواهد، اما 
نه به هر قیمتی و 
باید دید سویا چه 
موضـعی اتخاذ 

خواهد کرد. 

خبـــــر

پرسپولیس به دنبال افزایش کیفیت باشد 

 در اولین هفته از رقابت های لیگ برتر در فصل جدید، 
تیم پرسپولیس مقابل آلومینیوم اراک به برتری رسید. 
خوشبختانه پرسپولیس در دیداری که نمایش دلچسبی 
نداشت به سه امتیاز رسید. البته در اولین بازی لیگ برتر 
نمی توان انتظار زیادی داشت که تیم بازی زیبایی انجام 
دهد. بدون شک پرسپولیس هر هفته باید بهتر از قبل شود 
و خواسته هواداران جز این نیست. این تیم ظرفیت آن را 
دارد که بهتر از سایر تیم ها بازی کند. قطعاً اگر مثل بازی با 
آلومینیوم بازی کند پنجم هم نمی شود ولی مطمئن باشید 
شرایط تیم مطابق میل هواداران خواهد شد. باید به مجتبی 
حسینی و تیم آلومینیوم تبریک گفت. حسینی دوست 
صمیمی یحیی گل محمدی است و این موضوع در بازی 
مشهود بود. حسینی عادت دارد موی دماغ پرسپولیس 
شود و اگر تیم او مهاجم تمام کننده بسیار خوبی داشت، 
قطعاً تیمش بازنده نمی شد و چه بسا می توانست برنده 
شود. پرسپولیس گربه سیاه خود را شکست داد و باید 
کیفیت خود را بالا ببرد تا بتواند همانند فصول قبل مدعی 
اول قهرمانی باشد. ضمن اینکه فراموش نکنیم غیبت 
طرفداران پرسپولیس در شکل بازی تیم تأثیر داشت و 
مانع از آن شد تا مثل همیشه بازی کنند. امیدوارم تا شروع 
بازی های پرسپولیس در لیگ قهرمانان آسیا شاهد آماده 
شدن ورزشگاه آزادی باشیم. آنجا دیگر لیگ برتر و مسابقات 
داخلی نیست که بازی های را بدون تماشاگر برگزار کرد. 
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درصد آماده باشد هم آن را قبول نمی کند. از دید AFC باید 
ورزشگاه صدرصد آماده برگزاری مسابقات باشد. شرکت 
توسعه و تجهیز که دست به کار شده و می خواهد سکوهای 
ورزشگاه را بازسازی کند، باید سرعت بازسازی را افزایش 
دهد. وقتی بازی از تلویزیون پخش می شد و سکوهای خراب 
ورزشگاه آزادی را دیدم چون شبیه بود یاد یونان و رُم باستان 
افتادم که خرابه های زیادی داشت. مسئولان به خود بیایند 
تا در خارج از ایران به خاطر نداشتن ورزشگاه آماده به ما 

نخندند. 

علی چینی بازیکن سابق تیم استقلال در 
خصوص پیروزی شاگردان نکونام مقابل ویسی و 

شاگردانش صحبت کرد. 
  در خصوص برترى قاطع استقلال در 

خانه صنعت نفت آبادان چه نظرى دارید؟
به رغم آنکه استقلال در پیش فصل با مشکلات 
بزرگی دست و پنجه نرم کرد اما به دلیل حفظ 9۰

درصد از شاکله تیم در فصل گذشته توانست برنده 
مسابقه باشد. برگ برنده جواد نکونام شناخت 
بازیکنان از شکل بازی هم بود و آنها به واسطه درک 
منقابل از یکدیگر، در خلق موقعیت و گلزنی دقت 
و ظرافت خاصی داشتند. البته بازی ها یک هفته به 
تعویق افتاد و این موضوع به سود استقلال شد چون 
بازیکنان بهتر توانستند آماده شود، بدون شک 
باید یکی دو هفته دیگر بگذرد تا بدن بازیکنان راه 
بیفتد و آن شادابی و آمادگی که از بازیکنان انتظار 
می رود در زمین دیده شود. در اینکه بازیکنان 
استقلل غیرت کردند و با تمام توان بازی کردند 
شکی نیست چون بازی در هوای شرجی آبادان 
اصلًا آسان نیست. این پیروزی چند نکته دارد 
که جواد نکونام ثابت کرد از ریکاردو ساپینتو 
باهوش تر است چون نکونام از این نکات استفاده 
کرد اما ساپینتو مغرورانه رد شد. ابوالفضل جلالی 
و جعفر سلمانی همزمان بازی کردند. با این تفاوت 
که جلالی وینگر چپ بود و پاس گل داد. سلمانی 
هم در پست دفاع چپ بازی کرد. کوین یامگا وینگر 
راست بود و مثمرثمرتر ظاهر شد. او هر چه قدر به 
دروازه حریفان نزدیک تر باشد به سود استقلال 
است. امیرارسلان مطهری هم به عنوان مهاجم 
هدف به بازی گرفته شد و ضمن گلزنی، بازیکنی 
اثرگذار شد. شناخت نکونام از تیم بسیار خوب بود 

و تعویض های درستی هم انجام داد. 
  به نظر شما تیم نکونام در ادامه راه 

می تواند مدعی قهرمانی باشد؟
باید دو هفته دیگر صبر کرد و عملکرد استقلال 
را مقابل حریفان دید تا بهتر استقلال این فصل 
را مورد قضاوت قرار داد. البته برتری با اختلاف 
سه گل در هوای گرم مرداد در آبادان کار بسیار 
دشواری است و پرسپولیس، سپاهان و تراکتور 
در چنین هوایی به مشکل می خوردند. بازیکنان 
استقلال به خوبی حریف را پرس کردند و اصولاً 
تیم هایی که بتوانند با پرسینگ بدون نقص و کامل، 
اجازه بازی سازی را از حریفان بگیرند، شانس 
زیادی برای کسب پیروزی دارند. استقلال تنها 
سپاهان، پرسپولیس و گل گهر را به عنوان رقیب 
ندارد و تیم هایی مانند تراکتور و فولاد خوزستان 

هم می توانند به جدول بازگردند. 

مرتضى فنونى زاده 
کارشناس فوتبال 

چینی: 
نکونام از ساپینتو 

باهوش تر بود

شجاع خلیل زاده که بعد از درگیرى 
با کاوه رضایی یک کارت زرد هم 
از پیام حیدرى دریافت کرد، در 
تمام این دقایق مورد حمله لفظی 
هواداران پرتعداد سپاهان قرار 
داشت که به شکلی عجیب و 
دسته جمعی ستاره سابق خود را 

مورد توهین قرار دادند. 

دقیقه 22 بازى تراکتور و 
سپاهان، بعد از مهار توپ، 
پورحمیدى در حالی که آن 
را به آغوش کشیده بود، زبان 
خود را هم بیرون آورد تا به 
این شکل یک خوشحالی 
نصفه و نیمه و کوتاه را بعد از 
مهار دیدنی داشته باشد. 

امین اسماعیل نژاد این روزها در 
تمرین تیم ملی والیبال نیز بسیار 
آماده نشان داده و بهروز عطایی 
امیدوار است با درخشش او دومین 
قهرمانی پیاپی خود در آسیا را با تیم  
ملی تجربه کند. البته اسماعیل نژاد 
یک رقیب سرسخت به نام صابر 

کاظمی هم دارد.

ـت
وشـ

س ن
        آ﹝︀د﹎﹩   در﹎﹫︣یز︋︀نعک

ویسی: تیم های بزرگ دروغ میگویند! 

در دیدار هاشمی و خسروى وفا از رزمی کاران اتفاق افتاد 

کنایه به وزیــر سابق  ورزش! 

عبدا... ویسی سرمربی تیم فوتبال صنعت نفت آبادان گفت، 
وقتی تیمش گل اول را از استقلال خورده، شاگردانش بسیار 

بد، بی معنی و زشت عمل کرده است. 
  پیش بینی شکست 

.. ویسی بعد از شکست 3 بر صفر تیمش مقابل  . عبدا
استقلال اظهار داشت: پیش بینی می کردیم که مقابل 
تماشاگران خودمان بازی سختی داشته باشیم. ما خوب 
شروع کردیم و با استقلال پایاپای بودیم، اما وقتی گل دریافت 
کردیم شیرازه تیم ما از هم پاشیده شد. بسیار بد، بی معنی و 
زشت بازی کردیم. به همین دلیل جلوی تماشاگران خودمان 
شرمنده شدیم. خودم، کادرم و کل مجموعه قول می دهیم 
این نتیجه را جبران کنیم. وی افزود: ان شاءا... دیگر این اتفاق 
)شکست با نتیجه و بازی بد( اتفاق نیفتد، ولی به تجربه و 

شهامت استقلال باختیم و هر گلی که دریافت کردیم، کار بدتر 
می شد. اختلاف ما سه گل نبود، ولی سه امتیاز حق استقلال 

بود که به آنها تبریک می گوییم. 
  پیشنهادات 

همچنین  آبادان  نفت  صنعت  فوتبال  تیم  سرمربی 
خاطرنشان کرد: می خواستم بعد از پایان فصل گذشته از 
صنعت نفت بروم. چهار یا پنج پیشنهاد هم داشتم، اما به خاطر 
مردم آبادان و مسئولانی که با ما صحبت کردند، اینجا ماندم. 
هر کاری کردیم بودجه ما بیشتر از این نشد. من گفتم تیمی 
ببندیم که بتوانیم با تیم های بالای جدول رقابت کنیم. به هر 
حال این هزینه هایی که تیم ها می گویند انجام دادند، دروغ 
است. وی تصریح کرد: نمی تواند یک تیم برای قهرمانی بسته 
شود و 3۰۰ میلیارد هزینه کند، وقتی ما ۱۰۰ میلیارد هزینه 

کردیم. صد درصد دروغ می گویند، ولی این به ما ربطی ندارد، 
ما باید جوری تیم مان را ببندیم که دیگر مردم اذیت نشوند و 

با یک برد جشن نگیریم. 
  تغییرات 

ویسی در پاسخ خبرنگاری که معتقد بود شکست سنگین 
هفته اول با وجود تلخی به نفع تیم صنعت نفت آبادان و 
شخص ویسی است، گفت: تغییرات همیشه زمان می برد البته 
من نمی گویم زمان می خواهم. به هر حال شروع کردیم کار را، 
آنهم از ۴۰ روز قبل. این اولین بار است که صنعت نفت آبادان 
۴۰ روز قبل از شروع لیگ کار را آغاز می کند. اولین بار است که 
صنعت نفت آبادان در این مقطع فصل به بازیکنانی که قرارداد 
کمتری دارند، یک مقدار پول پرداخت می کند. اولین بار است 
ما توانستیم بدون دغدغه کنار هم قرار بگیریم و بازی کنیم. 

 آرمان ملی: کیومرث هاشمی سرپرست 
وزارت ورزش و جوانان و محمود خسروی وفا 
رئیس کمیته ملی المپیک در روزهای گذشته 
از تمرینات تیم های ملی کاراته و ووشو بازدید 

کردند. 
  دیدار از کاراته 

کیومرث هاشمی سرپرست وزارت ورزش 
و جوانان، محمود خسروی وفا رئیس کمیته 
ملی المپیک، سیدمحمد پولادگر معاون 
توسعه ورزش قهرمانی و حرفه ای وزارت 
ورزش و جوانان، سیدمناف هاشمی دبیرکل 
کمیته ملی المپیک و آرش فرهادیان صبح 
روز پنج شنبه با حضور در سالن شماره 
تمرینات  از  انقلاب  ورزشی  مجموعه   9
تیم های ملی کاراته که خود را برای حضور 
در بازی های آسیایی آماده می کنند، بازدید 
کردند. در این دیدار ابتدا مسئولان ورزش 
با کادر فنی و ملی پوشان کاراته بانوان دیدار 
کردند و فرخناز ارباب سرمربی و سیدحسن 
طباطبایی رئیس فدراسیون کاراته در خصوص 
شرایط آماده سازی ملی پوشان برای حضور 
در بازی های آسیایی هانگژو توضیح دادند. 
سید شهرام هروی سرمربی تیم ملی کاراته 
در این دیدار گفت: بعد از مسابقات المپیک 
فکر می کردیم قرار است اتفاقات خوبی برای 
کاراته بیفتد و درهای جدیدی باز شود، اما 
نه تنها این اتفاق نیفتاد بلکه مسابقات جهانی 
را از دست دادیم که دیگر نمی خواهم به این 
موضوع بپردازم. در حال حاضر شرایط خوبی 
داریم و توقع آنچنانی نداریم و فقط درخواست 

می کنم یک محل اسکان خوب به ما بدهید. 
۱۰ بازیکن ما در خوابگاه نصرت در یک اتاق 
هستند و خوابگاه نصرت برای تیمی که خود 
را برای قهرمانی آماده می کند اصلا مناسب 
نیست. توقعات از کاراته به حق است و کاراته 
همیشه در بازی های آسیایی جزو شاخص ترین  
رشته ها بوده است. پتانسیل کاراته بالاست، 
باید حمایت شویم و دغدغه ذهنی بچه های 
ما که سه سال است پاداش نگرفتیم را برطرف 
کنید. رشته کاراته مظلوم است. سجادی )وزیر 
پیشین ورزش و جوانان( دوست، بزرگ و استاد 
ما بود اما چشم مان به در خشک شد که یک بار 
به ما سر بزنند. ان شاءا... با حضور شما اتفاقات 
خوب بیفتد و کاراته دین خود را برطرف کند. 
ذبیح ا... پورشیب نیز در ادامه عنوان کرد: خیلی 
خوشحالم که بعد از مدت کوتاه از استقرار شما 
)کیومرث هاشمی( در وزارت ورزش، کاراته 
جزو اولویت های شما بوده است و به اردوی ما 
سر زدید. برخلاف استاد هروی اعتقاد دارم که 
باید توقعات دو طرفه باشد و ما هم توقع داریم. 
همه ورزشکاران با کمترین امکانات در حال 
تلاش برای موفقیت ورزش ایران هستند اما 
کاراته برای یک نفر نیست و در آینده به نسل  
بعدی واگذار خواهد شد، اما هنوز این رشته 
یک خانه کاراته ندارد و از این موضوع به عنوان 
کاپیتان تیم ملی خجالت می کشم. بوکس هر 
روز ادعا می کند که شما سالن ما را گرفتید و 

جای ما را تنگ کردید. وزارت ورزش امکان 
زیادی دارد که می تواند در اختیار ما قرار دهد. 
توقع دارم فکری به حال کاراته کنید. ۱8 سال 
است که عضو تیم ملی هستم و هر سال فقط 
شنیدم کلنگی برای خانه کاراته زده شده است 

اما هیچ اتفاقی نیفتاده است. 
  دیدار از ووشو 

کیومرث هاشمی و محمود خسروی وفا 
پیش از ظهر روز جمعه، ۲۰ مرداد با حضور 
در کمپ تیم ملی ووشو واقع در مجموعه 
ورزشی آزادی ضمن بازدید از اردوی آماده 
سازی تیم های این رشته، با ملی پوشان و کادر 
فنی گفت وگو کرده و در جریان روند آماده 
سازی آنها برای مسابقات پیش رو از جمله 
بازی های آسیایی هانگژو چین قرار گرفتند. 
سید محمد پولادگر)معاون توسعه ورزش 
قهرمانی و حرفه ای(، آرش فرهادیان)مدیر 
کل امور مشترک فدراسیون های ورزشی(، 
ملی  کمیته  هاشمی)دبیرکل  سیدمناف 
المپیک ( کاوه احمدی)مدیرکل حوزه وزارتی( 
و صدیقی)رئیس فدراسیون ووشو( در این 
بازدید حضور داشتند. در ابتدای این بازدید 
امیر صدیقی رئیس فدراسیون ووشو اظهار 
داشت: فدراسیون ووشو همواره با مدال آوری 
و افتخارآفرینی، دل مردم ایران را شاد کرده 
و اتکایی برای کاروان ایران بوده است. وی 
خطاب به کیومرث هاشمی اظهار داشت: 

امیدوارم دولت هرچه سریع تر شما را به عنوان 
وزیر پیشنهادی معرفی کند. حضور شما اتفاق 
خوبی بود و امیدوارم به برکت حضورتان 
اتفاقات خوبی بیفتد. صدیقی تصریح کرد: 
جمعیت قابل توجهی را در اردو داریم؛ تعدادی 
در آکادمی ووشو، تعدادی در آکادمی ملی 
المپیک و برخی نیز در شهرستان ها در اردو 
هستند. با وجود محدودیت ها، اردوها را به 
خوبی و به بهترین شکل پیش بردیم. در 
ادامه مهدی علی نژاد عضو فدراسیون جهانی 
ووشو گفت: مجموعه آکادمی ووشو سال 88
ساخته شد. در آن زمان از بازی های دوحه 
تیم برگشته بود. خدمت هاشمی رفتم و 
اندازه 5 تا تالو فیلد کمک کردند که حدود 
9۰ هزار دلار بود و با تمریناتی که روی آنها 
داشتیم، توفیقات زیادی در تالو به دست آمد. 
کیومرث هاشمی با ووشو آشنا است و  همواره 
حمایت ویژه ای از این رشته داشته و حتی به 
فدراسیون جهانی هم این حمایت را اعلام 
کرد. وی افزود: حضور او شرایط را به خوبی 
رقم می زند. ۲ سال سخت داشتیم اما افرادی 
که عامل آن اتفاقات بودند، دیگر نیستند و 
در مرام پهلوانی نیست که آنها را بزنیم. به 
قول معروف، مردی نبود فتاده را پای زدن. 
علی نژاد تصریح کرد: خسروی وفا در این یک 
سال خلاهایی که از طرف وزارت بود، جبران 
کرد و اگر نبود، این مجموعه سر پا نمی ماند. 
امیدوارم با هم افزایی وزارت و کمیته و حضور 
هاشمی و خسروی وفا، ۲ سرمایه ارزشمند 

ورزش، اتفاقات خوبی رقم بخورد. 

آرمان ملی - روح اله کرمانی: نام 
شادروان دکتر حسین عبداللهی بهانه ای بود 
تا در دومین سال فقدان  آن عزیز سفر کرده 
در روز خبرنگار دوستان رسانه ای و بزرگان 
فوتبالی قم یاد و خاطره آن مرد بزرگ را 
پاس بدارند.عصر روز چهارشنبه ۱8 مرداد 
و در قالب یک  بازی دوستانه فوتسال که 
با حضور پیشکسوتان و برخی از مسئولان 
فرهنگی، ورزشی وشهری درسالن  دوهزار 
نفری  ورزشگاه شهید حیدریان برگزار 
شد، یاد و خاطره دکتر حسین عبداللهی با 
حضور فرزندان و دیگر بستگان وی ،گرامی 
داشته شد. خانم نیازمند، عضو هیأت رئیسه  
شورای شهر قم، حجت الاسلام والمسلمین  
و  مطبوعات  اداره  رئیس  اسماعیلیان، 
تبلیغات اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی 
استان قم، دکتر باقری، رئیس هیأت فوتبال 
قم، دکتر دلاوری، رئیس هیأت گلف استان 
قم، استاد احمد غلامی، استاد جعفر رضایی، 
از حاج حسن زرنوش از چهره های خوش نام 

و خیر شهر قم  و برخی دیگراز پیشکسوتان 
ورزش و فرهنگ قم  و دوستان  و همکاران 
آن مرحوم  نظاره گر این مسابقه بودند.  
اصحاب رسانه با لباس منقش به عکس 
دکتر  حسین عبداللهی و با شاخه های گل 
در دست در کنار یاران سپید پوش کهن 

کسوت فوتبال قم قرار گرفتند. 
  صحبت پیشکسوت 

 رضا ملکی، پیشکسوت اصحاب رسانه و 
فوتبال قم خطاب به حاضران در سالن دو 
هزارنفری مجموعه ورزشی شهید سردار 
جعفر حیدریان گفت: در کنار هم جمع 
شده ایم تا از کسی یاد کنیم که اسوه اخلاق، 
مردانگی و محبت بود، افتخار قمی ها در 
سطح کشور بود که با قلم زیبایش سال ها از 
درد مردم گفت و نوشت و در مسیر سیاست 
راه اعتدال را در پیش گرفت تا نامش همواره 
در میان اصحاب رسانه کشور به نیکی یاد 
شود. ملکی به روح بلند و جاوید استاد اشاره 
کرد که هم اکنون در سالن حضور دارد با 

لبخند و مهربانی به کسانی می نگرد که 
عاشقانه در تکریم و بزرگداشت او به سالن 
آمده بودند .وی از نگاه زیبای شادروان 
عبداللهی  به ورزش گفت و به سال های 
دهه  8۰رفت و تاسیس تیم خوب فوتبال 
روزنامه ایمان که بدون شکست موفق به  
کسب  مقام قهرمانی در سطح اول استان 
قم گردید را از جمله یادگاری های استاد 
در عرصه ورزش قم  یاد کرد، هرچند دکتر 
عبداالهی از فوتبالیست های خوشنام قم 
در دهه 7۰ بود و در زمینه ورزش قم جدا 
از بخش های دیگر دغدغه داشت و همواره 
در جهت ارتقای جایگاه ورزش قم در سطح 
ملی و بین المللی قلم می زد. وی در ادامه  به 
ویژگی های فردی و اجتماعی دکتر حسین 
عبداللهی پرداخت و گفت: دکتر عبداللهی 
همواره در طول عمر پر برکت خود دغدغه 
مردم داشت و همواره قلم وی در راستای 
گشایش از زندگی مردم می نوشت و همواره  
در جهت آبادانی ایران اسلامی  و زادگاه 

خود تلاش می کرد.
  صحبت مدیر استانی 

حجت الاسلام والمسلمین اسماعیلیان، 
رئیس اداره مطبوعات و تبلیغات اداره کل 
فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم نیز در 
این مراسم با گرامیداشت یاد و خاطره 
للهی با بیان اینکه سه  دکتر حسین عبدا
خصوصیت در ایشان برجسته بود، گفت: 
او واقعا دغدغه مردم و مطالبات مردمی 
داشت و هیچ گاه از مردم جدا نبود؛ درست 
است که از لحاظ سیاسی برای خود خط و 
ربطی داشت اما مطالبات او مطالبات مردم 
بود و در این زمینه زبانزد اهالی رسانه بود؛ 
او شجاعت کم نظیری داشت. وی با بیان 
اینکه سختکوشی در انجام امور یکی از 
دیگر ویژگی های آن مرحوم بود، افزود: 
دکتر عبداللهی با وجود فعالیت رسانه ای در 
سطح اول کشور روزنامه ایمان را به عنوان 
نخستین روزنامه استان قم در سال 8۰

منتشر می کرد. 

95 .95 .95 برخوردار است. قد او )

کورتوا داشته باشد. باشگاه 
بونو را می خواهد، اما 

خواهد کرد. 
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1619 روزنامه صبح ایران

 
دریچـــــهغیـــر محرمانـــه

کنایه مجری معروف 
علی ضیا، مجری معروف خطاب به رئیسی گفت: اگر 
آقای رئیسی چند شــب دیگر نخوابد و به همین شکل 
در جهــت افزایش قیمت ها تلاش کنــد، من گیاه خوار 

می شوم.
 

خیز منصوریان برای نمایندگی مجلس
شهربانو منصوریان در بازدید مسئولان ورزش کشور 
از اردوی تیم ملی ووشو صحبت هایی را انجام داد. پس 
از صحبت های منصوریان، امیر صدیقی به سرپرســت 
وزارت ورزش و رئیــس کمیتــه ملــی المپیک عنوان 
کرد که منصوریان قصــد کاندیداتوری مجلس را دارد. 
منصوریان نیز در تأیید این موضوع گفت که قصد دارم 
کاندیدا شــوم و حرکتی بزنم و خوابگاهی برای ووشــو 

بسازم )با خنده(.
 

شاکر بوری آزاد شد
زندی، دادســتان آبادان گفت: شــاکر بوری پس از 
تکمیل تحقیقات با صدور قرار قبولی تامین، آزاد شــد. 
به گزارش میزان، او در رابطه با علت بازداشــت »شاکر 
بوری«، طنزپــرداز آبادانی، اظهار کرد: این فرد به اتهام 
ارتکاب جرائم علیه امنیت تحت تعقیب بود. وی افزود: 
این فــرد با صدور قــرار تامین متناســب جهت انجام 
تحقیقات بازداشــت شــد و پس از تکمیل تحقیقات با 

صدور قرار قبولی تامین، آزاد شد.
 

بازداشت ۳ عضو شهرداری ماهشهر
دادســتان عمومی و انقلاب ماهشهر گفت: در ادامه 
مبارزات با مفاســد اداری و اقتصادی، ســه نفر دیگر از 
کارکنان شــهرداری و اعضای شــورای شــهر ماهشهر 
بازداشــت شــدند. مهدی محمدی دادســتان عمومی 
وانقلاب ماهشــهر در جمع خبرنگاران اظهار کرد: یکی 
از متهمان از اعضای شورای شهر ماهشهر و دو نفر دیگر 
از مدیران حراست و کارکنان شهرداری این شهرستان 
هســتند که به اتهامات مالی بازداشــت و روانه زندان 
شدند. وی گفت: بازداشــت این سه نفر نیز در راستای 
تشــکیل پرونده اخیر زمین خواری در شهرداری صورت 
گرفته است و سایر متخلفین نیز در حال شناسایی و یا 

تحت تعقیب هستند. 
 

کنایه رشیدپور 
رضا رشیدپور با انتشار توییتی در واکنش به ساخت 
دیزنی لند اسلامی نوشت نمی دانم چه اصراری به اضافه 
کردن پســوند دارید؟ دیزنی برای والت دیزنی اســت. 
حامد علامتــی رئیس کانون پــرورش فکری کودکان 
و نوجوانان اعلام کرده که از هشــت ماه پیش ســاخت 
دیزنی لند اسلامی شروع شده و مدت ساخت این مکان 
هم دوسال است.  رضا رشیدپور نیز با انتشار توییتی در 
توییتر خود نوشــت: شهربازی ســاختن حتما که عالی 
است. فقط نمی فهمم چه اصراری به اضافه کردن پسوند 

دارید؟ 

 

 

 

 وزیر فرهنگ:
 آماده امضای تفاهم نامه همکاری های 

فرهنگی با ویتنام هستیم

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی با بیان اینکه رئیس 
جمهور همواره بر گسترش روابط با کشورهای دوست 
تاکید کرده است، گفت: ایران آماده امضای تفاهم نامه 
همکاری های فرهنگی با ویتنام است.محمدمهدی 
اسماعیلی در حاشیه آیین افتتاح هفته فرهنگی ویتنام 
در تهران در دیدار با وونگ دین هیو، رئیس مجلس 
ویتنام اظهارداشت: برگزاری هفته های فرهنگی ایران در 
ویتنام یکی از اقداماتی است که می توان از طریق آن آثار 
هنری این کشور را در ویتنام به نمایش گذاشته و آن را 
به ملت و دولت ویتنام معرفی کنیم.وی با یادآوری تاریخ 
سینمای ایران خاطرنشان کرد: کشور ایران در عرصه 
فعالیت های سینمایی، تاریخ ۱۰۰ ساله ای دارد و آمادگی 
همکاری های مشترک در این زمینه با کشور ویتنام را 
دارد.وزیر فرهنگ به برخی از آثار سینمایی کشور ویتنام 
اشاره کرد و یادآور شد: خاطرات خوبی در حوزه سینمای 
ویتنام داریم و درباره مقاومت تاریخی ویتنامی ها در حمله 
آمریکایی ها به این کشور ده ها فیلم جنگی وجود دارد و 
همواره ویتنامی ها در ذهن ما انسان هایی فداکار، مقاوم و 
مدافع وطن خود هستند که برای دفاع از میهنشان جان 
خود را نیز تقدیم کردند و در زمینه سینمایی آمادگی 
همکاری های مشترک با ویتنام را داریم.اسماعیلی 
با اعلام آمادگی جمهوری اسلامی ایران برای امضای 
تفاهم نامه همکاری های مشترک فرهنگی با ویتنام، 
گفت: ما از امضای این تفاهم نامه استقبال می کنیم و 
آمادگی گسترش روابط با این کشور را داریم.وی تاکید 
کرد: امضای تفاهم نامه جامع فرهنگی بین دو کشور نیز 
مبنای خوبی برای همکاری های فرهنگی است و آمادگی 
تدوین آن را نیز داریم.عضو شورای عالی انقلاب فرهنگ 
همچنین گفت: با گسترش روابط فرهنگی میان دو کشور 
تجارب فرهنگی دو کشور نیز در اختیار یکدیگر قرار 
می گیرد و رئیس جمهوری اسلامی ایران نیز همواره بر 
گسترش روابط با کشورهای دوست تاکید کرده است.در 
این دیدار وونگ دین هیو، رئیس مجلس ویتنام نیز با ابراز 
خرسندی از حضور در ایران به مناسبت پنجاهمین سالروز 
روابط دیپلماتیک بین ایران و ویتنام و حضور در هفته 
فرهنگی ویتنام در تهران اظهارداشت: از همکاری های 
وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی برای برگزاری هفته 
فرهنگی ویتنام در تهران سپاسگزارم.وی تاکید کرد: 
معتقدم برقراری روابط ویتنام و ایران و همچنین روابط با 
دیگر کشورها همواره باید از زمینه های فرهنگی آغاز شود.

رئیس مجلس ویتنام به برخی آثار به نمایش گذاشته این 
کشور در هفته فرهنگی ویتنام در تهران اشاره کرد و 
گفت: در این هفته با برپایی نمایشگاهی لباس های سنتی، 
صنایع دستی، فیلم و ... به نمایش درمی آید.دین هیو در 
بخش دیگری از سخنان خود تاکید کرد: از برگزاری هفته 
فرهنگی ایران در ویتنام استقبال و حمایت می کنیم.

وی به نقش مهم فرهنگ در پیشبرد روابط دوجانبه 
کشورها با یکدیگر اشاره کرد و افزود: برخی کشورها به 
اهداف توسعه اقتصادی و اجتماعی توجه بیشتری نسبت 
به اهداف فرهنگی دارند و توسعه فرهنگی را فراموش 
کرده اند اما معتقدم توسعه اقتصادی و اجتماعی باید 
همراه توسعه فرهنگی رقم بخورد.رئیس مجلس ویتنام 
از وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی برای امضای تفاهم نامه 
مشترک فعالیت های مشترک فرهنگی در ویتنام دعوت 
کرد.وونگ دین هیو رئیس مجلس جمهوری ویتنام به 
مناسبت پنجاهمین سالروز روابط دیپلماتیک ایران و 
ویتنام و حضور در هفته فرهنگی ویتنام در تهران به ایران 

سفر کرده است.

خبر آخـــــر                       
»دفتر تابستان« آلبوم خانوادگی می شود 

شعرخوانی امیرحسین مدرس
ویژه برنامه ادبی »دفتر تابستان« با موضوع »آلبوم 

خانوادگی« راهی آنتن شبکه رادیویی صبا می شود.
»دفتر تابستان« عنوان یکی از برنامه های ادبی شبکه 
رادیویی صباست که با شعار تجلی تابستان در ادبیات 
فارسی به شعرخوانی و روایت داستان ها و متون ادبی با 

موضوع تابستان می پردازد.
یکی از مباحث شیرین جمع های دوستانه، یادآوری 
خاطرات زیبا و دلنشین روزهای گذشته است و آلبوم های 

عکس بهترین منبع برای یادآوری این خاطرات است.
در این برنامه امیرحسین مدرس با لحن دلنشین شعر 
و داستان از روزهای بلند تابستان می خواند و با خوانش 
داستان و اشعار تابستانی لحظات خاطره انگیزی را برای 

مخاطبان می سازد.
تورق آلبوم خانوادگی یکی از سرگرمی ها و کارهای 
خاطره انگیزی است که مناسب روزهای بلند تابستان 
است. »دفتر تابستان« در بخش های مختلف این برنامه 
مروری بر خاطرات تابستانی با محوریت آلبوم خانوادگی 
دارد که در قالب روایت داستان و شعرخوانی تقدیم 

مخاطبان می شود.
»دفتر تابستان« هر روز ساعت ۴ به تهیه کنندگی 
مژگان فرزین و اجرای امیرحسین مدرس راهی آنتن 

صبا می شود.

سیـــما

رئیس رسانه ملی گفت: تلاش سازمان صداوسیما بر این 
است که کار با همان نظم و نسق پیش بینی شده و طبق برنامه 
پیش برود.پیمان جبلی، اظهار کرد: خوشبختانه با زحمات 
شبانه روزی تیم فعال و پرکار سریال و رهبری آقای میرباقری، 
امروز شاهد شروع فصل دوم یا فصل ایران مجموعه سلمان 
هستیم که البته در داستان، فصل اول است، اما به لحاظ کار 
تصویربرداری دومین مرحله ساخت این مجموعه محسوب 
می شود.وی با بیان اینکه این مجموعه و این فصل از سریال 
سلمان فارسی از چند جنبه حائز اهمیت است، عنوان کرد: 
نخست آنکه برای اولین بار در تاریخ تلویزیون و سینما، نمایی 
از ایران باستان به تصویر کشیده می شود و با ساخت و ساز 
بسیار خوبی که انجام شده، دستاورد بزرگ مجموعه سلمان 
است و دکور های مربوط به ایران باستان جالب توجه اند.رئیس 
سازمان صداوسیما ادامه داد: دومین نکته پراهمیت اینکه فصل 
ایران سخت ترین مرحله تولید این سریال است. مجموعه ای از 
هنروران و بازیگران حرفه ای و مسلط به کار در این فصل حضور 
دارند و تنها در برداشت امروز، نزدیک به ۶۰۰ هنرور و بازیگر 
مشغول کار بودند که کار بسیار سنگینی است.جبلی با اشاره 
به اینکه شروع کل مجموعه سلمان از همین فصل خواهد بود و 
داستان سلمان از همین جا شروع می شود و به همین خاطر باید 

از جذابیت خوب و ضرباهنگ و داستان قوی برخوردار باشد تا از 
ابتدا بتواند مخاطب را جذب کند، عنوان کرد: خداوند را شاکرم 
که با زحمات مجموعه عوامل این کار ارزشمند، شاهد شروع قوی 
فصل ایران هستیم.وی اضافه کرد: در این فصل شاهد حضور 
هنروران و هنرمندانی از همه نقاط ایران هستیم و درواقع، همه 
به نوعی ایران عزیز را بازنمایی می کنند و تمام ایران در نقاط 
مختلف جغرافیایی، در آینده، خودشان را صاحب این مجموعه 
خواهند دانست.رئیس سازمان صداوسیما با بیان اینکه تولید 
سلمان فارسی با این ابعاد گسترده در شرایط سخت و گرمای 
بالای ۴۰ درجه با لباس، گریم و شرایط دشواری در حال انجام 
است، گفت: از همه عوامل تشکر می کنم و به آقای میرباقری بابت 
رهبری بسیار خوب این کار تبریک می گویم.جبلی تأکید کرد 
تلاش سازمان بر این است که کار با همان نظم و نسق پیش بینی 
شده و طبق برنامه پیش برود.در ادامه داود میرباقری، کارگردان 
مجموعه سلمان فارسی نیز با بیان اینکه در فصل اول سریال 
سلمان فارسی که فیلمبرداری آن از امروز آغاز شده است، از تولد 
سلمان تا خروجش از ایران در سن ۲۰ سالگی را خواهیم داشت، 
خاطرنشان کرد: این بخش از زندگی سلمان تقریباً جغرافیای 
وسیعی از ایران را پوشش خواهد داد؛ از فارس و جی و اصفهان 
گرفته تا تیسفون، و باید بتوانیم این مسیر جغرافیایی از جاده 

ابریشم را با کیفیت خیلی خوبی معرفی کنیم.وی افزود: حوادث و 
داستان های جذابی در طول این سفر اتفاق می افتد. قصه سلمان 
یک ویژگی خاص دارد و تم اصلی اش سفر است. ما مدام این 
تغییر در جغرافیا و حرکت را شاهدیم و آن بخش های دراماتیک 
قصه که قرار است جذاب از کار در بیاید، بسیار پیچیده و سخت 
است و امیدوارم که از عهده اش بربیاییم.وی با تأکید بر اینکه با 
توجه به موفقیتی که مختار داشته، تماشاگر از مجموعه سلمان 
انتظار بالایی دارد و ما هم همه انرژی و توان خود را گذاشته ایم تا 
کار جذابی را تقدیم کنیم، گفت: کار را شروع کرده ایم و اگر طبق 
برنامه ریزی پیش برویم، فیلمبرداری فصل ایران باید دوساله تمام 
شود و بعد وارد فصل نهایی و فینال کار شویم که بخش حجاز 
است.حسین طاهری، تهیه کننده سریال سلمان فارسی نیز با 
بیان اینکه فصلِ ایران، جدی ترین فصل سریال سلمان است 
و امیدواریم این فصل مهم، با معماری های ویژه و بنا های دوره 
ساسانی که در شهرک غزالی برپا کرده ایم، به خوبی پیش برود 
و ماندگار شود، گفت: ساخت دکور این فصل از بهمن ماه سال 
گذشته آغاز شد و بخش عمده تولید سریال در همین فضا انجام 
می شود.وی اضافه کرد: طبق برنامه ریزی، فصل ایران حدود 
دوسال به طول می انجامد. پیش تولید فصل بعدی که حجاز 

است نیز از هم اکنون آغاز شده است.

شروع فصل دوم تولید سریال سلمان

عکسنامه  عکس:  حجت سپهوند وقتی فروش بنزین فله در حاشیه شهرها شغل بسیاری از افراد جامعه می شود

 معاون امور مطبوعاتی و اطلاع رسانی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی 
با اشاره به ایجاد امکان رتبه بندی رسانه ها توسط استان ها گفت: با یک 
طرح مناسب در پی ایجاد این امکان رتبه بندی هستیم. فرشاد مهدی پور 
با اشاره به حمایت های لازم برای خرید کاغذ نشریات اظهار کرد: اکنون 
رتبه بندی با توجه به محتوا انجام می شود. وی افزود: در دولت جدید 
وعده حمایت برای تهیه کاغذ را دادیم که خوشبختانه موفق به عملیاتی 
کردن آن شده ایم. معاون وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی با اشاره به مشکلات 
موجود پایگاه های خبری در بخش بیمه افزود: مطالبه ما این است که تامین 
اجتماعی پایگاه های خبری را به رسمیت بشناسد تا از همه شرایط سایر 
رسانه ها برخوردار باشند. مهدی پور همچنین با اشاره به امکان تولید محتوا 
در هر نقطه از کشور اظهار کرد: امروز امکان تولید محتوا فقط در مرکز فراهم 
نبوده بلکه هر کس در هر جای کشور با حداقل امکانات هم می تواند وارد 
حوزه تولید محتوا شود. وی همچنین از حرکت رسانه ای آذربایجان شرقی 
در مقیاس بین المللی و نقش آفرینی نسبت به کشورهای همجوار استقبال 
کرد و از فعالان رسانه ای این استان خواست تا در رخدادهای پیش رو 
همچون اربعین و انتخابات مجلس شاهد نقش آفرینی بهینه آنان باشیم. 
مهدی پور با اشاره به نقش تبریز در حوزه رسانه بیان کرد: ورود صنعت چاپ 
و انتشار روزنامه و سیری که روزنامه نگاری در دوره قاجار پیدا می کند تبریز 
و آذربایجان پیشرو بوده است. معاون امور مطبوعاتی و اطلاع رسانی وزارت 
فرهنگ و ارشاد اسلامی گفت: توزیع آگهی در آذربایجان شرقی سال ۱۴۰۰ 
هفت هزار، سال گذشته ۱۰هزار میلیارد و امسال تاکنون پنج میلیارد ریال 
که تا پایان سال به سه برابر افزایش می یابد. وی اضافه کرد: این افزایش ها 
در صندوق هنر کشور هم سه برابر شده که تقویت قوه رسانه ای به چندین 

برابر در دولت جدید رسیده است.

معاون مطبوعاتی وزیر ارشاد: 
   امکان رتبه بندی رسانه ها را 
در استان ها دنبال می کنیم

خبــر


